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روزنامه

 استاندار قم با اشاره اهمیت و نقش شهرک های صنعتی در رشد 
و توسعه اقتصادی گفت: مسئولان استان برای توسعه زیرساخت 
های شهرک های صنعتی تلاش کنند.  بهرام سرمست در جلسه 
ستاد تسهیل و رفع موانع تولید قم طی سخنانی با تاکید بر توسعه 
قبال سرمایه  در  به عنوان مهمترین وظیفه دولت  ها  زیرساخت 
شهرک  گاز  نامه  تفاهم  داشت:  اظهار  صنعتی  نواحی  در  گذاران 
صنعتی شکوهیه الگویی برای کشور شد و امروز نیز باید تفاهم نامه 
برق را به سرانجام برسانیم. وی همچنین موضوع منابع آبی را یکی از

رئیس شورای اسلامی شهر قم گفت: علی رغم تصویب دولت، 
قم  غیررسمی  سکونتگاه های  ساماندهی  در  قم  هکتاری   ۳۲
۱۲ سال بلاتکلیف است. عبدالله جلالی روزدوشنبه  در یکصد 
اسلامی  شورای  علنی  رسمی  نشست  ششمین  و  شصت  و 
شهر قم در خصوص مشکلات منطقه ۶ قم بیان کرد: وضعیت 
امکانات شهری در این منطقه مطلوب نیست و ساکنین در معرض 
و  دارند  قرار  برق  قوی  دکل های  مجاورت  در  جدی  آسیب های 

تمهیداتی برای رهایی از این مشکلات اندیشیده نشده است.

استاندار قم:

زیرساخت شهرک های صنعتی قم 
توسعه پیدا کند

رئیس شورای اسلامی شهر قم  مطرح کرد

بلاتکلیفی 12 ساله سکونتگاه های 
غیر رسمی

8 8

فراخوان عمومی

به اطلاع عموم هموطنان و مردم شریف استان قم می رساند:

اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان قم 

شناسه آگهی : 1047056

در نظر دارد جهت ایجاد پویایی و ارتقاء زیرساخت های صنعت گردشگری استان نسبت به صدور مجوز تأسیس 
واحدهای گردشگری در زمینه های بوم گردی و طبیعت گردی )اکوتوریسم(، گردشگری سازندهای زمین شناسی 

)ژئوتوریسم(، گردشگری سلامت و هتل بوتیک و سایر مصادیق گردشگری در حداقل زمان اقدام نماید.
لذا از عموم علاقمندان و سرمایه گذاران جهت ارائه تقاضا و طی مراحل احراز توانمندی و صلاحیت و صدور 
مجوزات لازم و دریافت مصوبات و تسهیلات بانکی دعوت به عمل می آید، تا حداکثر به مدت ۲0 روز از تاریخ صدور 

این اطلاعیه به معاونت سرمایه گذاری اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان مراجعه نمایند.
 آدرس : قم – خیابان ۱5 خرداد – کوچه 7/۱  تلفن :0۲5-۳7۶0۳4۲۱

فرمانده سپاه امام علی بن ابیطالب )ع( با اشاره به اینکه 
این  گفت:  هستند  مؤمنانه  کمک های  پیشگام  قم  مردم 
امر خداپسندانه در قم به یک فرهنگ تبدیل شده و بسیار 

در  شاهچراغی  محمدتقی  سید  سردار  است.  ارزشمند 
حاشیه برگزاری رزمایش توزیع ۳0 هزار بسته معیشتی که 

پیش از ظهر دیروز در مصلای قدس قم برگزار شد اظهار

در خانه بمانیم تا زمستان سفید بماند

ممنوعیت سفر؛ دیرهنگام اما ضروری
وزیر کشور: 

همه دستگاه ها مشمول 
محدودیت های کرونایی می شوند

فرمانده سپاه امام علی بن ابیطالب )ع( مطرح کرد:

مردم قم پیشگام
 کمک های مومنانه
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فرهاد مجیدی: از نماینده قم شکایت می کنم
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 وزیر کشور با تاکید بر اینکه مصوبه ستاد ملی کرونا حکم 
قانون را دارد، گفت: همه دستگاه ها مشمول محدودیت های 
حاشیه  در  فضلی  رحمانی  عبدالرضا  می شوند.   کرونایی 

نشست روز سه شنبه کمیسیون شوراها و امور داخلی کشور 
در مجلس در جمع خبرنگاران در توضیح جزییات طرح ایجاد 

محدودیت های مهار کرونا اظهارداشت: اقدامی که از

 ۳0 هزار بسته معیشتی بین نیازمندان توزیع می شود
 مواسات به فرهنگ تبدیل شده است

رئیس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای اسلامی شهر قم خواستار حمایت 
مدیران استانی برای خرید امکانات و تجهیزات آتش نشانی شد و گفت: مجموعه 
را  آتش نشانی  سازمان  هزینه های  تمام  نمی توانند  به تنهایی  شورا  و  شهرداری 
تأمین کنند. حسن مالکی نژاد با اشاره به اهمیت به روزرسانی تجهیزات و امکانات 
برای  جدید  ماشین آلات  تومان  میلیارد   ۶ از  بیش  داشت:  اظهار  آتش نشانی، 
آتش نشانی قم در سال جاری هزینه شد اما با توجه نوسانات ارزی و شرایط امروزی 

باید بودجه بیشتری برای امر نوسازی ماشین آلات فرسوده این مجموعه اختصاص

رئیس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای اسلامی شهر قم:

شهرداری به تنهایی نمی تواندامکانات آتش نشانی را تامین کند
 

درسفر رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران به استان قم تفاهم نامه تأمین زمین 
برای ۳500 واحد مسکونی و تأمین ۶70 شغل برای ایثارگران استان قم به 
امضای رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران و استاندار قم رسید. مهندس سعید 
اوحدی بعدازظهر روز سه شنبه ۲7 آبان ماه در ابتدای ورود به استان قم با حضور 
در گلزار شهدای علی بن جعفر )ع( شهر قم به مقام شامخ شهدا ادای احترام 
کرد. معاون رییس جمهور در ادامه با حضور در استانداری قم به منظور امضای 

تفاهم نامه های تأمین زمین برای ۳500 واحد مسکونی و تأمین ۶70 شغل برای

درسفر رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران به استان قم صورت گرفت :

 امضای تفاهم نامه  تامین مسکن و اشتغال ایثارگران در قم 

48

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم اعلام کرد:

وجود 13هزارمیلیاردتومان 
پروژه نیمه تمام دراستان قم

فرمانده سپاه امام علی بن ابیطالب )ع( مطرح کرد :

مردم قم پیشگام کمک های مومنانه 

فرمانده سپاه امام علی بن ابیطالب )ع( با اشاره به اینکه مردم قم پیشگام کمک های 
مؤمنانه هستند گفت: این امر خداپسندانه در قم به یک فرهنگ تبدیل شده و بسیار 

ارزشمند است.
سردار سید محمدتقی شاهچراغی در حاشیه برگزاری رزمایش توزیع ۳۰ هزار بسته 
معیشتی که پیش از ظهر دیروز در مصلای قدس قم برگزار شد اظهار داشت: بسیج 
و سپاه پیشتاز خدمت رسانی به نیازمندان و کسانی که به واسطه کرونا مشکلات 

معیشتی برایشان پیش آمده است.
وی ادامه داد:در این مقطع ۳۰ هزار بسته معیشتی هر بسته ای به ارزش ۴۰۰ هزار 

تومان با کمک نهاد ها و مردم تهیه شده و بین نیازمندان توزیع خواهد شد.
فرمانده سپاه امام علی بن ابی طالب علیه السلام قم افزود: در ابتدای شیوع ویروس 
کرونا افراد نیازمند شناسایی و محله ها دسته بندی شد و مجموعه کل استان قم به 
حدود ۱۱۷ محله تقسیم شده است و کمک های معیشتی بین آن ها توزیع خواهد 

شد.
وی تصریح کرد: امروز به واسطه سالروز شهادت شهید زین الدین و به عدد شهدای 
استان قم ۶۰۹۰ بسته معیشتی به نمایش در آمده، اما ۳۰ هزار بسته معیشتی تهیه 

شده که تا  ۱۵ روز آینده توزیع خواهد شد.
شاهچراغی ادامه داد: کمک های مؤمنانه تبدیل به یک فرهنگ شده است که بیانگر 

ویژگی ها و خصایل انسانی و خوب مردم استان قم است.
 فرمانده سپاه امام علی بن ابی طالب علیه السلام قم عنوان کرد: ان شاالله با این 
کمک های مؤمنانه بخشی از مشکلات افرادی که به واسطه کرونا با مشکلات معیشتی 

روبرو شده اند برطرف شود.

دبیر کنگره ملی شهدای استان قم :

سمفونی کنگره ملی شهدای استان قم 
ساخته می شود

دبیر کنگره ملی شهدای استان قم از آغاز ساخت سمفونی کنگره توسط استاد 
حمیدرضا نوربخش خبر داد.

احمد حاجی زاده به مقدمات برگزاری این کنگره اشاره کرد و گفت: اگرچه تاریخ 
دقیق برگزاری این کنگره هنوز مشخص نشده است، اما برخی مقدمات آن درحال 

انجام است.
 وی افزود: ساخت سمفونی این کنگره توسط استاد حمیدرضا نوربخش که از 

اساتید آواز و موسیقی قم و مدیرعامل خانه موسیقی کشور است، آغاز شده است.
وی همچنین از چاپ ۲۰۰ کتاب درخصوص شهدا برای این کنگره سخن گفت و 
افزود: برگزاری جشنواره سرود و هنر های تجسمی و نمایشی و مسابقات مختلف از 

دیگر برنامه های این کنگره خواهد بود.
حاجی زاده خاطرنشان کرد: از آنجا که رهبر معظم انقلاب اسلامی استفاده از زبان 
هنر را برای ماندگاری هر اثری توصیه می کنند به دنبال آن هستیم تا تاثیرگذاری کنگره 
را افزایش دهیم. دبیر کنگره ملی شهدای استان قم همچنین از برنامه ریزی برای 

ایجاد لشگر حضرت قاسم)ع( با همکاری آموزش و پرورش خبر داد.

زندگی بهتربابرجام
 یا بی برجام؟ 

جمهور  رییس  ترامپ،  جرزنی های  از  جدا  بایدن، 
پیداست  شواهد  از  که  آنگونه  آمریکاست.  منتحب 

او می خواهد به هر معاهده ای که ترامپ از آن خارج شده است، برگردد. یکی از 
این معاهده ها توافق هسته ای با ایران است. سوالی که در این میان پیش می آید 
این است که آیا بازگشت ایالات متحده به برجام، می تواند در وضعیت اقتصادی و 
سیاسی ایران تاثیر بگذارد؟ برای پاسخ به این سوال بهتر است به صورت خیلی ساده 
وضعیت اقتصادی ایران در چهار سال دوم احمدی نژاد که برجامی وجود نداشت و 
دولت دوم روحانی که برجام در کُما بود را بررسی کنیم. ایران در زمان احمدی نژاد 
با مشکلات بی شمار اقتصادی حاصل از تحریم ها روبرو بود.  بخش های صادرات 
نفت، تجارت و مبادلات بانکی ایران زیر ضربات شدید تحریم ها در حال نابودی 
بود.  پول های ایران بلوکه شده بود و حتی در برخی موارد ایران مجبور بود مانند 
دوران قبل از اختراع پول مبادله کالا با کالا انجام دهد. مثلا نفت بدهد و برنج بگیرد. 
اوضاع ایران شبیه دوره نفت در برابر غذای صدام شده بود. ایران نفت صادر می کند 
و به جای پول آن کالا دریافت دریافت می کرد. صادرات نفت ایران نیز گام به گام 
در روند کاهشی به سمت صفر شدن حرکت می کرد.ایران قبل از برجام، کشوری 
منزوی در عرصه جهانی بود و دوستان جمهوری اسلامی به انگشتان یک دست 
هم نمی رسید؛ اکثر کشورهای جهان به واسطه فشارهای آمریکا، ایران و ایرانی را 
تحریم کرده بودند. در یک چشم برهم زدن پراید ۷ میلیونی تبدیل به یک خودروی 
۱۶ میلیونی شد. متناسب با همین افزایش، خودروهای دیگر هم افزایش قیمت 
پیدا کردند. ایران در دولت روحانی و با رفتن برجام به اغما و اعمال شدیدترین 
تحریم های آمریکا علیه ایران، وضعیت سختی را تجربه کرد. فروش نفت ایران به 
پایین ترین حد خود رسید. بسیاری از کشورها از ترس تحریم آمریکا حاضر به معامله 
با شرکت های ایرانی نبودند. قیمت دلار به بالاترین حد خود در ۴۰ سال گذشته 
رسیده است. قیمت های افزایش پیدا کردند و دوباره مردم با هر روز یا قیمت های 
جدید روبرو می شوند حتی بدتر از قبل برجام. پراید در دولت دوم روحانی هم شاهد 
افزایش شدید قیمت بود. حالا این خودرو که خیلی ها آن را ناایمن می دانند،  حدود 
۱۰۰۰ میلیون تومان قیمت دارد. حالا بیایید شرایط کشور در زمان برجام را بررسی 
کنیم. قیمت ها ثابت ماند. شرکت های خارجی به سمت کشور راوانه شدند. مثلا بعد 
از برجام در یک سال به گفته عراقچی معاون وزیر خارجه و از اعضای تیم مذاکره 
کننده هسته ای »۴۰ میلیارد دلار نفت فروختیم.« مردم در آن زمان هر روز با یک 
قیمت روبرو نمی شدند و طعم آرامش را چشیدند و همین آرامش بود که باعث شد 
در انتخابات ریاست جمهوری سال ۹۶ مردم دوباره به گفتمان مذاکره اعتماد کنند. 
نکته جالب این است که پرایدی که در بالا به آن اشاره شد به مدت ۴ سال به جز 
افزایش قیمت  دو تا سه میلیون تومانی، ثابت ماند و برخی از مردم توانستند با یک 
برنامه ریزی صاحب خودرو شوند. بررسی دو دولت با سیاست های مختلف در زمانی 
که برجام اجرا نمی شد، به خوبی پاسخ سوال ابتدایی این نوشتار را معلوم می کند. 
بله، بازگشت آمریکا به برجام، می تواند وضعیت اقتصادی ایران را دچار تحول کند. 
شاید علم به این مسئله باعث شده است برخی جریان های سیاسی درداخل کشور، 
نگران احیای برجام هستند. بهبود وضعیت اقتصادی کشور، می تواند زمین بازی 

انتخابات ۱۴۰۰ را عوض کند و دوباره دست اصول گرایان از پاستور کوتاه بماند.  

درجلسه شورای عالی انقلاب فرهنگی انجام شد 

تصویب راهکار های جذب معلم
 در نظام آموزشی 

شورای عالی انقلاب فرهنگی، سیاست ها و راهکار های جذب معلم در نظام 
آموزش و پرورش کشور را مورد بررسی و تصویب قرار داد.

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری، در این جلسه شورای عالی 
انقلاب فرهنگی، پیشنهاد وزارت آموزش و پرورش در زمینه جذب معلمین و 

شرکت مخابرات ایران- منطقه قمتبصره های مربوط به آن پس از بحث و بررسی، به تصویب رسید.

مصطفی داننده*
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 رییس جمهوری با بیان اینکه با توجه به اهداف 
شده،  انجام  برنامه ریزی  و   ۱۴۰۰ بودجه  لایحه 
وضعیت اقتصادی رو به بهبود و رونق قرار خواهد 
گرفت، گفت: برای اقشار آسیب پذیر که تعطیلی، 
کرد،  خواهد  آسیب  دچار  را  آنان  کار  و  کسب 

اقدامات حمایتی در نظر خواهیم گرفت. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری، 
یکصد و هشتاد و دومین جلسه ستاد هماهنگی 
والمسلمین  حجت الاسلام  ریاست  به  اقتصادی 
در  و  شد  برگزار  جمهوری  رییس  روحانی  حسن 
ادامه مباحث جلسه گذشته، رییس سازمان برنامه 
و بودجه گزارشی از روند آماده سازی و نهایی شدن 

لایحه بودجه سال ۱۴۰۰ ارائه کرد.
رییس جمهوری با تاکید بر اولویت تدوین لایحه 
بودجه براساس واقعیت های اقتصادی و در عین 
حال تداوم برنامه های توسعه کشور، رشد و رونق 
تولید و ایجاد گشایش در معیشت مردم و اقشار 
کم برخوردار گفت: مقاومت ملت ایران در بیش از 
دو سال و نیم جنگ اقتصادی بی سابقه با دشمنان 
قسم خورده به ثمر نشسته است و زمینه های بهبود 
با  و  اقتصادی مردم فراهم شده است  در شرایط 
وجود لطمات و صدمات سختی که به اقتصاد کشور 
وارد شد، دولت با حمایت و همکاری مردم اجازه 

نداد تحریم کنندگان به اهداف شوم خود برسند.
روحانی ادامه داد: از این نظر با عنایت به اهداف 
لایحه بودجه سال آینده و با برنامه ریزی هایی که 
کنیم  اعلام  می توانیم  امیدواری  با  شده،  انجام 
وضعیت اقتصادی کشور رو به بهبودی و رونق قرار 
گزارش  از  پس  جمهوری  رییس  گرفت.  خواهد 
وضعیت  درخصوص  کرونا  اقتصادی  کارگروه 
اقتصادی و مشکلاتی که در اثر تعطیلی ها برای 
دور جدید  در  کارها  و  و کسب  از مشاغل  برخی 
ایجاد خواهد شد،  اعمال محدودیت های شدید 
با  محدودیت ها  این  اعمال  ضرورت  به  اشاره  با 
اظهارداشت:  مردم  سلامت  و  جان  حفظ  هدف 
بی تردید در مسیر اجرای این محدودیت ها افراد 
کم برخوردار با مشکلاتی روبرو خواهند شد از این 
رو با وجود همه مشکلات و مضایقی که همه مردم 
شریف از آنها آگاهند، دولت تصمیم گرفته است 
در  که  آسیب پذیر  اقشار  و  هدف  گروه های  برای 
اثر تعطیلی کسب و کار آنان دچار آسیب خواهند 
شد، اقدامات حمایتی را در نظر بگیرد. روحانی به 
سازمان برنامه و بودجه ماموریت داد با هماهنگی 
با وزارت تعاون و بانک مرکزی درخصوص تامین 

اعتبارات مورد نیاز این خانوارها اقدام کند.
رییس  نوبخت  محمدباقر  جلسه  این  پایان  در 

سازمان برنامه و بودجه در گفت وگویی با اشاره به 
اینکه لایحه بودجه سال ۱۴۰۰ با توجه به حکم 
قانونی مبنی بر تحویل آن تا ۱۵ آذر ماه به مجلس، 
باید  که  تبصره ای   ۲۱ گفت:  است،  شده  آماده 
همراه با جداول بودجه تهیه شود، در اختیار وزرا 
قرار گرفت تا نظرات خودشان را حداکثر تا پایان 

هفته به سازمان برنامه و بودجه اعلام کنند.
مواردی  افزود:  بودجه  و  برنامه  سازمان  رییس 
که لازم است برای آنها تامین نظر شود یا جلسات 
مشترکی با دستگاه ها برگزار شود، نیز تا پایان هفته 
انجام خواهد شد تا هفته آینده تبصره های الحاقی 
به ماده واحده نیز در دولت مورد بررسی قرار گیرد 
از  بتوانیم قبل  برنامه ریزی شده که  به گونه ای  و 
مجلس  به  را   ۱۴۰۰ سال  بودجه  لایحه  آذر   ۱۵
تقدیم کنیم. نوبخت با بیان اینکه این لایحه هم 
از سیاست های کلی مربوط به اقتصاد مقاومتی 
و هم از برنامه اصلاح ساختار بودجه ریزی تبعیت 
می کند، گفت: سازمان برنامه و بودجه حسب نظر 
در  را  برنامه اصلاح ساختار  رهبری،  مقام معظم 
سال ۱۳۹۷ آماده و تقدیم شورای عالی هماهنگی 
اقتصادی کرد، اما از آنجا که این برنامه در شورا 
تصویب نشد، نهایتا مجلس شورای اسلامی باید 
بیان  با  وی  کند.  تصویب  و  بررسی  را  برنامه  این 
اینکه از نظر سازمان برنامه و بودجه، برنامه اصلاح 
می تواند  مجلس  و  است  آماده  بودجه  ساختار 
نسبت به تصویب آن اقدام کند، تصریح کرد: هیچ 
عذری برای سازمان برنامه و بودجه و مجلس در 
خصوص اعمال برنامه اصلاح ساختار بودجه در 
بررسی لایحه بودجه وجود ندارد، چرا که این برنامه 
اکنون آماده بوده و در اختیار مجلس قرار گرفته و 
فقط نیاز به تصویب دارد. رییس سازمان برنامه و 
بودجه با اشاره به اینکه مجلس در نظر داشت که 
تعدادی از موارد مرتبط با برنامه اصلاح ساختار را 
در همین لایحه هم بگنجانیم، خاطرنشان کرد: 
به  قانونی  طرح  یک  صورت  به  را  آن  نمایندگان 
مجلس تقدیم کردند که امروز قرار است بررسی 
آن آغاز شود. نوبخت یادآورشد: سازمان برنامه و 
بودجه بر اساس مواردی که می دانست مورد نظر 
نمایندگان مجلس است، اصلاحات لازم را در لایحه 
انجام داد و امیدواریم آنچه برای بودجه سال ۱۴۰۰ 
با اعمال نظر نمایندگان مجلس  در نظر گرفتیم 
منقّح و کامل شده تا بتوانیم از اول سال ۱۴۰۰ آن 

را به نحو شایسته اجرا کنیم.

وزیر اقتصاد :

بازار سرمایه را حمایت می کنیم
اما ضمانت نمی دهیم 

وزیر اقتصاد گفت: همه ما باید در جهت صیانت از حقوق سهامداران بازار سرمایه 
حرکت کنیم، اما این به معنای تضمین نیست.

فرهاد دژپسند در حاشیه جلسه کمیسیون تخصصی مجلس در جمع خبرنگاران 
افزود: اصولًا بازار سرمایه اعم از بازار بدهی و بازار سهام مورد توجه حکومت است و هر 
جا که لازم باشد مجلس قوانین مربوط به بازار سرمایه را با دو فوریت مورد بررسی قرار 
می دهد و شورای نگهبان، قوه قضاییه و دیگر نهاد ها نیز در جهت کمک به این بازار 

حرکت می کنند. 
وی با بیان اینکه بازار سرمایه بحث یک قوه و یک دستگاه نیست گفت: خوشبختانه 
امروز اقبال خوبی از بازار سرمایه صورت گرفته و جهشی در ابعاد مختلف در بازار سرمایه 
می بینیم به عنوان مثال یک روز بازار گردانی در بازار سرمایه امری مغفول بود، اما امروز 
از ۳۲۰ شرکت بورسی بیش از ۲۲۰ شرکت بازار گردان معرفی کرده اند و بقیه نیز مکلف 
شده اند تا این کار را انجام دهند و ناشرینی که بازار گردان معرفی نکنند توبیخ خواهند 
شد. وزیر اقتصاد ادامه داد: امروز تعداد دارندگان کد بورسی به گونه ای شده که بازار 
سرمایه دیگر ۵۰۰ هزار نفره نیست و فراگیری بیشتری دارد و این فراگیری نیازمند 
روان سازی حرکت بورس است و برای روان سازی باید عرضه اولیه ها را بیشتر کنیم و 

همچنین از ابزار های مالی متفاوت و متنوع طراحی شود.
آقای دژپسند با بیان اینکه من به خیلی از شرکت ها توصیه کرده ام برای تامین مالی به 
جای مراجعه به بانک ها از ظرفیت بازار سرمایه استفاده کنند گفت: امروز شرایط برای 
بهبود وضعیت وجود دارد و شب گذشته نیز تصمیم های خیلی خوبی در شورای عالی 

بورس برای تحرک بازار و تحریک تقاضا گرفته شد.
وی در تشریح بیشتر این تصمیمات افزود: بر اساس این تصمیم ها همه صندوق های 
با درآمد ثابت دستشان از نظر میزان خرید بازتر خواهد شد بانک ها نیز می توانند 
صندوق های جدید تشکیل دهند و آن هایی که صندوق ندارند در جهت تشکیل 

صندوق حرکت کنند.
وزیر اقتصاد با بیان اینکه اگر طرف تقاضا تقویت شود باعث احیا، پایداری و پویایی 
بازار سرمایه خواهد شد گفت: یکی از ارکان تداوم پویایی این است که دارندگان سهام 
نسبت به دارایی ها و سهام خود بسیار حساس باشند و حتماً در تصمیم گیری در خرید و 

فروش سهام حداکثر دقت و محاسبه گری و عقلانیت و دلسوزی را انجام دهند.
دژپسند با بیان اینکه دولت، مجلس، قوه قضاییه نمی توانند جای افراد بنشینند 
افزود: هر کسی باید خودش درباره منافع خودش در بازار سهام تصمیم بگیرد و تنها 
کاری که به عنوان حاکمیت باید انجام دهیم ریل گذاری است یعنی باید قوانین و 
مقررات را تامین کنیم و سیاست های حمایتی طراحی کنیم که الان این کار صورت 
گرفته و از نظر قوانین و مقررات شورای بورس اقدامات خوبی انجام داده و هر جا که 
به قانون نیاز داشته باشیم پشتمان به مجلس گرم است و مجلس محترم به ما کمک 
خواهد کرد. وی اضافه کرد: اگرچه وظیفه همه ما صیانت از حقوق سهامداران است، 

اما این را با تضمین یکی نگیرید، زیرا که در دنیا نیز چنین تضمین هایی وجود ندارد.
 

وزیر بهداشت:

 رعایت نکنیم، مرگ ها ۴رقمی می شود
 وزیر بهداشت گفت: اگر مردم کوتاه بیایند بازی را می بازیم و به مرگ های ۴ رقمی 
می رسیم، روزی گفتم مرگ ها ۳ رقمی می شود و کسی باور نکرد. مرگ چهار رقمی 
یعنی اینکه به ورطه ای خواهیم رسید که خلاص شدن از آن دشوار است کما اینکه 

زمانی هم که مرگ ها ۳ رقمی شد ما با پکیجی از مشکلات روبرو بودیم. 
دکتر سعید نمکی در جلسه با مسئولان دانشگاه علوم پزشکی اصفهان با اشاره به آغاز 
طرح جدید مدیریت کرونا اظهارداشت : اولین اقدام ما در این طرح آموزش مردم است، 
اگر اقناع عمومی ایجاد نشود و شاید ما پوشش بیمه ای کاملی نداشته باشیم تا خسارت 
مردم را جبران کند، هرچند دولت در اوج تنگدستی دارد کارهایی را می کند و دیشب 
هم بحث شد تا منابعی را برای تزریق به گروه های کم درآمد تهیه کنیم اما، معتقدم 
هیچ آفتی برای اقتصاد یک کشور از تعطیلی و طولانی شدن دوره اپیدمی بیماری 
بدتر نیست. این مشکل می تواند تمام دست آوردهای یک مملکت را زیر سوال ببرد. 
من معتقدم تعطیلی بهتر از این است که کاسبی آلوده شود و یک ماه گرفتار بیماری 
شود و خدایی نکرده بر اثر بیماری جان خود را از دست دهد. پس برای ما یکی از تلخ 
ترین موارد، مشکلات اقتصادی است اما از آن تلخ تر این است که مقام معظم رهبری 
با تمام غصه ای که برای معیشت مردم می خورند گفتند که بین مقوله سلامت، اقتصاد 
و حتی امنیت، مقوله سلامت مردم اولویت دارد و اگر دیدیم باید یکی را انتخاب کنیم، 
سلامت اولی ترین است. این فرمایش حکیمانه از فردی که در مسند رهبری و پیش 
از این هم ریاست جمهوری کشور را بر عهده داشته است، حرف عادی نیست و این 

تفکیک برخواسته از خرد است.
قاطعانه باید پای محدودیت ها باشیم

نمکی گفت: این تاریخی که از شنبه برای محدودیت اعلام کردیم یکی از حیاتی ترین 
تاریخ ها برای مدیریت کرونا است، اگر مردم کوتاه بیایند بازی را می بازیم و به مرگ های 
۴ رقمی می رسیم، روزی گفتم مرگ ها ۳ رقمی می شود و کسی باور نکرد. مرگ چهار 
رقمی یعنی اینکه به ورطه ای خواهیم رسید که خلاص شدن از آن دشوار است کما 

اینکه زمانی هم که مرگ ها ۳ رقمی شد ما با پکیجی از مشکلات روبرو بودیم.
وی تاکید کرد: غفلت در این مقطع چه از سوی مردم و مسئولان یعنی پرتاب آخرین 
تیر ترکش مدیریت بیماری و ما باید قاطعانه پای محدودیت ها باشیم و اگر کسی تخلف 
کرد قاطعانه با او برخورد کنیم. کسی که بمب ویروس است باید با او مقابله شود. اگر 
به مقامات امنیتی بگویند کسی بمبی می خواهد جایی ببرد همه بر سر او می ریزند؛ 
اکنون هم با بمب ویروس مواجه هستم و قدرت سرایت ویروس ۱۰ برابر شده است و 
ابتلا خانوادگی شده است. عزیزان در اجرای پروتکل ها قاطع باشید. هرگونه کتمان و 

گذشت یعنی اضرار به غیر و ضرر زدن به حقوق سایر شهروندان.

رئیس قوه قضائیه:

قوه قضائیه هوشمند جزو محورهای 
تحولی دستگاه قضا است

رئیس دستگاه قضا تصریح کرد: موضوع قوه قضائیه هوشمند را جزء محورهای 
تحولی در دستگاه قضایی قرار دادیم. 

از  قدردانی  با  الکترونیکی،  دادرسی  راهبردی  شورای  جلسه  در  رئیسی  آیت الله 
کسانی که با تلاش مجاهدانه در راه اندازی دادرسی الکترونیک در سراسر کشور نقش 
داشته اند، گفت: قوه قضائیه هوشمند جزو محورهای تحولی در دستگاه قضائی است. 
البته اقداماتی از قبل انجام شده بود؛ اما کافی نیست و لازم است در جهت دادگاه های 
برخط و هوشمندسازی همه بخش هایی که امکان هوشمندسازی آن وجود دارد، 
اقدام شود. وی استعلامات را امر مهمی در قوه قضائیه دانست و تاکید کرد: قاضی باید 
دسترسی به اطلاعات پیدا کند و تشکیل بانک اطلاعاتی به گونه ای که قاضی بتواند به 

اطلاعات لازم دسترسی پیدا کند یک ضرورت است.
ذخیره سازی  آن  در  که  اطلاعاتی  بانک  این  باید  شد:  یادآور  قضائیه  قوه  رئیس 
اطلاعات انبوه انجام شده باشد، برای قاضی و مسئول کشف جرم و تحقیق، قابل 

دسترسی باشد.
وی با بیان اینکه امکان ارتباط با همه بخش هایی که دارای یک بانک اطلاعاتی 
هستند، یک ضرورت است، گفت: اگر به بخش های مختلف نگاه کنیم، به نظر می رسد 
اقدامات خوبی انجام شده؛ ولی دولت الکترونیک به صورت آنچه که در قانون پیش 
بینی شده و با آن درصدی که باید از موفقیت به دست بیاوریم، تحقق نیافته و به نظر 
می آید بخش زیادی از آن به جهت امساک در دادن اطلاعات و ارتباط با بخش هایی 

است که دارای اطلاعات هستند.
آیت الله رئیسی تاکید کرد: اگر این ارتباط بین قوه قضائیه و نیروی انتظامی، قوه 
قضائیه و بخش های امنیتی، دستگاه قضائی و ادارات و سازمان هایی مثل نظام بانکی 
کشور، نظام صادرات و واردات، گمرکات و بنادر و وزارت صمت برقرار شود، می تواند به 

صورت سازمان یافته جلوی قاچاق کالا را بگیرد.
وی در ادامه سخنان خود بیان کرد: اگر بخواهیم دولت الکترونیک را به عنوان یک 
ضرورت پیگیری کنیم، باید دستگاه های مختلف مقداری از امساک اطلاعات پرهیز 
کنند و راضی شوند که این ارتباط به صورت لینک شدن بخش های مختلف با یکدیگر 

به طور کامل برقرار شود.
رئیس قوه قضائیه خاطرنشان کرد: اگر برقراری این ارتباط اتفاق افتد، ما شاهد این 
خواهیم بود که دولت الکترونیک آنچنان که امروز یک ضرورت برای کشور است، اتفاق 

می افتد.
وی ادامه داد: اقدامی که همکاران در دستگاه قضائی دنبال می کنند، حتماً منتهی 

به افزایش رضایت عمومی و سرمایه اجتماعی خواهد شد.

رویکرد منطقه ای آمریکا 
در دوره بایدن

با در نظر گرفتن تغییرات زمانی و تحولات رخ داده 
می توان انتظار داشت که جو بایدن تقریبا همان 

سیاست ها و تاکتیک های دوران اوباما را به پیش ببرد. اگرچه آمریکا به حفظ 
امنیت اسرائیل و مقابله با تهدیدات احتمالی آن تعهد داشت اما باراک اوباما 
با اسرائیل و شخص نتانیاهو روابط خوبی نداشت و حرکت های افراط گرایانه 
نتانیاهو را تحمل نمی کرد. بر خلاف همه رویه هایی که در آمریکا سابقه داشته 
شاهد آن بودیم که وی نتانیاهو را نپذیرفت و نخست وزیر اسرائیل اعلام کرد 
که به دعوت کنگره به آمریکا سفر می کند. چنین اتفاقی در آمریکا را می توان 
کم سابقه و یا بی سابقه در تاریخ آن کشور تلقی کرد. دولت وقت آمریکا در 
آن زمان انتظار داشت که با میانجی گری هایی که انجام داده است حداقل 
باید در مساله دو دولت پیشرفتی حاصل می شد؛ چرا که واشنگتن مذاکرات 
اسلو را مبنا قرار داده بود و در این بین اسرائیل طبق معمول از زیر بار تعهدات 
شانه خالی کرد. از همین رو دموکرات ها درصدد آن بودند تا اسرائیل را متعادل 

داشته و آن را تشویق به اجرای تعهداتش کنند.
بخش دیگر سیاست های دولت جدید آمریکا به کشورهای عربی به ویژه 
عربستان سعودی معطوف می شود که قبل از بررسی آن بد نیست که نگاهی 
به رویکرد دولت ترامپ در این زمینه داشته باشیم که در بدو کار آنها را گاو 
شیرده خطاب کرد و در سفر اول خود به ریاض حدود ۱ میلیارد دلار هدایای 
شخصی دریافت کرد و همچنین قراردادهایی به ارزش ۵۰۰ میلیارد دلار به 
امضای طرفین رسید که بیشتر آن به اجرا در آمد. عربستان نیز در آن سو جاه 
طلبی هایی دارد و اینگونه می پندارد که با توجه به وجود خانه خدا در این 
کشور باید بر جهان اسلام سیطره پیدا کند. از همین رو شاهد بودیم که این 
کشور با حمایت آمریکا و دیگران چگونه به معارضان سوری برای سرنگونی 
حکومت سوریه کمک کرد و متعاقبا در عراق و لبنان نیز چگونه وارد عمل شد. 
علاوه بر این مسائل، آمریکای دوره ترامپ با جنایت جمال خاشقچی روزنامه 
نگار منتقد نیز نه تنها کنار آمد بلکه از بن سلمان نیز حمایت کرد. به نظر می 
رسد که دموکرات ها با روی کار آمدن جو بایدن چشم خود را به روی این مسائل 
نبندند و به راحتی از کنار آن نگذرند. از همین رو برخی ناظران و تحلیل گران از 
هم اکنون پیش بینی می کنند که ورود جو بایدن به کاخ سفید برای محمدبن 
سلمان جهنمی را ایجاد خواهد کرد. بن سلمانی که حتی بسیاری از افراد 
خاندان خود را یا به قتل رسانده و یا در حبس خانگی کرده و حتی اموال آنها را 
نیز تصرف کرده است. با روی کار آمدن دموکرات های می توان انتظار داشت 
که چنین رویه هایی متوقف شود و آرمان هایی که ولیعهد عربستان برای خود 
ترسیم کرده محدودتر از همیشه شود. ضمن اینکه دموکرات ها مانند ترامپ به 
شدت خواستار دخالت عربستان در جنگ یمن و این همه جنایات نیستند. با 
توجه به تاکید بر مسائل حقوق بشری از سوی دموکرات ها باید منتظر ابتکار 

عمل آنها برای تحقق منافع استراتژیک آمریکا باشیم.
در بحث عادی سازی روابط بین امارات و بحرین با اسرائیل نیز به نظر نمی 
رسد که دموکرات ها درصدد بهم زدن آن باشند. اما از طرفی نباید انتظار داشته 
باشیم که آنها کشورهای دیگر را برای عادی سازی روابط با اسرائیل تحت فشار 
قرار دهند تا روابطشان بر پایه روابط این دو کشور شکل گیرد. این بدان معنا 
نیست که آنها از برقراری چنین روابطی استقبال نمی کنند، دموکرات ها مانند 

دونالد ترامپ به دنبال فشار بر کشورها برای بهره برداری انتخاباتی نیستند.
چنین مواردی با پیروزی جو بایدن در انتخابات آمریکا در خصوص مسائل 
منطقه مطرح است؛ اما در موضوع مهمتر یعنی ایران مسائل بسیار پیچیده تر 
به نظر می رسد. رابطه جمهوری اسلامی ایران و ایالات متحده آمریکا در این 
۴۱ سال روز به روز بدتر شده و طرفین طی این مدت فرصت هایی برای گفتگو 
و حل و فصل مشکلات داشتند که به هر دلیلی از آن امتناع شده است تا به 
امروزی برسیم که دونالد ترامپ بدترین وضعیت و پرتنش ترین شرایط را بین دو 

کشور ایجاد کرده است. 
حتی کار به جایی رسیده که ممکن است ترامپ در همین دو ماه باقی مانده 
و تا زمان ۲۰ ژانویه دست به حادثه آفرینی بزند تا شرایط را برای دموکرات ها 
حادتر کند. او با راه انداختن کارزار فشار حداکثری سعی بر این داشته تا ایران 
را تسلیم و پای میز مذاکره بنشاند؛ موضوعی که در آن موفق نبود و در داخل 

ایران نیز هیچ جناحی حاضر به گفتگو با ترامپ نیز نشد. 
در آن سو اگر وضعیت به همین شکل پیش رود به نظر می رسد که بایدن 
درصدد بازگشت به برجام و لغو تحریم ها برآید. این را  هم باید مدنظر قرار دهیم 
که ممکن است ترامپ شرایط را دشوارتر کند و با اعمال تحریم های تازه کار 
را برای رئیس جمهور جدید سخت تر کند. در صورت چنین روندی امکان 
افزایش تنش و یا حملات نظامی نیز وجود دارد که پیش بینی از وضعیت 
آینده را نیز مشکل تر می کند و اصلاح چنین وضعیتی با حضور دموکرات ها 
در کاخ سفید نیز می تواند سخت باشد چرا که طرفین می توانند انتظارات و 
درخواست های جدیدی از یکدیگر داشته باشند. بر اساس شواهد موجود و 
در صورت عدم موفقیت ترامپ در زمینه حقوقی به منظور تداوم حضور در کاخ 
سفید و خلقیاتی که از او سراغ داریم می توان انتظار اقدام نسنجیده و حادثه 

آفرینی از سوی او را داشت.

سخنگوی وزارت بهداشت :

کرونا جان ۴۸۲ نفر دیگر را
 در ایران گرفت

سخنگوی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: با فوت ۴۸۲ بیمار 
دیگر از مبتلایان قطعی به کرونا در ۲۴ ساعت گذشته، شمار جانباختگان 
قطعی بیماری کووید۱۹ در کشور به ۴۲ هزار و ۴۶۱ نفر رسید و ۲۷ استان 

همچنان در وضعیت قرمز کرونا هستند. 
سیما سادات لاری روز سه شنبه با اعلام آخرین آمار مبتلایان و جانباختگان 
کرونا در ایران افزود: در ۲۴ ساعت گذشته تا ظهر امروز )۲۷ آبان ۱۳۹۹( 
بر اساس معیارهای قطعی تشخیصی،۱۳ هزار و ۳۵۲ بیمار جدید مبتلا به 
کووید۱۹ در کشور شناسایی شد و سه هزار و ۷۹نفر بستری شدند. با این 

حساب، مجموع بیماران کووید۱۹ در کشور به ۷۸۸ هزار و ۴۷۳ نفر رسید.
سخنگوی وزارت بهداشت گفت: خوشبختانه تاکنون ۵۷۰ هزار و ۷۷۴ نفر از 
بیماران، بهبود یافته یا از بیمارستان ها ترخیص شده اند. همچنین ۵۶۹۱ نفر 
از بیماران مبتلا به کووید۱۹ در وضعیت شدید این بیماری تحت مراقبت قرار 
دارند و تاکنون پنج میلیون و ۵۸۶ هزار و ۱۴۱ آزمایش تشخیص کووید۱۹ در 

کشور انجام شده است.
لاری افزود: استانهای تهران، اصفهان، قم، آذربایجان شرقی، خراسان 
جنوبی، سمنان، قزوین، لرستان، اردبیل، خوزستان، کرمانشاه، کهگیلویه 
مازندران،  رضوی،  خراسان  ایلام،  زنجان،  بوشهر،  گیلان،  بویراحمد،  و 
چهارمحال و بختیاری، البرز، آذربایجان غربی، مرکزی، کرمان، خراسان 
شمالی، همدان، یزد و کردستان در وضعیت قرمز قرار دارند و استانهای 
هرمزگان، فارس، گلستان و سیستان و بلوچستان نیز در وضعیت نارنجی 

و زرد قرار دارند
وی گفت: در هفته ملی مبارزه با دیابت هستیم، امسال این هفته در حالی 
برگزار می شود که شاهد مرگ بیماران دیابتی به علت کرونا هستیم، به طوری 
کلی بیماران مزمن مانند افراد مبتلا به دیابت بیش از دیگران در معرض 
خطرات بیماری کووید۱۹ هستند به طوری که در ایران حدود ۱۷.۸ درصد 
فوتی های کووید۱۹ از بین بیماران مزمن است، بنابراین لزوم رعایت اصول 
بهداشتی به خصوص استفاده از ماسک و رعایت فاصله اجتماعی و و پرهیز 
از حضور در اماکن شلوغ و پرازدحام و نیز استرس و فشارهای روانی برای افراد 

مبتلا به بیماران مزمن ضروری است.
سخنگوی وزارت بهداشت افزود: بیماران مزمن و افراد مبتلا به دیابت می 
توانند با نصب اپلیکیشن رایگان IEA برای دریافت خدمات پزشکی از وزارت 

بهداشت اقدام کنند.

اخبار

روحانی درستاد هماهنگی اقتصادی:

 اقدامات حمایتی برای اقشار آسیب پذیر در نظر می گیریم

معاون اول رییس جمهوری گفت: اگر واکسن کرونا در دنیا تولید شود با تمام توان 
برای خرید آن اقدام می کنیم.منابع لازم وجود دارد و با وجود همه محدودیت ها پول 
آن را برای خرید تهیه خواهیم کرد و نمی گذاریم بگویند واکسن کرونا در جایی تولید 

شده و مردم ایران به خاطر مسائل مالی به آن دسترسی ندارند. 
اسحاق جهانگیری صبح روز - سه شنبه - در مراسم افتتاح و بهره برداری از خط 
تولید کیت تشخیص سریع ویروس کرونا که توسط ستاد اجرایی فرمان حضرت 
امام)ره( راه اندازی شده است، افزود: افتتاح این خط کاری بزرگ، علمی و دانش 
بنیان است که کشور به شدت به آن نیاز دارد و به همه محققان، دانشمندان و 
فرهیختگانی که در این کار بزرگ مشارکت داشتند تبریک می گویم. معاون اول رییس 
جمهوری با اشاره به اینکه در مقطع کنونی یکی از دغدغه های مشترک ملت ایران 
موضوع ویروس کرونا و پیامدهای آن است، گفت: افتتاح خط تولید کیت تشخیص 
سریع ویروس کرونا اقدامی موثر در جهت تشخیص و شناسایی سریع و قطع زنجیره 
این بیماری است. وی ضمن تبریک به رهبر معظم انقلاب و ملت ایران گفت: بهره 
برداری از این طرح در جهت جهش علمی، فناوری و تقویت شرکت های دانش بنیان 
است. جهانگیریبا بیان اینکه ایران در یک شرایط خطیر و حساسی قرار دارد، گفت: 
همه آحاد ملت ایران متوجه شرایط سخت مواجهه با کرونا قرار دارند و اخبار آن را 
با حساسیت دنبال می کنند. همین طور همه نهادهای مسئول و مدیریتی به دنبال 

چاره و راهگشایی هستند تا این شرایط را به بهترین نحو کنترل کنند. 
تصمیمات ستاد ملی مقابله با کرونا باید با جدیت اجرا شود

وی با تاکید بر اینکه مقابله با کرونا مساله ای ملی است و معطوف به یک وزارتخانه، 
دستگاه و یا یک استان نمی شود، گفت: همه قوا، نیروها و نهادها احساس می کنند 
که مقابله با کرونا در اولویت نخست کشور است. حتی رهبر معظم انقلاب برای نشان 
دادن اهمیت این موضوع مهمترین جلسه ای که به طور حضوری برگزار کردند مربوط 
به ستاد مبارزه با کرونا بود و نظرات و راهکارهای خود را در آن جلسه اعلام کردند. 
جهانگیری افزود: ستاد ملی مقابله با کرونا با مصوبه شورای عالی امنیت ملی شکل 
گرفت و در آن از همه بخش ها غیر از دولت حضور دارند. ستاد بعد از شکل گیری 
به تایید رهبر معظم انقلاب نیز رسید و مصوباتش برای همه لازم الاجرا است. ما نیز 
در دولت تلاش کرده ایم تا بدون کوچک ترین بحثی زمینه اجرای مصوبات ستاد را 
فراهم کنیم. معاون اول رییس جمهوری گفت: با تاکید رهبر معظم انقلاب بسیاری 
از مسائل نظیر راهپیمایی اربعین، زیارت حرم های مطهر و حتی برگزاری نمازهای 
جماعت و جمعه تعطیل شد و ایشان فرمودند آنچه ستاد تشخیص می دهد باید به 
همان عمل شود. وی با بیان اینکه باید بسیج عمومی و همگانی که تاکنون برای مقابله 
با کرونا شکل گرفته به خوبی تقویت شود، گفت: نباید احساس کنیم که به خاطر مرور 

زمان با موضوع کرونا به طور عادی برخورد کنیم. تصمیمات ستاد ملی مقابله با کرونا 
بسیار مهم است و این تصمیمات جدید که توسط وزرای کشور و بهداشت، درمان و 
آموزش پزشکی اعلام شد باید با جدیت اجرا شود. جهانگیری با اشاره به تعطیلی دو 
هفته ای شهرهای پرخطر، گفت: امیدوارم با کمک همه دستگاه ها و همکاری مردم 
بتوانیم از این مرحله نیز عبور کنیم و جلوی چرخه شیوع کرونا را بگیریم. معاون اول 
رییس جمهوری در ادامه گفت: باید در کنار این تصمیمات تدبیر لازم برای کمک به 
آسیب دیدگان اقتصادی و اجتماعی ناشی از کرونا نظیر بیکاری و مسائل معیشتی 
اتخاذ شود. امروز پیش از این مراسم در جلسه ستاد اقتصادی دولت که به ریاست 
رییس جمهوری برگزار شد به دنبال راهکارهایی بودیم تا در این شرایط سخت تحریم 
و محدودیت ها بتوانیم به اقشار نیازمند کمک های معیشتی ارائه کنیم. وی افزود: من 
به مردم عزیز ایران اطمینان می دهم که دولت و نهادهای حاکمیتی تلاش می کنند 
که با کمک های بلاعوض و اعطای وام های قرض الحسنه، فشار اقتصادی را بر اقشار 
آسیب دیده کمتر کنند و امیدوارم خیرین و بخش هایی نظیر ستاد اجرایی فرمان 

حضرت امام)ره( نیز در این زمینه به دولت کمک کنند.
روسیاهی برای ترامپ و دولت آمریکا ماند

جهانگیری با بیان اینکه شرایط کرونا و تحریم های ظالمانه آمریکا چهره ضد انسانی 
و ضد بشری دولت فعلی این کشور را بیش از پیش نمایان ساخت، گفت: در روزهای 
نخست شیوع بیماری که کشور ما دچار مشکلات متعددی در تهیه ملزومات مورد 
نیاز کادر پزشکی و درمانی کشور بود، دولت آمریکا مانع از ارسال ملزومات مورد نیاز 
بخش بهداشت و درمان به کشور شد. معاون اول رییس جمهوری افزود: متاسفانه 
آنها از کثیف ترین کارهای ضد انسانی پرهیز نکردند و مانع از ارسال ملزومات شدند 
که پول آن پرداخت شده بود و برای حمل با هواپیما در انتظار بارگیری قرار داشت. 
حتی گزارش دادند که در کشور کره جنوبی که بیش از ۷ میلیارد دلار پول داشتیم 
توافقاتی با وزارت خزانه داری آمریکا برای ارسال دارو انجام شده بود و موافقت اولیه را 
اعلام کرده بودند اما هنگام حمل آن اعلام کردند که دوباره آمریکایی ها با ارسال دارو 
مخالفت کردند. وی افزود: ما با چنین دولتی روبه رو هستیم. مدیران و کادر پزشکی 
کشور ما موفق شدند در شرایط کرونایی این بیماری را تا حد ممکن کنترل کنند. 
این در حالی بود که وضعیت کشورهای اروپایی و آمریکایی که از همه این امکانات 
برخوردار هستند بهتر از ما نیست.  جهانگیری گفت: ایثارگری و نوع دوستی مردم ما 
در این برهه حساس خود را نشان داد و رو سیاهی برای دولت آمریکا و شخص ترامپ 
باقی خواهد ماند که چنین اقدامات ضد انسانی انجام دادند. به همین دلیل است 
که وقتی این شخص مفتضحانه از سوی مردم آمریکا کنار زده می شود، مردم کشور 

ما خوشحال می شوند.

جهانگیری: 

برای خرید واکسن کرونا با تمام توان اقدام می کنیم

سید جلال ساداتیان*

 وزیر کشور با تاکید بر اینکه مصوبه ستاد ملی کرونا 
دارد، گفت: همه دستگاه ها مشمول  را  قانون  حکم 

محدودیت های کرونایی می شوند. 
روز  نشست  حاشیه  در  فضلی  رحمانی  عبدالرضا 
در  کشور  داخلی  امور  و  شوراها  کمیسیون  سه شنبه 
مجلس در جمع خبرنگاران در توضیح جزییات طرح 
ایجاد محدودیت های مهار کرونا اظهارداشت: اقدامی 
برنامه  آذرماه اجرا خواهد شد، یک  یکم  از شنبه  که 
با ۶ جزء است و همه اجزای این برنامه باید باهم اجرا 
شود. هر کدام از اجزاء اگر اجرا نشود یا بد اجرا شود، 
به هدف مورد نظر دست پیدا نمی کنیم. وزیر کشور  
بیماران که  بیماران کرونایی است و تست  شناسایی 
باید تا ۱۰۰ هزار مورد در روز افزایش داده شود، ردیابی، 
آموزش،  اطلاع رسانی،  محدودیت سازی  و  قرنطینه 
تبلیغات مناسب و کمک های حمایتی لازم را از جمله 
شد:  یادآور  رحمانی فضلی  کرد.  ذکر  اقدامات  این 
کرونا  ملی  ستاد  مصوبه  که  محدودیت هایی  اجرای 
است، حکم قانون را دارد، همه دستگاه های اجرایی 
کنند.  تدوین  را  خود  اجرای  دستورالعمل های  باید 

طی دو هفته گذشته در وزارت کشور روزانه جلسات 
متعددی داشتیم و میان استانداران، روسای شبکه های 
بهداشت، فرمانداران و بخشداران هماهنگی وسیعی 
انجام گرفته است. وی با تاکید بر اینکه مردم رکن اصلی 
در این برنامه هستند، اظهار داشت: وزارت بهداشت 
رکن اجرایی و عملیاتی مهمی است و همه در خدمت 
وزارت بهداشت هستیم کما اینکه قدردان کادر درمان 
و وزارت بهداشت هم هستیم و کمک خواهیم کرد. 
رکن سوم این برنامه رسانه ها و در رأس آنها صدا و سیما 
است که باید در اقناع سازی، اجماع سازی، هماهنگی و 
همدلی تلاشی بیش از قبل انجام دهد. رحمانی فضلی 
گفت: آمادگی لازم را برای اجرای محدودیت های جدید 
را داریم و از شنبه این کار صورت می پذیرد. طرحی 
که در این مقطع اجرا می شود بر اساس طبقه بندی 
شهرهاست، شهرها به سه سطح زرد )شهرهایی که ۴ 
نفر در ۱۰۰ هزار نفر فوتی داشته باشند(، شهرهای 
نارنجی )شهرهایی که ۶ نفر در ۱۰۰ هزار نفر فوتی 
داشته باشند( و شهرهای قرمز )شهرهایی که۱۰ نفر 
در ۱۰۰ هزار نفر فوتی داشته باشند( تقسیم شدند و 

برای مشاغل و فعالیت های بازرگانی، تجاری و خدماتی 
شرایطی خاص قائل شدیم و برای امور اداری نیز یک 
سلسله احکام و برای امور آموزشی و فرهنگی نیز سلسله 
خاطرنشان  وی  است.  شده  تبیین  مجزایی  احکام 
کرد: با رعایت حداکثری مردم می توانیم این بلیه که 
خسارت های جبران ناپذیری زده و جان مردم را به خطر 
انداخته است و روزانه شاهد فوت بیش از ۴۰۰ نفر به 
دلیل بیماری کرونا هستیم را کنترل کنیم، البته این 
بلیه جهانی است و امیدواریم با این اقدامات، بیماری 
را در زمانبندی مناسبی مهار کنیم. وزیر کشور افزود: 
دو هفته محدودیت ها اجرا می شود و سپس شاخص ها 
با عملکرد سنجیده خواهد شد و ممکن است برخی 
موارد تمدید و برخی لغو شود لذا بستگی به تحقق 
اهداف دارد. شاید طی دو هفته در آمار خروجی قرار 
بگیریم زیرا اتفاقاتی که رخ می دهد از یک ماه تا ۴۰ روز 
قبل طرف مریض و بستری می شود و در دو هفته شاهد 
نتیجه ناشی از این اقدامات نخواهیم بود اما ظرف سه 
و چهار هفته اولین طلیعه های فداکاری عمومی مردم 

مشخص می شود.

وزیر کشور: 

همه دستگاه ها مشمول محدودیت های کرونایی می شوند
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  اصول نگهداری از روغن ها و چربی ها 

سلامت 

احتمالًا تاکنون نام پنیر فتا زیاد به گوشتان خورده است. فتا نوعی محصول 
لبنی با منشأ یونانی است که به مرور و به لطف فواید و خواصش به کشورهای 
دیگر نیز راه یافته و شهرت زیادی پیدا کرده است. این ماده غذایی در آب 
نمک به فروش می رسد و این مسئله باعث افزایش مدت زمان مصرف آن 

می شود.
پنیر فتا از شیر گوسفند تهیه می شود؛ اما ممکن است در برخی مناطق از 
شیر مادیان نیز به عنوان ترکیب اصلی آن استفاده شود. مشخصه این نوع 
پنیر داشتن طعمی ملس و ترش مزه است و درصد چربی آن به نسبت بالا 
است. در این مطلب در خصوص فواید این نوع پنیر بیشتر صحبت می کنیم. 

با ما همراه باشید.
پنیر فتا منبع پروتئین

به عقیده متخصصان وجه تمایز پنیر فتا همانند سایر محصولات لبنی، 
پیش از هر چیز به دلیل پروتئین بالای آن است. حتماً می دانید که پروتئین 
یک ماده مغذی باارزش است که حاوی تمام اسیدآمینه های ضروری بوده 
و به خوبی در بدن هضم می شود. جذب پروتئین برای پیشگیری از ابتلا به 

بیماری های مربوط به پیری و تخریب بافت های عضلانی ضروری است.
نتایج پژوهشی که در مجله Nutrients به چاپ رسیده است نشان می دهد 
که مصرف پروتئین از تخریب بافت ها و همچنین از بین رفتن عملکرد آن ها 

جلوگیری می کند.
پنیر فتا علاوه بر پروتئین حاوی میزان زیادی اسیدهای چرب اشباع شده نیز 
هست. البته احتمالًا بسیار شنیده اید که این اسیدهای چرب مضر هستند؛ 
اما اخیراً محققان به نتایج جدیدی در خصوص این چربی ها رسیده اند و 

معتقد هستند که اسیدهای چرب اشباع شده به طور قطع مضر نیستند.
امروزه محققان در خصوص مزایای مصرف این نوع چربی ها نیز تزهایی 
ارائه کرده اند. تا جایی که گفته می شود مصرف مناسب این اسیدهای چرب 
به کاهش خطر ابتلا به بیماری های قلبی عروقی و بیماری های دیگری نیز 

کمک می کنند.
فتا سرشار از ویتامین ها و مواد معدنی

جذب درشت مغذی ها از طریق مصرف پنیر فتا از اهمیت بالایی برخوردار 
است؛ اما این نوع پنیر همچنین حاوی مواد معدنی و ویتامین های ضروری 

برای سلامتی بدن نیز می باشد.
یکی از مهم ترین مواد معدنی کلسیم است. نتایج بررسی ها نشان داده است 
که مصرف محصولات لبنی باعث کاهش خطر بروز پوکی استخوان می شود 
چون حاوی کلسیم هستند. در نتیجه پنیر فتا نیز از این امر مستثنا نبوده و 
مصرف آن باعث استحکام بیشتر استخوان ها و پیشگیری از خطر پوکی آن ها 

می شود.
از طرف دیگر، پنیر فتا حاوی میزان زیادی ویتامین D است که برای حفظ 
سلامتی بدن لازم و ضروری است. به طوری که از بروز بیماری های پیچیده، 
بیماری های قلبی عروقی و متابولیک پیشگیری می کند. علاوه براین باید 
بدانید که اگر میزان ویتامین D بدن در شرایط مطلوبی باشد برخی از انواع 
سرطان ها راحت تر تشخیص داده شده و روند درمان بهتری را طی می کنند. 
تأثیر این ویتامین روی بیماری های پوستی نیز شناخته شده است. متأسفانه 
در سرتاسر جهان، کمبود ویتامین D بسیار رایج است. یادتان باشد که برای 
جذب روزانه این ویتامین باید به سراغ محصولات لبنی، ماهی و تخم مرغ 
بروید. یکی از این محصولات لبنی برای جذب کافی ویتامین D پنیر فتا است 

بنابراین توصیه می شود از آن غافل نشوید.
دو روش ساده برای مصرف پنیر فتا

ما دو دستور ساده برای مصرف پنیر فتا داریم تا تشویقتان کنیم این پنیر را 
در برنامه غذایی تان بگنجانید.

پنیر فتا در فر
می توان پنیر فتا را همانند پنیر ایتالیایی پروولون در فر آماده کرد. برای این 
کار کافیست که چند ادویه ساده از جمله آویشن، فلفل و مقداری روغن زیتون 
استفاده کرد. این مواد را به پنیر زده و آن را به مدت ۸ دقیقه داخل فر با حرارت 
گردان و دمای ۲۰۰ درجه قرار دهید. بعد از اینکه پنیر را از فر خارج می کنید 

می توانید مجدداً مقداری روغن زیتون بکر به آن بزنید و سرو کنید.
پنیر فتا در سالاد

سالادها گزینه های خوبی برای افزودن پنیر فتا هستند. کافیست این نوع 
پنیر را به صورت مکعب های کوچک خرد کرده و به باقی سبزیجات سالاد 
اضافه کنید. سپس مقدار اندکی روغن زیتون و سرکه به عنوان چاشنی به 
آن بزنید و یک سالاد مغذی میل کنید. اگر علاقه مند به سالادهای حاوی 
پروتئین هستید می توانید کمی ماهی تن یا تکه های مرغ نیز به سالادتان 
اضافه کنید. پنیر فتا در سالاد بافت متفاوت و خوشمزه ای به سالاد می دهد. 

پنیر فتا دوست بدن
همان طور که گفته شد، پنیر فتا یک محصول لبنی مفید برای سلامتی 
است. البته به شرطی که به طور منظم مصرف شود. پروتئین، چربی ها 
و مواد مغذی موجود در این محصول لبنی از آن یک ماده غذایی مفید 
ساخته که می تواند جوابگوی نیازهای روزانه بدن باشد و از بروز بیماری ها 
و  غذاها  تهیه  در  را  فتا  پنیر  می توانید  گذشته،  این  از  کند.  پیشگیری 
غذایتان  اصلی  ماده  را  آن  می توانید  کنید.  استفاده  مختلف  روش های 
بکنید یا به عنوان همراه غذا در کنار دیگر مزه ها سرو کنید. یکی از بهترین 
کارها مصرف آن با نان و گردو به عنوان عصرانه یا شام است. در هر حال 
مطابق با ذائقه و سلیقه خودتان این نوع پنیر را وارد برنامه غذایی روزانه تان 

بکنید و از خواص آن بهره مند شوید.

فتاشناسی!

۶  روشی که اشتهای شما را باز می کنندپنیر فتا را بیشتر بشناسید
وقتی تمایلی به غذا خوردن ندارید یعنی اشتهای خود را از دست دادید. عوامل 

مختلفی می توانند اشتهای شما را از بین ببرند از جمله بیماری روانی و جسمی.
اگر بی اشتهایی شما بیش از چند روز به طول انجامد، می تواند باعث کاهش وزن 
یا سوء تغذیه شود. نداشتن اشتها ممکن است برای هر کسی خسته کننده باشد. 
به خصوص افرادی که کم وزن هستند و سعی می کنند وزن خود را افزایش دهند یا 

عضلات خود را پرورش دهند.
۱. خوردن وعده های بیشتر ولی حجم کمتر

ممکن است حجم معده ی شما کوچک باشد و غذا خوردن در سه وعده آن هم 
کامل، کار دشواری باشد. پس بهتر است وعده های غذایی کمتر ولی تعداد بیشتر 
بخورید. می توانید به جای ۳ وعده غذایی بزرگ، ۶ وعده غذایی کوچک داشته 
باشید. می توانید غذاها را با موادی مانند پنیر )پیتزا( لذیذ کنید تا میل به خوردن 

غذا در شما بیشتر شود.
۲. خوردن غذاهای غنی از مواد مغذی

افراد مبتلا به اشتهای ضعیف تمایل به خوردن غذاهای غیر مغذی مانند آب نبات، 
چیپس، بستنی و مواد غذایی پر کالری دارند که موجب افزایش وزن می شوند. در 
عوض روی غذاهایی تمرکز کنید که کالری و سطح گسترده ای از مواد مغذی مانند 
پروتئین و چربی های سالم را دارا هستند. برای مثال، ماست یونانی و مقداری توت و 

دارچین را به جای بستنی بخورید.
۳. اضافه کردن کالری بیشتر به وعده های غذایی

یکی دیگر از راه های افزایش اشتها و اطمینان از اینکه در طول روز به اندازه کافی 
غذا می خورید این است که کالری بیشتری به وعده های غذایی خود اضافه کنید. 
یکی از راه ها، این است که غذاهای خود را با مواد متراکم کالری مانند کره، کره 

بادام زمینی، روغن زیتون یا شیر کامل بپزید. به عنوان مثال:
 ۴۵ کالری اضافه کنید: تخم مرغ هایتان را با کره بپزید.

۸۰ کالری اضافه کنید: جو دو سر خود را به جای آب با شیر کامل بپزید.
۸۰ کالری اضافه کنید: مقداری روغن زیتون و آووکادو به سالادهایتان اضافه کنید.
۱۰۰ کالری اضافه کنید: مقداری کره بادام زمینی را روی برش های سیب برای یک 

میان وعده پخش کنید.
موارد بالاراه هایی برای اضافه کردن کالری سالم به وعده های غذایی  هستند.

4. با شخص یا اشخاص دیگری غذا بخورید
پختن و خوردن یک وعده غذایی با دیگران ممکن است به تحریک اشتهای شما 
بیش از غذا خوردن به تنهایی کمک کند. برای لذت بخش تر کردن غذاها، می توانید 
دوستان و خانواده را برای غذا دعوت کنید. اگر آنها نمی توانند بیایند، سعی کنید 
هنگام تماشای تلویزیون غذا بخورید. این استراتژی ها می توانند به دور کردن توجه 
شما از غذا کمک کنند. در واقع یک مطالعه نشان داد که غذا خوردن با دوستان می 
تواند مصرف مواد غذایی را ۱۸ درصد افزایش دهد و غذا خوردن در حین تماشای 

تلویزیون می تواند آن را ۱۴ درصد افزایش دهد.
5. بشقاب بزرگتری انتخاب کنید

اگر اشتهای ضعیفی دارید، دیدن مقدار کم غذا می تواند برای شما دلسرد کننده 
باشد. همه ی ذهن شما درگیر موضوعی می شود که آیا سیر می شوم یا نه. بهتر است 

در یک بشقاب بزرگ غذا بخورید.
۶. برنامه زمانی غذا

برخی افراد برنامه ی غذایی خود را این گونه تنظیم می کنند که هرگاه گرسنه شوند 
به فکر غذا خوردن میفتند. بهتر است شما به حس اشتها و گرسنگی خود اعتماد 
نکنید. ساعت مشخصی را برای خوردن وعده های غذای اصلی در نظر بگیرید و اگر 
خارج از این برنامه باز هم گرسنه شدید میان وعده میل کنید. این برنامه علاوه بر 
داشتن یک برنامه غذایی به طور منظم، برای تحریک اشتها مهم است و به مصرف 

کالری و مواد مغذی به اندازه کافی روزانه به شما کمک می کند.

یک فوق تخصص غدد عنوان کرد؛ 

دیابت چگونه رخ می دهد
یک فوق تخصص غدد، در مورد چگونگی رخداد دیابت و کنترل قند خون، نکاتی 

را متذکر شد. 
مجید ولی زاده، افزود: دیابت زمانی رخ می دهد که قند خون از حد طبیعی، 
افزایش یابد، به  عبارت  دیگر زمانی که قند خون ناشتا، مساوی و بیشتر از ۱۲۶ در 
دو نوبت یا بعد از مصرف ۷۵ گرم گلوکوز، این میزان بالای ۲۰۰ باشد، فرد به دیابت 

مبتلا شده است.
به گفته وی، این بیماری ممکن است بدون علامت یا در برخی افراد با تشنگی زیاد 

و پر ادراری همراه باشد.
ولی زاده درباره انواع مختلف این بیماری توضیح داد: دیابت نوع یک، دیابت 
جوانان و دیابت نوع دو شایع ترین نوع دیابت است که ۹۰درصد ابتلایان را به خود 

اختصاص می دهد، دیابت بزرگ سالان و بارداری از انواع دیگر این بیماری است.
وی عنوان کرد: با توجه به اینکه شایع ترین نوع دیابت، دیابت نوع دو است که در 
گذشته سنین بالای ۳۵ تا ۴۰ سال را درگیر می کرد، اما اکنون با توجه به شیوع چاقی 

در جوانان و نوجوانان این نوع دیابت در سنین پایین تر نیز مشاهده می شود.
ولی زاده ضمن بیان اینکه این بیماری معمولًا بدون علامت است، ادامه داد: در 
افرادی که سابقه خانوادگی دیابت نوع دو یا اختلال چربی و پرفشاری خون  دارند، 
بیشتر دیده می شود، بنابراین این افراد باید از سنین پایین آزمایش قند خون انجام 
دهند و اگر فرد دیر متوجه بروز این بیماری شود، به آسیب های چشمی ، کلیوی و 

اعصاب محیطی غیرقابل بازگشت دچار می شود.
به گفته وی، انجام آزمایش های غربالگری در افراد بالای ۴۰سال، هر سه سال یکبار 

توصیه می شود، حتی اگر هیچ عامل زمینه ای نداشته باشند.
استاد دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی، اظهار کرد: پراشتهایی شدید و کاهش 
وزن از علائم دیابت نوع دو است و این نوع دیابت به طورمعمول کنترل می شود، 

به عبارت دیگر بیماری مادام العمری است که فرد باید آن را بپذیرد.

ماکروویو یکی از سریع ترین راه های پختن غذا است؛ اما نباید برای گرم کردن برخی از 
غذاها از آن استفاده کنیم؛ زیرا مواد غذایی سمی می شود.

حدود ۳۰ سال پیش مایکروویو برای آشپزخانه های ما ساخته شد. نسل های جوان 
حتی نمی توانند تصور کنند که بدون ماکروویو چطور می شود شکلات داغ یا پاپ کورن 
درست کنند. ما از مایکروویو به اشتباه برای گرم کردن مجدد غذاها استفاده می کنیم. 
مایکروویو غذا را به طور مساوی نمی پزد، به این معنی است که هر باکتری حاضر در 
غذاهای دوباره گرم شده زنده خواهد ماند. سپس به طور مستقیم به تولید سموم سرطان 
زا کمک می کند. برای به حداقل رساندن خطرات مایکروویو، از آن برای طبخ یا گرم کردن 

این ۴ غذا استفاده نکنید:
۱. تخم مرغ آب پز

هنگامی که یک تخم مرغ جوشانده در مایکروویو گرم یا پخته می شود، رطوبت داخل 
تخم مرغ یک بخار شدید ایجاد می کند، مانند اجاق فشار مینیاتوری، تا جایی که تخم 
مرغ می تواند منفجر شود! حتی ترسناک تر، تخم مرغ می تواند در داخل مایکروویو 
منفجر نشود؛ اما پس از آن یعنی وقتی که درحال پوست کندن تخم مرغ هستید ممکن 
است در دست شما فوران کند، روی بشقاب  یا حتی در دهان شما نیز ممکن است این 
اتفاق بیفتد. برای جلوگیری از تبدیل تخم مرغ به یک بمب بخار، می توانید با برش های 
متعدد آن را به قسمت های کوچک تقسیم کنید و سپس در ماکروویو قرار دهید یا آن را 

در ماکروویو قرار ندهید.
۲. شیر نوزاد

بسیاری از مادران جدید، شیر مادر خود را برای استفاده بعدی می دوشند، در فریزر 
می گذارند و ذخیره می کنند که عالی است، تا زمانی که در مایکروویو دوباره گرم نشده 
باشد. به همان شیوه ای که مایکروویو غذا را به طور ناهموار گرم می کند، یک بطری شیر 
مادر را نیز به طور ناهموار گرم و »نقاط داغ« ایجاد می کند که می تواند دهان و گلوی نوزاد 
را به شدت بسوزاند. FDA توصیه می کند که شیر مادر بر روی اجاق گاز، یا استفاده از آب 
داغ دوباره گرم شود. به عنوان یک راه کار، شما می توانید یک فنجان آب در مایکروویو 

گرم و سپس کیسه یا شیشه ی شیر مادر در آن بگذارید.
۳. گوشت های فرآوری شده

گوشت های فرآوری شده اغلب حاوی مواد شیمیایی و نگهدارنده هایی هستند که 
عمر مواد غذایی بیشتر کنند. متاسفانه ماکروویو می تواند آن مواد نگهدارنده را برای 
سلامتی شما مضرتر کند. بر اساس تحقیقات مجله شیمی کشاورزی و مواد غذایی، 
در گوشت های فرآوری شده که در ماکروویو گرم می شوند، تغییرات شیمیایی مانند 
کلسترول اکسید شده در این فرایند به وجود می آید. یک مطالعه در مجله کنترل مواد 
غذایی نشان می دهد که گرم کردن مجدد گوشت های فرآوری شده در ماکروویو، با تابش 
مایکروویو به محصولات تشکیل دهنده ی اکسیداسیون کلسترول کمک می کند که با 

توسعه بیماری عروق کرونر قلب مرتبط هستند.
4. برنج

اوقات  گاهی  ماکروویو  در  شده  گرم  برنج  غذایی،  استانداردهای  آژانس  گفته  به 
می تواند منجر به مسمومیت غذایی شود. مسئله با برنج شامل حضور مشترک یک 
باکتری بسیار مقاوم به نام Bacillus cereus است. گرما این باکتری را می کشد؛ اما 
می تواند اسپورهایی تولید کرده باشد که سمی هستند، بر اساس یافته های مجله بین 
المللی میکروبیولوژی مواد غذایی و به طرز شگفت آوری در برابر گرمت مقاوم هستند. 
تعدادی از مطالعات تایید می کنند که وقتی برنج از مایکروویو بیرون می آید و در دمای 
اتاق قرار می گیرد، هر اسپور حاوی آن می تواند تکثیر شود و در صورت خوردن آن باعث 
مسمومیت غذایی می شود. بی سرئوس نوعی باکتری است که سموم تولید می کند. این 
سموم می توانند باعث دو نوع بیماری شوند: یک نوع که با اسهال مشخص می شود، و 

دیگری که سم امتیک نامیده می شود و با تهوع و استفراغ مشخص می شود.

۴ غذاهایی که نباید در مایکروویو 
دوباره گرم کنیم

 آگهی دعوت مجمع عمومی عادی بطور فوق العاده 
شرکت فن اطلس نوپا )سهامی خاص( شماره ثبت 

۱۱۸۳۰ شناسه ملی ۱۰۵۹۰۰۳۸۷۷۹ 

درجلسه  میشود  دعوت  شرکت  سهامداران  ازهمه 
که  العاده  بطورفوق  عادی  عمومی  مجمع 
آدرس  به  یکشنبه۹۹/۹/۹  درساعت۱0:00صبح 
قم میدان ارتش هتل پارسیا تشکیل می شود حاضر 

شوند.
دستور جلسه:     انتخاب مدیران
 هیات مدیره
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 پس از نزدیک به ۱۰ ماه که از شیوع کرونا در ایران می گذرد، مرگ حدود نیم 
میلیون انسان در روز، زنگ خطر را برای مسوولان به صدا در آورده است. حالا 
خبرها حاکی از ممنوعیت سفرهای بین شهری است؛ ممنوعیتی که اگرچه 

دیرهنگام است اما می تواند به قطع زنجیره انتقال کرونا کمک کند.
محدودیت های شدیدتر برای مقابله و کنترل بحران کرونا از  اول آذر ماه اجرایی 
می شود و بر این اساس همه مشاغل به جز گروه یک در مناطق قرمز کرونا 
تعطیل خواهد بود. همچنین یک سوم کارمندان اداره ها در محل کار حاضر 
می شوند و تردد بین شهری نیز با محدودیت مواجه خواهد شد. این ها برخی 
راهکارها برای کنترل این بحران است، بحرانی که "فاطمه محمدبیگی"، دبیر 
کمیسیون بهداشت و درمان مجلس شورای اسلامی درباره آن هشدار داد و 
گفت: اگر مماشات کنیم و پیشگیری نکنیم با یک سیر صعودی خطرناک به 

سمت زمستان سیاه پیش می رویم.
در همین ارتباط »علی ربیعی« سخنگوی دولت،  روز یکشنبه ۲۵ آبان  ماه 
جاری، پس از نشست هیات دولت در جمع خبرنگاران اعلام کرد که بر اساس 
تصمیم ستاد ملی مقابله با کرونا، از روز شنبه یکم آذر ماه نسبت به خروج از 
شهرها سخت گیری خواهد شد و تردد از شهر به شهر ممنوع خواهد بود. تا پیش 
از این، بر اساس آخرین مصوبات ستاد ملی مقابله با کرونا، همه شرکت های 
حمل  و نقل جاده ای مسافری، مکلف شده بودند که به مسافران دارای تست 

کرونای مثبت اجازه سفر ندهند.
»علیرضا رئیسی« معاون وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی اواخر هفته 
گذشته در نامه ای خطاب به همه بخش های مربوط به حمل و نقل کشور اعلام 
کرد: در راستای اجرای بند )۷( مصوبه جلسه چهل و دوم ستاد ملی مدیریت 
کرونا، در مورد عدم جابجایی مسافران دارای تست کرونای مثبت و با عنایت به 
تسریع در قطع زنجیره انتقال کرونا، از تاریخ ۲۸ آبان ۱۳۹۹ هر گونه جابجایی 
مسافر به صورت هوایی، زمینی، دریایی بدون دریافت نتیجه تست کرونا ممنوع 
است بدین منظور با توجه به پیاده سازی بستر فنی توسط سازمان فناوری 
اطلاعات ایران لازم است با هماهنگی آن سازمان نسبت به برقراری ارتباط با 
بستر دولت الکترونیک آن سازمان اقدام و از این طریق استعلام لازم از پایگاه 

داده وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی انجام شود.
به دنبال این دستور، »داریوش باقرجوان« مدیرکل حمل ونقل مسافر سازمان 
راهداری و حمل و نقل جاده ای، در گفت وگو با رسانه ها تاکید کرد: اگر هر یک 
از شرکت های حمل ونقلی یا متولیان امر در این زمینه تخلفی مرتکب شوند، و از 
مصوبات ستاد ملی مقابله با کرونا سرپیچی کنند، مرتکب تخلف و جرم شده و با 

آن ها برخورد جدی صورت خواهد گرفت.
تصمیمی که باید بی کم  و کاست اجرا شود

سخت گیری ها در مورد مسافرت های بین شهری، حالا پس از نزدیک به ۱۰ 
ماه که از جولان کرونا در کشور می گذرد، نشان از نگرانی مسوولان از عمیق و 

جدی تر شدن بحران کرونا دارد؛ چراکه این نوع سخت گیری ها طی ماه های 
گذشته بی سابقه است. این در حالی است که از نخستین روزهای شیوع کرونا 
تا به امروز بسیاری از کارشناسان و متخصصان همه گیرشناسی بر بسته شدن 
در  نظر شیوع کرونا  از  راه های مواصلاتی، بخصوص در مورد شهرهایی که 
وضعیت قرمز قرار داشته و دارند، تاکید می کردند اما مسوولان در برخی موارد از 
جمله تعطیلی های محرم و عید فطر زیر بار بستن راه ها نرفتند و آنچه اتفاق افتاد 
خیز کرونا از شهریور ماه امسال تا به امروز است که در نتیجه آن این روزها آمار 
مبتلایان و قربانیان این بیماری شکلی صعودی به خود گرفته است. بر اساس 
آخرین آمار که در ۲۶ آبان ماه ۱۳۹۹ منتشر شد، کرونا طی ۲۴ ساعت، ۱۳۰۵۶ 

مبتلا و ۴۸۶ قربانی داشته است.
حالا و در شرایطی که تعداد قربانیان روزانه کرونا به مرز ۵۰۰ نفر رسیده است، 
بستن مسیرهای مواصلاتی بین شهرها اگرچه دیرهنگام اما تصمیمی ضروری 
است که باید بی کم  و کاست اجرا شود. اجرای این تصمیم در فصول پاییز و 
زمستان که ویروس ها در آنها مانور گسترده ای دارند، می تواند به قطع زنجیره 
انتقال کرونا کمک کرده و از گسترش هر چه بیشتر این ویروس مرگبار جلوگیری 

کند.
مبارزه با کرونا همکاری مردم را می طلبد

به طور کلی، سفر در دوران کرونا یکی از بحث برانگیزترین موضوعات بود. 
بسیاری از مسوولان و کارشناسان بر این باورند که سفر بی دلیل در این دوران، 
موجب افزایش خطر انتقال این بیماری و قطع نشدن زنجیره انتقال ویروس 
می شود. با این تفاسیر، برای کنترل کرونا، علاوه بر عزم جدی مسوولان، مردم 
نیز باید به فکر سلامتی خود و عزیزانشان باشند و از تردد غیرضروری نه فقط در 

فواصل بین شهری بلکه در داخل شهرهای شان نیز پرهیز کنند.
»ایرج حریرچی« معاون کل وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی از جمله 
افرادی است که همواره بر خطر مسافرت های بین شهری و رفت وآمدهای 
غیرضروری در دوران کرونا تاکید داشته و از مردم خواسته است که خودشان 
مراقب سلامت خود و اطرافیان شان باشند. وی که تیرماه امسال به همدان سفر 
کرده بود در جلسه اعضای ستاد استانی مقابله با کرونا از مسافرت به عنوان 
یکی از عوامل ابتلا به کرونا نام برد و در سخنانی تعجب برانگیز گفت: طبق 
بررسی های صورت گرفته ساکنان استان های قرمز کرونایی برای دوری از این 
بیماری بیشتر سفر می روند! وی در این سخنان، سفرهای غیرضروریبه ویژه از 
مناطق قرمز به مناطق سفید که در آنها شیوع کرونا کمتر است را به مثابه بمب 
ساعتی دانست. »سعید نمکی« وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، خود 
نیز بارها بر لزوم پرهیز از مسافرت های بیجا تاکید کرده است. اوایل شهریورماه 
امسال نمکی در گفت وگو با رسانه ها از مردم خواست که در خصوص کرونا عادی 
 انگاری نکنند و به خانواده ها توصیه کرد با پایان آزمون کنکور فرزندان شان 

باروبندیل سفر نبندند.
با وجود توصیه های مکرر و چندباره  مسوولان در خصوص پرهیز از سفرهای 
غیرضروری اما برخی مردم با بی اعتنایی نسبت به خطر کرونا برای جان خود 
و عزیزان شان، در چند ماه گذشته هر تعطیلی کوچکی را برای رفتن به سفر 
مغتنم شمردند؛ آن هم سفر به استان هایی چون گیلان و مازندران که طبق آمار 
در مقطعی، بالاترین تعداد مبتلایان به کرونا را در مقایسه با سایر استان های 
کشور داشتند. همین بی توجهی در کنار سهل گیری مسوولان در ترددهای بین 
 شهری طی ماه های گذشته، حالا در فصل پاییز کرونا را به هیولایی یکه  تاز تبدیل 
کرده که تا می تواند از میان مردم عادی، پزشکان، پرستاران و کارکنان اداری 
بیمارستان ها قربانی می گیرد. این روزها کادر پزشکی در برابر هیولای کرونا 
خسته و رنجور است و بیمارستان ها تخت خالی برای پذیرش بیماران کرونایی 
ندارند. حالا بر مردم و مسوولان واجب است اگر برای جان خود و عزیزانشان 
ارزش قایلند دیگر کرونا را ساده نگیرند و هر اقدام لازمی را انجام دهند تا زنجیره 

انتقال این ویروس  را قطع کنند.

رئیس سازمان بسیج سازندگی  درقم مطرح کرد

محرومیت زدایی و کمک مومنانه 
ضرورت امروز کشور

رئیس سازمان بسیج سازندگی با اشاره به اینکه زمانی کار جهادی و محرومیت 
زدایی در کشور کاری حاشیه ای بود و ما کمک کننده و حامی آن بودیم، گفت: ولی 

امروز محرومیت زدایی و کمک مومنانه به یک ضرورت تبدیل شده است. 
قرارگاه  و  سازندگی  بسیج  سازمان  های  نیروی  جمع  در  زهرایی  محمد  سردار 
پیشرفت و آبادانی استان قم با اشاره به اینکه جنگ امروز ما با نظام سلطه، جنگی 
تمدنی است، اظهار کرد: حکومت اسلامی و نظام مقدس به رهبری امام راحل بازی 
نظام سلطه را بر هم زد. چرا که پس از گذشت هزار و ۴۰۰ سال از اسلام حضرت 
امام توانستند فقه سیاسی را که تا پیش از این ظهور و بروزی نداشت را در جهموری 

اسلامی ایران اجرایی کنند و فرمودند سیاست ما عین دیانت ماست.
وی با اشاره به اینکه امام راحل برای دنیا ترسیم کرد که اسلام مکتبی سیاسی است 
و باید مانند زمان پیامبراکرم)ص( تشکیل حکومت دهد، ابراز کرد: از طرفی تمدن 
پوشالی غرب توانسته بود سیطره خودش را در دنیا حاکم کند و بر اساس مصالح و 
منافع بر مبنای سودآوری، رفاه و امنیت جوامع خودش حتی به قیمت پایمال شدن 

حقوق ملت ها، به استعمارگری مشغول بود.   
رئیس سازمان بسیج سازندگی ادامه داد: پارادایمی که امام خمینی)ره( ایجاد کرد 
این بود که ما خدمتگزار مردم هستیم و برای مقابله با ظلم در هر نقطه ای که در این 
عالم باشد آمده ایم. این اصل مهمی است و کسی که نظام را قبول دارد باید این 
قسمتش را هم قبول کند. زهرایی افزود: تمدن غرب دید که تمدن نوین اسلامی 
با فقه سیاسی جدید آمده و کشوری را در دست گرفته که نفوذ منطقه ای دارد و این 
نفوذ هر روز در منطقه و جهان بیشتر و بیشتر می شود؛ از این رو نظام سلطه احساس 
خطر کرد و به جنگ با این نظام الهی پرداخت. روزی جنگ نظامی، روزی در قالب 

تهاجم فرهنگی و امروز نیز به جنگ تمام عیار اقتصادی مبادرت کرده است.
وی با تاکید بر اینکه برخی در داخل کشور دچار خطای محاسباتی هستند که دم از 
مذاکره می زنند، گفت: در واقع میز مذاکره ای در کار نیست و میدان، میدان جنگ 
است، در این جنگ بایدن با پنبه سر می برد و دیوانه ای مانند ترامپ آشکارا دشمنی 
می کند. رئیس سازمان بسیج سازندگی با اشاره به اینکه نظام ما مردم پایه است ولی 
بخشی از نظام اداری، مردم را باور ندارد، اظهار کرد: هشت سال دفاع مقدس به 
واسطه حضور مردم به سرانجام رسید ولی در جنگ اقتصادی مدیرانی با نگاه های 
لیبرالی و سرمایه داری معتقد هستند با مردم نمی تواند این جنگ را پیش برد؛ ولی 

بسیج می گوید فقط مردم می توانند این کار را انجام دهند.
زهرایی با تاکید بر اینکه بسیج با انقلاب هم عرض و هم طول است، گفت: پایگاه 
های بسیج از دل مردم و در دل مردم است. ما حنجره مردم هستیم، مردم اعتراض به 

حق دارند و ما نماینده آنها هستیم تا فریادشان را به گوش مسئولان برسانیم.
وی افزود: حضرت آقا می فرمایند هر بسیجی جزئی از کل و به مثابه کل است، این 
دیدگاه در سلسله مراتب اداری نیست و کاری که از بالا ابلاغ می شود باید اجرا شود. 
در بسیج فرمانده پایگاه هم استراتژیست هست هم مدل راهبری و عملیاتی دارد و 

امروز این مدل در بلاد اسلامی تکثیر شده است.
رئیس سازمان بسیج سازندگی با اشاره به اینکه زمانی کار جهادی و محرومیت 
زدایی در کشور کاری حاشیه ای بود و ما کمک کننده و حامی آن بودیم، ابراز کرد: 
ولی امروز محرومیت زدایی و کمک مومنانه به یک ضرورت تبدیل شده است. اگر 
بچه های جهادی و بسیجی در کروناحضور نداشتند وضعیت چه می شد. حضرت 
آقا بارها و بارها کمک مومنانه را تایید و تعابیر زیبایی درباره آن و ادامه این نهضت بیان 
کردند. زهرایی با تاکید بر اینکه بسیج و سپاه خدمت مومنانه و محرومیت زدایی را از 
رسالت به ماموریت تبدیل کرده اند، به تبیین راهبردها و ماموریت های پیش روی 
سازمان بسیج سازندگی در خحصوص محرومیت زدایی، مردمی کردن اقتصاد و گروه 

های جهادی پرداخت.

مدیرکل تامین اجتماعی استان قم:

۳۰ خدمت تامین اجتماعی 
غیرحضوری می شود

مدیرکل تامین اجتماعی قم گفت: ۳۰ خدمت مهم سازمان تامین اجتماعی در 
این استان به صورت کاملا غیرحضوری و از طریق سامانه خدمات غیرحضوری به 

نشانی eservices.tamin.ir ارائه می شود. 
علی اصغر دادخواه با اشاره به وضعیت شیوع بیماری کرونا و لزوم برنامه ریزی 
به منظور ارایه خدمات غیرحضوری به مردم، حذف مراجعات حضوری مخاطبان 
برای دریافت خدمات را از برنامه های مهم سازمان تامین اجتماعی در استان برشمرد.
وی اضافه کرد: بر همین اساس ۳۰ خدمت مهم و پرمخاطب تامین اجتماعی 
 eservices.tamin.ir به نشانی از طریق سامانه خدمات غیرحضوری  استان قم 

قابل ارائه است و نیازی به مراجعه و یا پیگیری حضوری از سوی بیمه شدگان نیست.
وی با بیان این که مرکز ارتباطات مردمی سازمان تامین اجتماعی به شماره ۱۴۲۰ 
نیز آماده ارائه خدمات راهنمایی و مشاوره به مردم است، خاطرنشان کرد: تمام این 
زیرساخت ها به منظور حفظ سلامتی مردم و مخاطبان تامین اجتماعی آماده شده و 

دیگر برای دریافت خدمات ۳۰ گانه نیاز به مراجعه حضوری نیست.
دادخواه تاکید کرد: کارفرمایان، بیمه شدگان و مستمری بگیران سازمان تامین 
اجتماعی می توانند بدون خروج از منزل، هم از طریق سامانه خدمات غیرحضوری به 
نشانی eservices.tamin.ir و هم از طریق سامانه تلفنی۱۴۲۰ تمام درخواست های 

خود را از تامین اجتماعی استان قم به ثبت برسانند و پیگیری کنند.
وی افزود: بر اساس این طرح، دوشنبه هر هفته یک سرویس غیرحضوری و نوین، 

به بیمه شدگان و مخاطبان سازمان تامین اجتماعی ارائه می شود.
وی با بیان این که ارائه ۳۰ خدمت غیرحضوری، طرح ۳۰۷۰ تامین اجتماعی 
نامگذاری شده است،  گفت: تا پایان بهمن ماه جاری، با راه اندازی ۳۰ سرویس 
کاملا غیرحضوری، ۷۰ درصد مراجعات به شعب تامین اجتماعی حذف می شود و بر 

همین اساس این طرح، ۳۰۷۰ نامگذاری شده است.
به گفته مدیرکل تامین اجتماعی قم، ۲ سرویس پرداخت هدیه ازدواج و ثبت خاتمه 
کفالت فرزندان اناث، در هفته اول رونمایی از طرح ۳۰۷۰ عملیاتی شد و تا پایان 

بهمن ماه هر هفته یک طرح عملیاتی خواهد شد.

سرپرست شهرک های صنعتی قم: 

قم در صنعت کفش رشد چشمگیری دارد
رشد  کفش  صنعت  در  قم  گفت:  قم  صنعتی  شهرک های  شرکت  سرپرست 

چشمگیری دارد و می توان از این ظرفیت برای توسعه کفش ملی استفاده کرد. 
به گزارش روز سه شنبه روابط عمومی شرکت شهرک های صنعتی قم، علیرضا 
میثاقی درجلسه با مدیرعامل شرکت کفش ملی، بیان کرد: صنعت کفش قم برای 
توسعه بازار محصولات کفش ملی و توسعه این برند خوشنام که سرمایه کشور است،  

ظرفیت بسیار مطلوبی دارد.
وی افزود: با توجه به کیفیت وقیمت مناسب، وجود واحدهای قالبسازی، تامین 
مواد اولیه و زنجیره کامل تولید، استان قم در صنعت کفش رشد چشمگیری داشته 
و مشکلی از نظر فروش محصولات  ندارد و این توان تولیدی می تواند توسط کفش 
ملی نیز بکارگیری شود. رییس خانه صنعت معدن قم نیز دراین جلسه گفت: حدودا 
۳۰۰ واحد تولیدی زیر نظر اتحادیه کفش ماشینی قم فعالیت می کند که بهره برداران 

آن ها همواره تلاش کرده اند محصولات به روز و مورد پسند مشتری را تولید کنند.
ابوالفضل فراهانی افزود: تنوع محصولات کفش تولید شده درقم متناسب با سلیقه 
مصرف کنندگان داخلی و خارجی است و تولیدکنندگان دیگر از نگاه سنتی فاصله 
گرفته اند و خود را با شرایط بازار وفق داده اند. وی تصریح کرد: انجمن کفش قم 
آمادگی دارد تا با بکارگیری روش های نوین بازاریابی و فروش، به رونق فروشگاه های 
کفش ملی کمک نموده و با استفاده از روش های تجربه شده سوددهی کفش ملی 
را تضمین نماید. همچنین آقامعلی سلطانی، مدیرعامل شرکت کفش ملی در این 
جلسه عنوان کرد: ۲۵۰ فروشگاه کفش ملی در سراسر کشور وجود دارد و در پی 
ایجاد ۱۰۰ نمایندگی فعال در کشور هستیم و می خواهیم سبد محصول خود را 
افزایش دهیم، همچنین تلاش می کنیم تعداد واحدهای تولیدی که محصول عرضه 
می کنند را نیز گسترش دهیم و استان قم هم می تواند به این موضوع کمک نماید.

رییس نظام مهندسی کشاورزی استان قم: 

۱۵۰۰واحد دامداری دارای پروانه در قم 
وجود دارد

رییس سازمان نظام مهندسی کشاورزی و منابع طبیعی استان قم گفت: حدود 
یکهزار و ۵۰۰ واحد دارای پروانه بهره برداری دامداری سبک و سنگین به ظرفیت 

۲۳۰ هزار راس در استان وجود دارد. 
عباس خرمی با اشاره به این که سازمان نظام مهندسی کشاورزی و منابع طبیعی 
مرجع صدور پروانه های مرتبط با پرورش دام است، ابراز امیدواری کرد: با اجرای 
دستورالعمل ها و جمع آوری اطلاعات دقیق جمعیت دام استان بسیاری از مسائل 
و مشکلات در خصوص توزیع نهاده های دامی مرتفع می شود و گام موثری در 
جهت برنامه ریزی های اصولی تر در بخش دام و طیور و خدمت رسانی بهتر به بهره 

برداران این حوزه صورت می گیرد.
نظام  سازمان  شده،  ابلاغ  راهبرد  اساس  بر  راستا  درهمین  کرد:  تاکید  وی 
مهندسی کشاورزی و منابع طبیعی، عهده دار مسئولیت جمع آوری و شناسایی 
جمعیت دام و طیور در سراسر کشور و از جمله استان قم شده که این مساله از 
اهمیت فراوانی برای کمک به حل مسائل و مشکلات بخش دام و طیور برخوردار 
است. وی ادامه داد: با توجه به اهمیت و ضرورت تهیه اطلاعات دقیق و به روز 
برای برنامه ریزی توزیع نهاده های خوراک دام و طیور در سطح کشور و استان، 
دستورالعمل جمع آوری و شناسایی اطلاعات دام و طیور توسط وزارت جهاد 
کشاورزی ابلاغ شد که بر اساس آن ملاک تخصیص نهاده های یارانه ای برای 
واحدهای دام و طیور صنعتی، دام های پلاک کوبی شده و ثبت شده در سامانه 

مربوطه است.
خرمی گفت: بر اساس دستورالعمل مذکور، سازمان نظام مهندسی کشاورزی 
ومنابع طبیعی به عنوان مدیرفرایند پلاک کوبی معین شده و پیگیری های لازم را 

برای تسریع در اجرای امور در دست اقدام دارد.
رییس سازمان نظام مهندسی کشاورزی و منابع طبیعی قم در ادامه به تعامل 
مطلوب این سازمان با معاونت بهبود تولیدات دامی جهاد کشاورزی استان اشاره 
کرد و گفت: خوشبختانه دراستان، مسئولان بخش کشاورزی همکاری مناسبی با 
یکدیگر دارند که از جمله آن می توان به نظارت بر تولید و توزیع خوراک دام استان 
و نظارت بر توزیع سبوس یارانه ای مرغداران فعال در قم اشاره کرد. نزدیک به ۱۴ 
هزار تن در بخش کشاورزی قم فعالیت می کنند که در این میان بیش از یک هزار 

تن خانم هستند.
بیشتر بهره برداران بخش کشاورزی قم را روستاییان تشکیل می دهند به نحوی که 
کشاورزی به تنهایی ۴۵ درصد اشتغال روستائیان در بخش های مختلف استان را 

به خود اختصاص داده است.
میزان متوسط تولید بخش کشاورزی استان قم در سال برابر ۸۰۵ هزار تن در 

زمینهٔ محصولات زراعی،  باغی،  دامی و شیلات است.

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم:

۷۹۰ جواز تاسیس در قم صادر شد
رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: به  منظور عملیاتی 
ساختن راهبرد جهش تولید از ابتدای سالجاری تاکنون ۷۹۰ فقره جواز تاسیس 

ایجادی در استان صادر شده است. 
محمود سیجانی روز سه شنبه بیان کرد: این تعداد جواز تاسیس با ۷۲هزار و 
۱۳۱ میلیارد ریال سرمایه گذاری و پیش بینی اشتغالزایی برای۱۵هزار۲۷۲ تن 

درقم صادر شد.
وی افزود: همچنین ۳۷ فقره جواز تاسیس توسعه ای در قالب توسعه واحدهای 
موجود با سرمایه گذاری چهار هزار۲۳۸ میلیارد ریال و اشتغالزایی برای ۶۸۲ تن 

طی این مدت صادر شده است.
وی ادامه داد:  درمجموع تعداد کل جواز تاسیس موجود استان ۲هزار و ۷ مجوز 
با پیش بینی ایجاد اشتغال برای ۴۶هزار و ۳۸۳ تن و ۳۲۵هزار و ۶۲۴ میلیارد ریال 
سرمایه گذاری است که این شاخص رغبت به سرمایه گذاری جدید در استان را 
نشان می دهد. سیجانی گفت: در این مدت تعداد ۸۳ فقره پروانه بهره برداری 
ایجادی نیز با سه هزار ۴۲۵ میلیارد ریال سرمایه گذاری و اشتغالزایی برای یکهزار 
و ۷۷۰ تن و تعداد ۶۸ فقره پروانه بهره برداری توسعه ای با ۲هزار و ۴۶۲ میلیارد 
ریال سرمایه گذاری و اشتغالزایی برای یکهزار و ۳۹ تن صادر شد. وی بیان کرد: در 
همین رابطه به طور کلی تعداد ۲هزار و ۲۷۰ فقره پروانه بهره برداری با اشتغالزایی 
۵۸هزار و ۸۰۰ تن و سرمایه گذاری ۵۵هزار و ۳۰۴میلیارد ریال در استان موجود  
است. وی همچنین به نظارت مستمر کارشناسان سازمان صنعت، معدن و تجارت 
قم برنحوه فعالیت واحدهای تولیدی اشاره کرد و ادامه داد: به همین منظور در 
این مدت تعداد  ۴۹ فقره پروانه بهره برداری در استان به علت عدم فعالیت ابطال 
یا تعلیق شده است. حجم سرمایه گذاری انجام شده برای واحدهای صنعتی 
استان قم فراتر از ۵۱ هزار میلیارد ریال است که با این حجم از سرمایه گذاری 
صورت گرفته در حدود ۲هزار و ۴۰۰ واحد صنعتی و تولیدی استان برای بیش 
از ۵۸ هزار تن فرصت اشتغال ایجادشده است؛ همچنین قم دارای هفت شهرک 
صنعتی شکوهیه، الغدیر، چاپ و نشر، سلفچگان، محمودآباد، ثامن الائمه )ع( - 
قنوات - و فناوری اطلاعات و ارتباطات )I.C.T( و چهار ناحیه صنعتی خورآباد، 
دستجرد، سیرو و طغرود است  که هرکدام از آن ها موقعیت ممتازی برای توسعه 

سرمایه گذاری،  تولید و اشتغال دارد.

عضو شورای اسلامی شهر قم

مدیریت شهری بر رشد محله های محروم 
متمرکز شود

عضو شورای اسلامی شهر قم رُشد محله های کمتربرخوردار و رسیدن آن ها به 
سطح عمومی هر منطقه شهری را از مهم ترین سیاست ها و ملزوماتی دانست که 

مدیریت شهری قم باید به آن توجه جدی داشته باشد. 
از  بخشی  رفع  برای  موردی  مطالعات  اینکه  بیان  با  قراچورلو  العابدین  زین 
محرومیت های برخی مناطق و محله های کمتربرخوردار انجام می شود اظهار 
کرد: باید تصریح کرد که این گونه مطالعات و پژوهش ها عملا نتوانسته اند 
به زنجیره ای از  فعالیت های راهبردی و اجرایی برای رفع این محرومیت ها 

بینجامند.
وی خاطرنشان کرد: تنها اقدامات اجرایی و عملی است که می تواند مردم 
مناطق و محله های کمتربرخوردار قم را از بخشی از معضلات و مشکلات فعلی 
نجات دهد و آنان را به یک امیدواری نسبی در منطقه و محله خود برساند. عضو 
شورای اسلامی شهر قم همچنین اذعان کرد: آن چه در این بُرهه لازم و ضروری 
است، آن است که بتوانیم در طرح بودجه سال آینده و برنامه های پنج ساله 
شهرداری به سمت رفع مشکلات این گونه بافت ها حرکت کنیم و اقدامی در خور 

انجام دهیم.
قراچورلو اضافه کرد: البته در بحث بودجه سالانه، مسئله توازن منطقه ای در 
مدیریت شهری لحاظ می شود، اما در عمل می بینیم که مناطق کمتربرخوردار با 

توجه به درآمد اندک خود، هر روز عقب تر می افتند.
وی افزود: نکته دیگر این که برخی مناطق قم مانند منطقه یک در ظاهر جزو 
مناطق کمتربرخوردار نیستند، اما در بطن همین مناطق، همچنان محله هایی 
مانند محله دروازه ری دیده می شود که محرومیت ها و مُعضلاتی دارند و لازم است 

به طور ویژه به مسائل آن ها رسیدگی شود.
عضو شورای اسلامی شهر قم در ادامه عملیاتی شدن عینی توازن منطقه ای را 
در بودجه سالانه مدیریت شهری قم خواستار شد و تأکید کرد: تردیدی نیست که 

این امر باید به شکل عینی و عملیاتی دیده شود و مردم آن را لمس کنند.
 قراچورلو یادآور شد: البته باید توجه داشت که مهم تر از توازن منطقه ای، تمرکز 
بر این مهم است که محله های کمتربرخوردار هر منطقه را به سطح عمومی همان 
منطقه نزدیک کنیم، به بیان دیگر ضروری است که در کنار توازن منطقه به منطقه 
در مدیریت شهری قم، رسیدگی به محله های کمتر برخوردار هر منطقه برای 
رساندن این محله ها به سطح عمومی همان منطقه در اولویت و دستور کار قرار 

گیرد.

اجتماعی

درسفر رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران به استان 
قم تفاهم نامه تأمین زمین برای ۳۵۰۰ واحد مسکونی 
و تأمین ۶۷۰ شغل برای ایثارگران استان قم به امضای 

رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران و استاندار قم رسید.
مهندس سعید اوحدی بعدازظهر روز سه شنبه ۲۷ 
آبان ماه در ابتدای ورود به استان قم با حضور در گلزار 
شهدای علی بن جعفر )ع( شهر قم به مقام شامخ شهدا 

ادای احترام کرد.
معاون رییس جمهور در ادامه با حضور در استانداری 
زمین  تأمین  تفاهم نامه های  امضای  منظور  به  قم 
برای ۳۵۰۰ واحد مسکونی و تأمین ۶۷۰ شغل برای 
ایثارگران این استان با پاسداشت یاد و خاطره شهدا و 
گرامی داشت سالروز شهادت سردار مهدی زین الدین 
گفت: امروز توفیق حاصل شد تا در سالروز شهادت این 
شهید گران قدر در شهر ایشان حضور داشته باشیم و 

خداوند را از این بابت شکرگزاریم.
ایجاد  بابت  استاندار قم  از تلاش های  با تشکر  وی 
زمینه امضای این تفاهم نامه گفت: توفیق خدمت به 
خانواده های معزز شهدا و جامعه ایثارگری از نعمات 
نصیب  است  ممکن  خداوند  که  است  بزرگی  بسیار 
به خانواده های معظم  امام )ره( خدمت  انسان کند. 
شهدا و ایثارگران را همطراز خدمت به خداوند و نبی 
اسلام )س( دانسته اند و مقام معظم رهبری نیز خدمت 
در بنیاد شهید و امور ایثارگران را افضل خدمت ها عنوان 
کرده اند. رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران تصریح کرد: 
فرمایشات امام )ره( و مقام معظم رهبری نشان دهنده 
عظمت و جایگاه ویژه بنیاد شهید و امور ایثارگران است، 
اما این اهمیت به دلیل ساختار اداری این مجموعه 
نیست. مجموعه اداری بنیاد شهید و امور ایثارگران نیز 
مانند سایر دستگاه ها است، اما این قداست به اعتبار 

جامعه مخاطبان آن یعنی شهدا و ایثارگران است.

اوحدی با تأکید بر اهمیت کار شهدای مدافع حرم 
گفت: زمانی بیش از ۳۰ کشور تمام توان خود را در 
گرفته  کار  به  در سوریه  تکفیری  نیروهای  از  حمایت 
بودند، اما سرانجام شاهد پیروزی حق بر باطل بودیم. 
در دوران دفاع مقدس نیز چنین شرایطی حک فرما بود 
و کشورهای مرتجع منطقه هر نوع حمایتی از رژیم بعث 
عراق کردند، اما دیدیم که سرانجام کشور ما با تکیه بر 
فرهنگ ایثار و شهادت به پیروزی رسید و امروز می بینیم 
که دشمنان آن زمان ما کجا قرار دارند و نظام جمهوری 
اسلامی دارای چه اقتداری است. وی افزود: اگر بنا به 
فرمایش مقام معظم رهبری هیچ گزینه نظامی علیه 
کشور ما مطرح نمی شود به واسطه اقتداری است که 
با خون پاک شهید زین الدین ها، شهید سلیمانی ها و 
شهدای مدافع حرم ایجاد شده است. هرچند تحت 
استکبار جهانی  و تحریم های  بی سابقه ترین فشارها 
قرار داریم، اما هر روز شاهد پیشرفت ها و دستاوردهای 
جدید در کشورمان هستیم. معاون رییس جمهور با 
اشاره به امضای تفاهم نامه تأمین زمین برای ۳۵۰۰ 
واحد مسکونی و تأمین ۶۷۰ شغل برای ایثارگران استان 
قم گفت: این اقدامات بر اساس دین و وظیفه ای انجام 
می شود که بر گردن ما قرار دارد و قدم بسیار کوچکی 
در برابر بزرگی و عظمت این عزیزان است. امیدواریم 
با امضای این تفاهم نامه، عملیات اجرایی آن نیز آغاز 
شود. استاندار قم نیز در این مراسم ضمن خیر مقدم به 
رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران گفت: توفیق خدمت 
در شهر کریمه اهل بیت )ع( و خدمت رسانی به زائران 
آن حضرت توفیق مضاعفی است که نصیب ما شده و 
امیدواریم از فرصت پیش آمده به خوبی استفاده کنیم.

بهرام سرمست با گرامیداشت سالروز شهادت شهید 
مهدی زین الدین، خاطرنشان کرد: در روزهای سخت 
کرونایی باید نام و یاد همه شهدای انقلاب اسلامی و 

شهدای جبهه سلامت را گرامی بداریم.
بهرام سرمست با اشاره به تفاهم نامه مسکن و اشتغال 
ایثارگران، بر ضرورت اجرای مفاد این تفاهم نامه تأکید 
کرد و گفت: همه مردم به ویژه خانواده های معظم شهدا 
ولی نعمت ما هستند و ما هرچه به مردم و جامعه خدمت 

کنیم، باز هم باید تلاش بیشتری داشته باشیم.
وی توفیق خدمتگزاری در شهر کریمه اهل بیت)س( 
را بسیار ارزشمند دانست و گفت: در این روزها که مردم 
با شرایط تحریم و مشکلات معیشتی و ویروس منحوس 
کرونا درگیر هستند، امیدواریم خدمتگزار صادق برای 

مردم این خطه مقدس باشیم.
مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان قم نیز در 
این جلسه با بیان اینکه بر اساس این تفاهم نامه مسکن 
اظهار  شود،  می  تأمین  ایثارگر   ۵۵۰ و  هزار   ۳ برای 
داشت: از سال ۸۴ فقط یک هزار و ۱۳۲ مسکن برای 

ایثارگران تأمین شده بود.
حجت الاسلام حسن هنرمند اظهارداشت:  در این 
تفاهم نامه  معادل سه برابر سال های گذشته اشتغال 

برای ایثارگران استان قم فراهم می شود. 
نیز  مسکن  خدمات  حوزه  در  کرد:  اضافه  هنرمند 
ویژه  مسکونی  واحد   ۳۵۵۰ برای  زمین  نامه  تفاهم 

ایثارگران تحول چشم گیری در استان قم است.
وی تاکید کرد: این تفاهم نامه اتفاق مبارکی است که 
می تواند زمینه ساز حل مشکلات ایثارگران استان قم 

در حوزه اشتغال و مسکن باشد. 
هنرمند از ساماندهی اشتغال جامعه ایثارگران استان 
و  داد  خبر  گذشته  های  سال  برابر  سه  میزان  به  قم 
گفت: پرداخت معوقات ایثارگران، پرداخت مطالبات 
جمله  از  ها  بیمه  بدهی  بروزرسانی  و  دانشگاهها 
کشور  شهید  بنیاد  در  که  است  ارزشمندی  خدمات 
بسته  اهدای  به  اشاره  با  وی  است.  رسیده  انجام  به 
های بهداشتی و درمانی برای ایثارگران در ایام کرونا، 
تصریح کرد: با همکاری و هماهنگی همه دستگاههای 
اجرایی، با وجود همه محدودیت های کرونایی، برنامه 
با  ایثارگران استان قم  ها و اقدامات مرتبط با جامعه 

رعایت تمامی موازین بهداشتی به انجام رسیده است.
در پایان این مراسم تفاهم نامه تأمین زمین برای ۳۵۰۰ 
واحد مسکونی و تأمین ۶۷۰ شغل برای ایثارگران استان 
و  ایثارگران  امور  و  شهید  بنیاد  رییس  امضای  به  قم 
همچنین  جمهور  رییس  معاون  رسید.  قم  استاندار 
در دیدار با آیت الله سید محمد سعیدی نماینده ولی 
فقیه در استان و امام جمعه قم و تولیت آستان مقدس 
حضرت معصومه )س( به تشریح بخشی از فعالیت ها 
زمینه  در  ایثارگران  امور  و  شهید  بنیاد  برنامه های  و 
خدمات رسانی به خانواده های معظم شهدا و ایثارگران 
پرداخت. آیت الله سعیدی نیز در این دیدار خدمت به 
خانواده های معظم شهدا و ایثارگران را افتخار بسیار 
بزرگی دانست و در ادامه به بیان توصیه هایی در زمینه 

ترویج فرهنگ ایثار و شهادت پرداخت.

درسفر رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران به استان قم صورت گرفت :

 امضای تفاهم نامه  تامین مسکن و اشتغال ایثارگران در قم 

در خانه بمانیم تا زمستان سفید بماند

ممنوعیت سفر؛ دیرهنگام اما ضروری
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یک کارشناس بازار سرمایه :

مسیر بورس تا پایان سال
 به کدام سمت است؟

شاخص بورس بعد از نوسان های شدیدی که از مرداد ماه تجربه کرد، اکنون چند 
روزی است که در مسیر صعودی قرار گرفته و این اتفاق سوالی را برای اکثر فعالان 

بازار فراهم کرده که این روند تا پایان سال ادامه دار است یا خیر؟
»رضا آریاراد« روند معاملات بورس در نیمه دوم سال را پیش بینی کرد و افزود: به 
نظر می رسد با توجه به صحبت های وزیر اقتصاد مبنی بر عرضه اولیه صد شرکت تا 

پایان سال جاری، شاهد رونق و ثبات بیشتر در این بازار باشیم.
وی اظهار داشت: بورس تا پایان سال جاری بازاری مطمئن برای پس اندازهای 
با استقبال سرمایه گذاران همراه  و  بود  خانگی و قشر متوسط جامعه خواهد 

می شود.
آریاراد گفت: در دوسال اخیر شاهد افزایش افسار گسیخته شاخص بورس تا 
کانال بیش از دو میلیون واحدی و به طور میانگین رشد بیش از پنج برابری و گاهی 

بسیار فراتر از آن برای برخی از سهام در بازار بودیم.
این کارشناس بازار سرمایه افزود: تجربه ای که به باور بسیاری از کارشناسان، 
بی سابقه و کم نظیر بوده است، استقبال آحاد جامعه از سرمایه گذاری در بازار 

سرمایه بود که توانستند در این دوران سود قابل توجهی را کسب کنند.
وی خاطرنشان کرد: این اقدام را می توان به واسطه ورود پس اندازهای خانگی 

به بازار سرمایه و به نوعی بازگشت تاریخی پس اندازها به بورس نیز عنوان کرد.
آریاراد اظهار داشت: سرمایه های راکد مانده در جامعه به صورت هدفمند و با 
انگیزه افزایش تولید، اشتغال و سودآوری در بورس ورود پیدا کرد و باعث شکوفایی 

این بازار شد.
این کارشناس بازار سرمایه با بیان اینکه  شاخص بورس پس از یک دوره رشد 
طولانی  و بی وقفه دست به یک اصلاح مدت دار زد و بسیاری از سهام ارزشمند 
شرکت های بورسی متاثر از چنین اصلاحی شدند، افزود: چندین عامل در اصلاح 
میان مدت شاخص بورس دخیل بودند که مهمترین آن را می توان ناشی از هیجان 
سهامداران تازه وارد و تصمیم گیری های عجولانه از سوی این افراد در این بازار 

دانست.
وی گفت: سهامداران تازه وارد در بورس فقط با انگیزه و آوازه کسب سودهای آنی 
اقدام به دریافت کدسهامداری و معامله در این بازار کردند و در انتظار  سودهای 
کلان در کوتاه ترین زمان ممکن بودند. آریاراد با اشاره به اینکه ورود بخش بزرگی از 
پس اندازهای خانگی به بازار سرمایه نقطه عطف رونق تولید و اشتغال پایدار است، 
گفت: سهامداران به انگیزه حمایت از تولید، کسب سود مشروع و متناسب تر از 
بهره های بانکی، اقدام به سرمایه گذاری در بورس کردند و به همین دلیل شاهد 

ورود حجم بسیار بالای نقدینگی به این بازار بودیم.
این کارشناس بازار سرمایه خاطرنشان کرد:  برخی از سهامداران به محض اولین 
نوسان روزانه ارزش سهام، تحریک به خرید و فروش هیجانی در بازار شدند و در 
مدت کوتاهترین زمان ممکن از بازار سرمایه خارج شدند که این موضوع تاثیر خود 
را در افزایش و کاهش هیجانی شاخص بورس بر جای گذاشت و به اصلاح میان 

مدت در بورس منجر شد.
وی با تاکید بر اینکه تعداد زیادی از سهامداران تازه وارد در بازه زمانی کوتاه و 
بعد از اوج رونق بورس، سود را شناسایی کردند و به درصد بازدهی های محدود و 
اندک قانع شدند، گفت:  سهامدارانی که با انگیزه بلندمدت و با مبالغ اندک جهت 
سرمایه گذاری وارد بورس شدند صاحب سودهای بسیار فراتر از بازارهای موازی 
شدند که این سهامداران تنها کلید موفقیت خود در بورس را انتخاب سهام بنیادی 

با نگهداری بلند مدت عنوان می کنند.
سهام  در  خانگی  پس اندازهای  بلندمدت  نگهداری  کرد:  خاطرنشان  آریاراد 
بنیادی، سرمایه گذاری مطمئن و ارزشمندی خواهد بود که نه تنها به مالک سهم 
سود می رساند بلکه در مسیر بازار سرمایه موجب رشد و ارتقا تولید و اشتغال پایدار 

در کشور خواهد شد.
این کارشناس بازار سرمایه گفت: سرمایه گذاری در بورس باعث می شود تا 
سرمایه مردم در معرض سرمایه گذاری های کاذب و انحرافی که به ناهنجاری 

اقتصادی می انجامد، قرار نگیرد.

یک کارشناس:

رکود مسکن طولانی نخواهد بود
یک کارشناس اقتصاد مسکن با بیان اینکه در مقطع کوتاهی قیمت خانه به 
ثبات می رسد، ادامه این وضعیت را مشروط به کنترل نقدینگی، ثبات نرخ تورم 
و افزایش ساخت و ساز دانست و گفت: اگر این اقدامات انجام نشود رکود مسکن 

مدت زیادی طول نخواهد کشید.
حسن محتشم اظهار کرد: در حال حاضر به دلیل کاهش نرخ ارز، اقدام برای 
فروش مسکن افزایش یافته و در واقع بازار دچار هیجان شده است. این استنباط 
وجود دارد که با افزایش درآمدهای ارزی، نرخ دلار کاهش می یابد و این می تواند 

به تثبیت قیمت کالاها یا حتی کاهش نسبی آنها از جمله مسکن منجر شود.
وی افزود: اقتصاد ایران بیش از آنکه متاثر از شرایط بین المللی باشد، تحت تاثیر 
تصمیمات داخلی قرار دارد. دولتها در ایران معمولا دو تا سه سال نرخ ارز را ثابت 
نگه می دارند اما سپس به دلیل خلق اسکناس، تورم افزایش می یابد و ارزش پول 
ملی به نسبت ارزهای خارجی کاهش پیدا می کند. این چرخه در طی سالهای 

پس از انقلاب ادامه داشته و بعید است که در دوره فعلی تکرار نشود.
عضو هیات مدیره انجمن انبوه سازان استان تهران با بیان این که در حال حاضر 
بازارها در انتظار تحولات اقتصادی با رکود و مقداری ثبات قیمتها مواجه شده اند 
گفت: در صورتی که نرخ ارز کاهش یابد، کالاهایی که به ارز وابستگی دارند با افت 
قیمت مواجه می شوند. احتمالا برای مدتی قیمت مسکن نیز به ثبات می رسد اما 
این وضعیت برای مدت طولانی ادامه نمی یابد؛ زیرا همواره تورم در ایران ادامه دار 

بوده و بعید است که این روند متوقف شود.
محتشم، راهکار ساماندهی بازار مسکن را اصلاحات درون بخشی و برون بخشی 
در این حوزه دانست و گفت: راه حل درون بخشی مسکن، افزایش ساخت و 
ساز است که چشم انداز روشنی ندارد. با توجه به تغییرات مداوم نرخ نهاده های 
ساختمانی، سازندگان ریسک سرمایه گذاری در حوزه مسکن را نمی پذیرند و این 
مساله به افت شدید تولید مسکن منجر شده است. موضوع بیرونی و مهم دیگر به 

ثبات اقتصاد کلان مربوط می شود که نیاز به برنامه ریزی بلندمدت دارد.
وی تصریح کرد: از طرف دیگر بروکراسی اداری پیچیده دست و پای سازندگان 
را بسته است. دستگاههای خدمات رسان مثل بیمه، مالیات، آب، برق و گاز آنقدر 
فرآیند تولید مسکن را برای فعالان حوزه مسکن سخت کرده اند که سازندگان 

عطای اجرای پروژه را به لقایش می بخشند.

وزیر صنعت، معدن و تجارت خبر داد

ترخیص 4.2 میلیون تن مواد اولیه از 
گمرک ها تا پایان امسال

وزیر صنعت، معدن و تجارت )صمت( از ترخیص ۴ میلیون و ۲۰۰ هزار تن کالای 
مواد اولیه تا پایان امسال از گمرکها خبر داد و گفت که احتمالا ظرف یک ماه آینده 

بنادر از کالاهای اساسی تخلیه خواهند شد.
به گزارش ایسنا، علیرضا رزم حسینی با اشاره به ترخیص ۴۰۰ هزار تن کالا مواد 
اولیه تاکنون، اظهار کرد: ترخیص مواد اولیه در سال جهش تولید به افزایش تولید 

کمک خواهد کرد.
وی همچنین با اشاره ترخیص ۸۰۰ هزار تن کالای اساسی تا آخر هفته گذشته، 
گفت: احتمالا ظرف یک ماه آینده کلیه کالاهای اساسی مانده در بنادر تخلیه 

خواهند شد.
رزم حسینی همچنین از رفع تعهد ارزی صادرکنندگانی که برای آن ها پرونده 
قضایی تشکیل شده خبر داد و گفت: واردکنندگانی که از سوی وزارت صمت 

اولویت بندی شدند می توانند واردات انجام دهند.
وی که در یک برنامه تلویزیونی سخن می گفت، درباره تامین کالای اساسی در 

دوران کرونا به مردم اطمینان خاطر داد.

یکی از اقدامات دولت ها جهت افزایش رفاه عمومی و بهره وری در استفاده 
از پتانسیل های یک کشور، اعمال سیاست های حمایتی نظیر تخصیص ارز 

ترجیحی به واردات کالاهای اساسی جهت حمایت از اقشار آسیب پذیر است.
نوسانات و بی ثباتی قیمت ها در بازارهای مختلف، یکی از مهم ترین نگرانی 
های مردم و فعالان اقتصادی در حال حاضر است. از ابتدای سال ۱۳۹۹ تورم 
سالیانه روند صعودی گرفته و تورم ماهیانه نیز در تیرماه ۱۳۹۹ به بالاترین سطح 
خود از آبان ماه ۱۳۹۷ رسید.  بازار ارز نیز از این بحران بی نصیب نبوده و قیمت 
ارز از ابتدای سال ۹۹ تاکنون رشد قابل توجهی را تجربه کرده است. اگرچه دولت 
برای کنترل بازار و جلوگیری از افزایش قیمت ها، واردات بسیاری از کالاهای 
اساسی با ارز ترجیحی )نرخ چهار هزار و دویست تومانی( را در نظر گرفت اما این 

اقدام دولت از همان ابتدا با اما و اگرهای فراوانی روبرو بود.
سالهای  طی  در  قیمتها  افزایش  و  سال ۱۳۹۶  اواخر  در  ارزی  جهش  بروز 
۱۳۹۷تا ۱۳۹۹، موجب شد تا دولت به منظور حمایت از اقشار ضعیف و متوسط 
جامعه در تأمین نیازهای اساسی، سیاست تخصیص ارز ترجیحی۴۲۰۰ تومانی 
را برای واردات کالاهای اساسی به ویژه اقلام غذایی)از قبیل گندم، جو، برنج، 

گوشت قرمز و سفید، روغن نباتی، تخم مرغ و غیره( در نظر بگیرد.
هدف اصلی این سیاست کنترل نوسانات بازار داخلی و جلوگیری از افزایش 
قیمت کالاهای اساسی نسبت به سایر کالاها و جلوگیری از افزایش نرخ تورم 
کشور وهمچنین جبران رفاه ازدست رفته بخشی از جامعه بود. با این رویکرد 

دولت سیاست اختصاص ارز با نرخ ترجیحی از مردادماه ۱۳۹۷  را با تعیین ۲۵ 
قلم کالا به عنوان کالاهای اساسی در نظر گرفت که از همان ابتدا با مخالفت های 
کارشناسی مراجع متعدد روبرو بود. با این حال این سیاست تا سال ۹۹ هم اجرا 
شد. هرچند برخی گروه های کالایی مانند گوشت قرمز، کره و برخی حبوبات از 
فهرست کالاهای مشمول دریافت ارز ترجیحی حذف شدند، اما با وجود هزینه 
های بالایی که اجرای این سیاست در پی داشت، تخصیص ارز با نرخ ۴۲۰۰ 
تومان متوقف نشده و سیاستهای حمایتی هدفمندتری جایگزین آن شد. به 
گونه ای که در لایحه بودجه سال ۱۳۹۹ در حدود ۱۰ و نیم میلیارد دلار ارز برای 

اختصاص به کالاهای اساسی با نرخ ترجیحی پیش بینی شد.
در گزارش مرکز پژوهش های مجلس آمده است: اختصاص ارز ترجیحی برای 
واردات کالاهای اساسی با نرخ ۴۲۰۰ تومان به ازای هر دلار، از ابتدای سال 
۱۳۹۷  هزینه های بسیاری برای کشور در برداشته است. نرخ ارز دو تا سه برابری 
سامانه های"سنا" و "نیما" نسبت به نرخ ارز ترجیحی باعث شده است تا دستیابی 
به ارز ترجیحی و واردات بر اساس این نرخ، سودآوری بسیاری دربرداشته باشد.  
درآمدهای ارزی دولت از محل صادرات نفت و گاز در هشت ماهه نخست سال، 
تقریباً در حدود نصف ارز اختصاص داده شده به واردات کالاهای اساسی بوده 
و همین امر نشان می دهد که بخش قابل توجهی از ذخایر ارزی در دسترس 
کشور، در خدمت واردات کالاهای اساسی بوده است. تأمین این منابع از یک 
طرف منجر به افزایش بدهی ریالی دولت به بانک مرکزی است که به دلیل تأمین 

ارز به نرخ نیما توسط بانک مرکزی و عرضه آن به واردکننده کالاهای اساسی به 
وجود آمده و از طرف دیگر منجر به افزایش تقاضای واردات کالاهای اساسی می 

شود.
واردکنندگان کالاهای  بین  توزیع شده  توجه  قابل  رانت   ، این گزارش  بنابر 
اساسی و فساد ایجاد شده در این فرایند، قابل اغماض نیست. درحالی که 
مصرف همه گروه های کالاهای اساسی در سال ۱۳۹۷ نسبت به سال ۱۳۹۶ 
کاهش داشته و احتمالًا با افزایش قیمت آنها، در سال های بعد هم این کاهش 
ادامه داشته باشد، اما واردات کالاهای اساسی روند رو به رشدی دارد. میزان رشد 
واردات برخی از این کالاها هم تا زمانی که مشمول دریافت ارز ترجیحی می شوند 
در کنار کاهش واردات آنها پس از خروج از شمول دریافت ارز ترجیحی، شاهد 
روشنی است که دلالت بر توزیع رانت قابل توجه ناشی از واردات این کالاها با نرخ 

ارز ترجیحی دارد.
همچنین در گزارش مرکز پژوهش های مجلس آمده است: صدمه وارد شده به 
تولیدکنندگان داخلی کالاهای اساسی نیز، از دیگر پیامدهای واردات این کالاها 
با ارز ترجیحی است. هزینه های تحمیل شده به کشور از محل تأمین این نوع 
ارز برای واردات کالاهای اساسی به حدی است که بازنگری در این سیاست را 

ضرورتی اجتناب ناپذیر می کند.
هرچند تخصیص ارز ترجیحی به واردات کالاهای اساسی از منظر دیگر موجب 
افزایش دسترسی دهک های درآمدی پایین جامعه به کالاهای اساسی است و 
این استدلال می تواند تا حدودی درست و قابل قبول باشد، اما نکته بسیار مهمی 
که در این استدلال مغفول است، وضعیت درآمدهای ارزی و به طور کلی اقتصاد 

کشور در شرایط فعلی و به خصوص سال های آتی است.
اقتصاد ایران بین سالهای ۱۳۹۷ تا ۱۳۹۹ با شوک ارزی ناشی از انباشت 
نقدینگی قبلی در کنار تحریمها مواجه بود که باعث افزایش شدید شاخص 
قیمت مصرف کننده هم شد. باید در نظر داشت که درآمدهای دولت به شدت 
محدود شده و کاهش درآمدهای ارزی به همراه عدم رشد تولید ناخالص داخلی، 
درآمدهای داخلی و خارجی دولت را کاهش داده و در نتیجه بودجه با کسری 
قابل توجهی روبرو است. لذا این گونه به نظر می رسدکه  کسری بودجه اصلی 
ترین عامل فزاینده »پایه پولی« و درنتیجه تورم در آینده می شود که تأثیر آن بر 
گروه های آسیب پذیر به مراتب بیشتر از افزایش قیمت کالاهای اساسی است. 
در اقتصاد تورمی، قیمت دارایی گروه های بالای درآمدی افزایش می یابد و این 

درحالی است که گروه های پایین روز به روز با افزایش هزینه ها مواجه هستند.
لذا هرچند افزایش نرخ ارز اختصاص یافته به واردات کالاهای اساسی، باعث 
افزایش قیمت کالاهای اساسی می شود، اما بار مالی و کسری بودجه ناشی از 
تداوم این سیاست، که محل تامین آن پایه پولی کشور است، تورم بیشتری به 
همراه دارد. براساس برآوردهای صورت گرفته توسط مرکز پژوهش های مجلس، 
حذف ارز ترجیحی کالاهای اساسی منجر به افزایش شاخص قیمت مصرف 
کننده تا حدود ۶ درصد است. این درحالی است که تورم ناشی از ادامه سیاست 
ارز ترجیحی که می تواند منجر به افزایش بیش از ۴۷ هزار میلیارد تومانی پایه 

پولی و تورم کمرشکن برای قشر آسیب پذیر باشد.

رابطه ارز ترجیحی با رانت چیست؟

اما و اگرهای ارز ترجیحی

آگهی مزایده
آگهی مزایده یک دستگاه خودروی پژو ۴۰۵ به شماره شهربانی ۵۴۸ م ۵۷ ایران ۱۶ مربوط به پرونده کلاسه 

۱۳۹۹۰۴۰۳۰۰۱۱۰۰۱۵۷۲/۱
بموجب پرونده اجرایی کلاسه ۱۳۹۹۰۴۰۳۰۰۱۱۰۰۱۵۷۲/۱ )باشماره بایگانی ۹۹۰۱۶۹۸( له: خانم هما روح 
پرور، بر علیه: آقای آقای ولی اله لایق، مستند سند ازدواج شماره ۱۴۳۶۴-۱۳۹۶/۱۰/۱۲ دفترخانه ازدواج ۱۰ 
قم یک دستگاه خودروی پژو ۴۰۵ به شماره انتظامی ۵۴۸ م ۵۷ ایران ۱۶ با مشخصات ذیل واقع در قم – کیلومتر ۵ 

جاده جعفریه- پارکینگ اسلامی متعلق به آقای ولی اله لایق بازداشت گردیده و از طریق مزایده به فروش می رسد:
مشخصات فنی خودرو براساس گزارش کارشناس رسمی دادگستری:

موتور:  ۸۱۰۱۹۱۶۲-شماره  شاسی:  شماره   -۱۳۸۱ مدل   – یشمی  رنگ   –  ۴۰۵I۱۸۰۰GLX پژو   – سواری 
 ۲۲۵۶۸۱۲۱۲۰۱

توضیحات:
اتومبیل خاموش و گلگیرهای عقب و جلو و درب های عقب و جلو دو طرف خوردگی سایشی دارد و سقف رنگ و 
پوسیدگی دارد و بدنه خط و خش دارد. بیمه شخص ثالث دارد و مجهز به کپسول و متعلقات گاز ال پی چی می باشد.

کارشناس رسمی دادگستری جناب آقای سرهنگ هاشمی خودروی مذکور را به مبلغ ۲۳۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال 
)دویست و سی میلیون ریال( ارزیابی نموده است.

مزایده خودروی مذکور از ساعت ۹ صبح الی ۱۲ ظهر روز شنبه ۱۳۹۹/۰۹/۱۵ در قم – کیلومتر ۵ جاده جعفریه – 
پارکینگ اسلامی انجام می شود. مزایده خودرو مذکور از مبلغ پایه ۲۳۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال )دویست و سی میلیون 
ریال( شروع و به بالاترین قیمت پیشنهادی فروخته خواهد شد. شرکت در مزایده منوط به پرداخت ده درصد از 
مبلغ کارشناسی به حساب سپرده ثبت به شمراه شبا ۹۸۰۱۰۰۰۰۴۰۷۶۰۱۳۲۰۷۸۹۵۶۹۳IR با شناسه واریز 
۹۶۵۱۰۸۵۷۶۱۰۰۰۰۰۰۰۲۱۷۱۳۲۳۵۱۲۰۰۶ می باشد و حضور خریدار یا نماینده قانونی او در جلسه مزایده 
الزامی است و برنده مزایده مکلف است مابه التفاوت مبلغ فروش را ظرف مدت ۵ روز از تاریخ برگزاری مزایده به 
حساب صندوق ثبت به شماره حساب شبای مذکور تودیع نماید و در صورتی که ظرف مهلت مقرر، مانده فروش را به 

حساب سپرده ثبت واریز نکند، مبلغ مذکور قابل استرداد نمی باشد و به حساب خزانه واریز خواهد شد و در این 
صورت عملیات فروش از درجه اعتبار ساقط و مزایده تجدید می گردد.

حق الحراج مازاد بر مبلغ ارزیابی به عهده برنده مزایده خواهد بود. در ضمن بدهی های خودرو اعم از مالیات و 
عوارض شهرداری و غیره تا تاریخ مزایده اعم از اینکه رقم قطعی آن معلوم شده یا نشده باشد به عهده برنده مزایده 
خواهد بود. در صورت توافق بر واریز غیرنقدی با بستانکار و نسبت به مازاد با بدهکار براساس توافق کتبی اقدام خواهد 
شد و چنانچه روز مزایده مصادف با تعطیل رسمی غیرمترقبه گردد، مزایده روز اداری بعد از تعطیل در همان محل و 

ساعت انجام می شود و حقوق دولتی و حق مزایده طبق مقررات وصول خواهد شد. )م الف ۱۳۳۰۵(
تاریخ انتشار الکترونیک آگهی مزایده: ۱۳۹۹/08/۲8
قوه قضائیه- سازمان ثبت اسناد و املاک کشور- اداره اجرای اسناد رسمی قم

-----------------------------------------------
آگهی فقدان سند مالکیت

عبدالحسین نجفی بموجب درخواست شماره ۱/۱۴۶۶۸-۱۳۹۹/۰۷/۲۰ اعلام داشته است که سند مالکیت شش 
دانگ پلاک ۹۳۰۰ از ۲۰۶۶۱ از ۲۹۱ اصلی – اصلی واقع در بخش ۵ ثبت قم سند مالکیت شماره ۹۸۵۵۷۸د۹۳ بنام 
ایشان )عبدالحسین نجفی( در صفحه ۲۸۱ دفتر ۱۳۶ ذیل ثبت ۱۷۰۴۹۸ ثبت و صادر و تسلیم شده است. سپس از 
ایشان اعلام گردیده است سند مالکیت مزبور به علت جابجائی مفقود گردیده است که در حال حاضر در این اداره در 
شرف صدور المثنی بنام ایشان می باشد، لذا مراتب طبق تبصره ۱ اصلاحی ماده ۱۲۰ آئین نامه قانون ثبت مراتب 
در یک نوبت به تاریخ ذیل آگهی می گردد تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند 
مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف مدت ۱۰ روز کتبا به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ 
نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد، بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالکیت المثنی برابر 

مقررات اقدام خواهد شد. )م الف ۱۳۳۰۸(
رونوشت: به ستاد اجرایی فرمان امام )ره(
داود فهیمی نیک – رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

 معاون توسعه روستائی و مناطق محروم ریاست 
جمهوری با اعلام اینکه دولت تدبیر و امید در 
بخش اشتغال روستایی اقدامات مناسبی انجام 
داده است، گفت: در دولت یازدهم و دوازدهم 
حدود ۲۰۰ هزار اشتغال روستایی در کشور رقم 
خورد و سهم اشتغال روستاییان در سبد اشتغال 

کشور از ۵ درصد به ۳۰ درصد افزایش یافت.
حاشیه  در  شنبه  سه  روز  امید  محمد  دکتر 
منظوره  چند  سالن  سازندگی  طرح  افتتاح 
ورزشی که در روستای اتو شهرستان سوادکوه، 
دولت  در  افزود:  خبرنگاران  با  گو  و  گفت  در 
توجه  قابل  روستاها  به  خدمات  امید  و  تدبیر 
تحول  شاهد  بخش ها  از  برخی  در  بودزیرا 
عظیمی در روستاها هستیم.  وی به دستاوردهای دولت در زمینه گاز رسانی اشاره کرد و گفت: پیش از سال  فقط 
۲۷ درصد روستاهای کشور به شبکه گاز متصل بودند در حالی که دولت تدبیر و امید این رقم را به بیش از ۹۰ درصد 

رسانده است.
وی با اشاره به تلاش دولت در تسریع ارائه خدمات به روستاها تاکید کرد: تلاش می شود طرح گازرسانی تا پایان عمر 
این دولت به ۱۰۰ درصد رسیده و کامل شود، همچنین در بخش شبکه اطلاعات ملی کشور هم این هدف مدنظر است، 
در دولت گذشته ۱۵ درصد روستاهای کشور از شبکه اطلاعات ملی استفاده می کردند اما اکنون نزدیک به ۹۵ درصد 

روستاهای کشور از این نعمت بهره مند شده اند.
معاون توسعه روستائی و مناطق محروم کشور با تاکید بر اینکه از مجموع ۶۰ هزار روستای کشور بیش از ۴۰ هزار روستای 
بالای ۲۰ هزار خانوار داریم، افزود: اقدامی مهم دیگری که دولت تدبیر و امید انجام داده است، ارایه تسهیلات اشتغالزایی 
در روستاهای کشور است و تاکنون ۱۴۰ هزار میلیارد ریال برای اشتغال روستاییان از صندوق توسعه ملی صرف شده است 
که همین عدد نرخ بیکاری را تا ۲ درصد کاهش و سهم اشتغال روستاییان در سبد اشتغال کشور را از پنج درصد به ۳۰ 

درصد افزایش داده است.
وی اقدامات انجام شده در بخش اشتغال روستایی و زیرساخت ها بویژه در دوسال گذشته را عامل مهاجرت معکوس برای 
نخستین بار دانست و گفت: جمعیت روستاهای کشور در حال افزایش است، در مقطعی ۹ دهم درصد مهاجرت از روستا 

به شهر داشتیم اما اکنون این رقم به زیر یک دهم رسیده است.
معاون توسعه روستایی در پایان با اعلام اینکه دولت در زمینه راه های روستایی و طرح هادی نیز اقدامات خوبی انجام 
داده است، گفت: تاکنون یک میلیون و ۲۰۰ هزار واحد مسکونی در روستاها با تسهیلات پرداختی از سوی دولت ساخته 

شده است.
معاون توسعه روستائی و مناطق محروم ریاست جمهوری صبح امروز برای افتتاح پروژه های روستایی در مازندران و کشور 

مهمان شهرستان سوادکوه بود.

رییس کل بانک مرکزی با اعلام موافقت با 
افزایش سقف صندوق های با درآمد ثابت تا 
مبلغ ۳۰ هزار میلیارد تومان، گفت: بانک ها 
نیز توافق کرده اند با توجه به شرایط برخی 
از بانک های ناتراز، نرخ سود بین بانکی را 

حداکثر ۲۰ درصد تعیین و عملیاتی کنند.
در  )سه شنبه(  روز  همتی«  »عبدالناصر 
یادداشتی در صفحه اینستاگرام خود نوشت: 
ارتقاء  نیز  و  سرمایه  بازار  تقویت  منظور  به 
نقش بانک ها در اطمینان بخشی به فعالیت 
به  را  مواردی  بازار،  آن  در  گذاران  سرمایه 
عنوان نظر بانک مرکزی در جلسه عصر دیروز 

شورای عالی بورس اعلام و تاکید کردم.
وی افزوده است: وجود و گسترش فعالیت های صندوق سرمایه گذاری فعال در بازار سرمایه، فرصت مناسبی برای 
سرمایه گذاران است، ضمن توصیه به افزایش ظرفیت سرمایه گذاری در اینگونه صندوق ها، بانک مرکزی نیز برای کمک 
به تحقق این موضوع در خصوص صندوق هایی که بانک ها مدیریت صندوق را برعهده دارند، افزایش سقف صندوق های 
با درآمد ثابت را تا مبلغ ۳۰ هزار میلیارد تومان بلامانع می داند. همتی خاطرنشان کرد: بانک مرکزی تاسیس صندوق 

های جدید سرمایه گذاری با درآمد ثابت توسط بانک ها را بلامانع می داند.
رییس بانک مرکزی افزود: برای شرکت های تامین سرمایه متعلق به بانک ها که متقاضی افزایش سرمایه هستند 

تمهیدات لازم برقرار خواهد شد و از تسهیلات فوق نیز برخوردار خواهند شد.
وی گفت: با توجه به نرخ سیاستی اعلام شده، بانک مرکزی نسبت به این نرخ در بازار بین بانکی پایبند و برنامه ریزی 
لازم در همین رابطه انجام داده است. بانک ها نیز توافق کرده اند با توجه به شرایط برخی از بانک های ناتراز، نرخ سود 
بین بانکی را حداکثر ۲۰ درصد تعیین و عملیاتی کنند. همتی با بیان اینکه عدم رعایت نرخ سود مصوب شورای پول و 
اعتبار به هیچ وجه مجاز نیست، اضافه کرد: بانک ها ملزم به رعایت نرخ های مصوب سود سپرده ها شده اند، بازرسان 
حوزه نظارت بانک مرکزی تخلفات گزارش شده در بانک ها را از روز شنبه شروع به رصد کرده اند و برای اعمال قانون 

گزارش خواهند داد. 
همتی پیش از این در شهریورماه هم در یادداشتی آورده بود، بانک مرکزی، توسعه بازار سرمایه و افزایش سهم آن در نظام 
تامین مالی را در چارچوب اصلاح ساختاری اقتصاد و ثبات مالی می داند و از آن حمایت می کند. استقرار نظام عملیات 
بازار باز و توسعه ابزارها و بازار بدهی دولتی و انتشار گواهی اعتبار مولد را دراین ارتباط پی میگیرد. بازار بین بانکی یکی 
از ارکان بازار پول محسوب می شود که در آن بانک ها و موسسات اعتباری جهت تامین مالی کوتاه مدت و ایجاد تعادل در 

وضعیت نقدینگی خود، با یکدیگر معامله می کنند.
 به عبارت دیگر این بازار برای استقراض و سپرده گذاری کوتاه مدت در بین بانک هاست و بانک ها برای تامین نقدینگی 

مورد نیاز خود به این بازار مراجعه کرده و نرخ سودی در این بازار تعیین می شود.

 معاون توسعه روستائی و مناطق محروم ریاست جمهوری :

افزایش ۲۵ درصدی اشتغال روستایی در هفت سال گذشته
رییس کل بانک مرکزی:

 نرخ سود بین بانکی حداکثر ۲۰ درصد تعیین می شود
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پیشکسوت استقلال گفت: پرسپولیس در این فصل نمی تواند رقیب خطرناک و 
جدی برای استقلال باشد و به طور حتم آبی های پایتخت از قرمزپوشان در جایگاه 

بهتری قرار خواهند گرفت.
»فرشاد فلاحت زاده« یکی از مدافعان شاخص استقلال در دهه ۶۰ و اوایل دهه 
۷۰ محسوب می شود. او با آبی پوشان تهرانی موفق شد قهرمان جام باشگاه های 
آسیا شود. فلاحت زاده با امیدواری به آینده استقلال حرف زد، او گفت من به این تیم 
امیدوار هستم تا به طلسم قهرمان نشدن های چند سال اخیر پایان دهد و بتواند در 

پایان لیگ بیستم جام را بالای سر ببرد.
متن این گفت و گو در زیر از حضورتان خواهد گذشت.

استقلال شروع خوبی در لیگ بیستم داشت، نظر شما در این باره چیست؟
شروع این تیم بر خلاف چهار سال گذشته خوب و مطلوب بود. استقلال با توجه 
به اینکه در سال های گذشته نتوانسته بود دیدار نخست خود را با پیروزی پشت سر 
بگذارد، فشار روحی زیادی را روی دوش خود احساس می کرد. تمام فوتبالی ها 
می دانند در تورنمنت های بزرگ اولین بازی از اهمیت و حساسیت زیادی برخوردار 
است. اگر در بازی اول به پیروزی برسید می توانید با آرامش و روحیه بیشتری مسابقات 

آینده را پیگیری کنید.
استقلال از لحاظ فنی چطور بود؟

مهم ترین چیزی که از استقلال در این مسابقه شاهد بودیم مالکیت توپ در هر دو 
نیمه بود، استقلال فضا و توپ را در اختیار داشت و به جز دو گلی که به ثمر رساند چند 
بار دیگر تا آستانه گل زنی پیش رفت اما بدشانس بود که نتوانست تعداد گل هایش را 

در این جدال افزایش دهد.
خط دفاع استقلال نمره قبولی در این جدال گرفت؟

وقتی تیمی در مسابقه ای گل نمی خورد یعنی عملکرد خط دفاعی و دروازه بانش 
مثبت است. خط دفاعی استقلال در یارگیری و جایگری خوب بود و همانطور که 

شاهد بودیم موقعیت گل در اختیار مس رفسنجان قرار نداد.
خط هافبک استقلال را چطور دیدید؟

خط هافبکی دونده که برای ندادن توپ به حریف تلاش و دوندگی زیادی انجام داد. 
بازیکنان خوب دویدند و جنگیدند اما یک ایراد کوچک داشتند.

چه ایرادی؟
من توانایی های فنی خط هافبک استقلال را زیر سوال نمی برم اما هنوز در خط 

هافبک استقلال بازیکنی طراح که بتواند در یک لحظه جریان بازی را عوض کند و 
موقعیت صد درصد گلزنی در اختیار سایر نفرات قرار دهد، خالیست.

مهاجمان استقلال چه عملکردی داشتند؟
با جرات می گویم که استقلال بهترین خط حمله لیگ بیستم را در اختیار دارد و 
آرزوی هر بازیکنی است که بتواند چنین نفراتی را داشته باشد. شیخ  دیاباته، مهدی 
قایدی و ارسلان مطهری هر کدام توانایی های خاص خودشان را دارند و می توانند هر 
رقیبی را به خطر بیندازند. یکی از دغدغه های شیرین محمود فکری در لیگ امسال 

این است که از این مثلث زهردار چه زوجی را به زمین بفرستد.
این استقلال با استقلال گذشته چه تفاوتی دارد؟

وزن نیمکت استقلال بالاست، از سرپرست تا مربیان استقلال هر کدام سابقه حضور 
در این تیم را برای سال های متوالی دارند و دلشان برای موفقیت و سربلندی این تیم 
می سوزد. من یک موضوعی را در بازی با مس رفسنجان دیدم که حسابی لذت بردم.

چه موضوعی؟
اینکه وقتی استقلال گل های اول و دوم را به ثمر رساند تمام نیمکت استقلال از 
خوشحالی به هوا پریدند. در یک تیم فوتبال همدلی و اتحاد حرف اول و آخر را می زند 
وقتی تیم یکدست و هماهنگ باشد میزان رسیدن به موفقیت به طرز قابل ملاحظه ای 

افزایش پیدا خواهد کرد.
می توان به قهرمانی این تیم امیدوار بود؟

به شخصه به استقلال این فصل خیلی امیدوار هستم و خوش بینی زیادی دارم 
تا آبی پوشان بتوانند پس از سال ها به طلسم قهرمان نشدن های چند سال اخیر 
پایان دهند و بتوانند در پایان لیگ بیستم جام را بالای سر ببرند. اگر استقلال در نیم 
فصل اول بتواند به امتیازات لازم دست یابد، شانس زیادی برای تصاحب جام دارد. 
پرسپولیس در این فصل نمی تواند رقیب خطرناک و جدی برای استقلال باشد و به 

طور حتم آبی های پایتخت از قرمزپوشان در جایگاه بهتری قرار خواهند گرفت.
محمود فکری فشار زیادی را روی دوش خود احساس خواهد کرد، اگر او به 

موفقیت نرسد انتقادات زیادی متوجه اش خواهد شد؟
نه برای محمود فکری بلکه برای هر مربی دیگری چنین شرایطی وجود خواهد 
داشت. فکری خودش می داند در چه راه پر خطری قدم گذاشته است و همه از او 
توقع دارند تا قهرمان شود. این انتظار تا پایان فصل از وی وجود خواهد داشت و باید 

حداقل یک جام به دست آورد.
استقلال جمعه به مصاف فولاد خوزستان خواهد رفت؟

بازی سختی در انتظار استقلال است. فولاد تیمی جوان و خوبی است و جواد 
نکونام برای رویارویی با شاگردان فکری انگیزه های فراوانی خواهد داشت. استقلال 

اگر بتواند در این جدال حداقل امتیاز را کسب کند نتیجه خوبی کسب کرده است.

فرشاد فلاحت زاده:

 پرسپولیس امسال رقیب جدی برای استقلال نیست
محسن گروسی  : 

قائدی همه فرضیه ها را به هم زد
 ملی پوش پیشین فوتبال ایران گفت: خوشحالم از این که مهدی قائدی همچنان 

روی نوار پیشرفت گام بر می دارد و توانست همه فرضیه ها را به هم بزند.
محسن گروسی اظهار داشت: تیم ملی ایران در مجموع بازی خوبی را مقابل 
بوسنی به نمایش گذاشت و نتیجه هم نتیجه خوبی بود. اما در دیدارهای تدارکاتی 
آنچه باید در اولویت قرار بگیرد، شناسایی نقاط ضعف و قوت تیم خودی است و من 

نمی دانم سرمربی تیم ملی به هدف خودش در این راستا رسیده یا خیر.
ملی پوش پیشین فوتبال گفت: پیروزی در دیدارهای تدارکاتی از این بابت خوب 
است که روحیه تیم برای دیدارهای رسمی بالا می رود. اما همانطور که گفتم هدف 
اصلی از چنین دیدارهایی تنها برطرف کردن نقاط ضعف و بهبود کیفیت تیم است. 
در نهایت نیز هدف تیم ملی غلبه بر هنگ کنگ، کامبوج، بحرین و عراق و البته 

رسیدن به جام جهانی است.
وی بیان داشت: حضور چند چهره جدید در تیم ملی را به فال نیک می گیرم. به 
خصوص برخی از این نفرات که بی تردید آینده فوتبال هستند و باید در راس همه آنها 

به مهدی قائدی اشاره کنم.
فقط رسیدن به جام جهانی مهم است

 مهاجم پیشین تیم ملی ایران و استقلال در ادامه تصریح کرد: قائدی از اولین روزی 
که در استقلال مطرح شد با وجود استعداد خوبی که داشت، همواره مورد انتقاد قرار 
می گرفت و خیلی ها نسبت به آینده او خوشبین نبودند. هر گاه قائدی یک گام رو به 
جلو بر می داشت انتقادات از او بیشتر می شد. یک روز می گفتند قدش کوتاه است، 
یک روز می گفتند پاهای او پرانتزی است، یک روز گفتند وزنش کم است، یک روز 
گفتند تکنیکش در اختیار تیم نیست و غیره. اما حالا می بینیم این بازیکن با بر همه 
زدن همه فرضیه هایی که مطرح بود در ۲۱ سالگی تبدیل به بهترین مهاجم ایران 
شده است. گروسی خاطرنشان ساخت: قائدی تکنیک و سرعت خوبی دارد که به 
خوبی آنها را در اختیار تیم قرار می دهد. خوب گل می زند، خوب پاس گل می دهد، 
خوب یار مقابلش را از پیش رو بر می دارد و فاکتورهای دیگر که او را به این درجه 
رسانده است. کارشناس فوتبال گفت: هدف همه موفقیت تیم ملی و صعود این تیم 
به جام جهانی است و همه این فعل و انفعالات باید اتفاق بیفتد تا صاحب یک تیم 
ملی خوب و قوی باشیم که بتواند به جام جهانی صعود کند. امیدوارم این اتفاق در 
خصوص فوتبال ایران روی داده و تیم ملی با راهیابی به جام جهانی قطر انتظارات 

را برآورده نماید.

مربی پیشین آبیها:

استقلال نباید فولاد را دست کم بگیرد
پیشکسوت آبی پوشان با بیان این که تیم ها در هفته های نخست هنوز شکل و 
غالب اصلی خود را پیدا نکرده اند گفت: استقلال نباید به هیچ وجه فولاد را دست 

کم بگیرد.
علی چینی اظهار داشت: نکونام از مربیان جوان و خوش فکر در فوتبال ایران است 
و با استمراری که در فولاد داشته توانسته افکارش را به خوبی در این تیم جا بیندازد. 
لذا باید در این فصل به فولاد کاملًا احترام گذاشت و این تیم را مثل سال گذشته 
تیمی قدرتمند و مدعی دانست. چنینی تیمی در خانه بسیار خطرناک تر است و 

امتیاز گرفتن از آن به راحتی میسر نخواهد بود.
مربی پیشین آبی پوشان تاکید کرد: اینکه تیم ما هفته اول را پیروز شده و آنها تساوی 
کردند، ملاکی برای ارزیابی این بازی نیست و این بازی شرایط خاص خودش را دارد 

و هر دو تیم در این بازی با شرایطی متفاوت نسبت به دیدار قبل به میدان می روند.
وی اضافه کرد: اینکه استقلال می تواند به واسطه استفاده از بازیکنان جدیدی که 
در این فصل به خدمت گرفته تنفسی داشته باشد اتفاقی کاملًا خوب است و امیدوارم 
این بازیکنان جدید بتوانند خیلی زود در این تیم جا بیفتند. چون مهمتر از خرید 

بازیکن جدید، جا افتادن آن در تیم هایی مثل استقلال و پرسپولیس است.
پیشکسوت آبی پوشان بیان داشت: با اینکه استقلال در زمان نقل و انتقالات فاقد 
مربی بود، اما آنها توانستند درست در پست هایی که احساس نیاز به بازیکن داشتند 
نفراتی را جذب کنند و می توان گفت نقاط ضعف این تیم ترمیم شد. تنها نگرانی من 
فاز دفاعی تیم است. ما بی تعارف فصل گذشته در فاز دفاعی مشکلاتی داشتیم و در 
هفته اول هم مس رفسنجان نتوانست به تیم فشار وارد کند تا مشخص شود آیا این 
مشکلات از بین رفته یا هنوز به قوت خود باقی است. شاید فولاد بتواند تیمِ فکری را 

در فاز دفاعی هم محکی خوب و جدی بزند.
چینی با بیان اینکه در بازی اول مشخص شد هنوز جانشین بازیکن مهمی مثل 
علی کریمی در استقلال یافت نشده بیان داشت: کریمی بازیکن مهم و بزرگی بود. 
او تنها یک هافبک بازیساز نبود و ویژگی های منحصر به فردی داشت که مهمترین آن 
کارگردانی در تیم بود. کریمی خیلی زود خودش را به بازیکن صاحب توپ می رساند 
و قبل از آنکه توپ را تحویل بگیرد با آنالیز سریعی که در ذهن داشت بهترین گزینه 
را انتخاب کرده و بهترین پاس را می داد. در واقع او سرعت انتقال بالایی داشت و 
مهمتر از آن اعتمادی بود که به لحاظ فنی کل مجموعه تیم به او داشت. از شوتزنی و 
گلزنی های او هم که به راحتی نمی توان گذشت. مدافع اسبق تیم استقلال در ادامه 
بیان داشت: ما هنوز مهدی پور را در ترکیب استقلال ندیدیم و ممکن است او بتواند 
رفته رفته وظایفی که علی کریمی در این تیم بر عهده داشت را انجام دهد. مهدی پور 
شباهت های زیادی به علی کریمی دارد و باید عملکرد او را دید. زمانی امید ابراهیمی 
فرمانده میانه میدان بود و حتی تصور روزی که امید در استقلال نباشد هم دشوار 
بود. بعد از جدایی ابراهیمی خیلی ها ناامید بودند اما علی کریمی چنان خوب جای 
خالی او را پر کرد که خیلی زود ابراهیمی فراموش شد. حالا باید دید مهدی پور چطور 
می تواند جای خالی علی کریمی را در مرکز میدان پر کند. او می تواند امسال پدیده 

این تیم و یکی از بهترین خریدها باشد.

زرینچه:

علاقه ای به حضور در کمیته فنی ندارم
 پیشکسوت تیم فوتبال استقلال گفت: با من هیچ صحبتی نشده و حقیقتا نه وقت 

حضور در کمیته فنی را دارم و نه علاقه ای به این کار دارم.
جواد زرینچه در خصوص انتخابش به عنوان یکی از اعضای کمیته فنی استقلال 
اظهار داشت: با من هیچ صحبتی نشده، و حقیقتا من وقت حضور در کمیته فنی را 
ندارم ضمن آنکه علاقه ای هم به این کار ندارم. وی افزود: در زمان استراماچونی هم 
به خاطر گروه جوانی که مشغول به فعالیت بود آمدم وگرنه یگر علاقه ای به سرپرستی 
و حضور در هیات مدیره ندارم.از ما ما پیشکسوت تر خیلی هستند که می توانند به 
تیم استقلال کمک کنند. این را هم بگویم قبل از اعلام اسامی اصلا صحبتی با من 
نشده است. پیشکسوت استقلال در پاسخ به این سوال که تشکیل این کمیته را به 
صلاح کادر فنی تیم می داند یا خیر گفت:کمیته خوب است، ما پیش از انتخاب 
فکری جلساتی داشتیم و بهترین فکر همین بود که از اسامی بدون کینه و دلسوز 
استفاده کنند. محمود فکری از کمیته فکری بدش نمی آید. این نفراتی که انتخاب 

شدند همه استقلالی هستند و مطمئنا چوب لای چرخ فکری نمی گذارند.
زرینچه تصریح کرد: استقلال نیاز به آرامش دارد. مطمئنا اگر از این نفراتی که در 
کمیته فنی هستند خوب استفاده شود  می توانند کمک حال کادر فنی و مجموعه 

استقلال در لیگ امسال باشند.

»حدادی« دومین بازیکن برتر لیگ 
بسکتبال چین شد

ملی پوش بلندقامت تیم بسکتبال ایران و تیم سیچوان، دومین بازیکن برتر لیگ 
چین شد. »حامد حدادی« ملی پوش بسکتبال ایران در لیگ چین توانست با توجه 
به شاخص های آماری در بخش ریباند نفر اول و در بخش پاس منجر به گل در جایگاه 

دوم بایستد که در مجموع به عنوان دومین بازیکن برتر این لیگ شناخته شد.
حدادی در ریباند نمره ۱۷.۳ و در پاس منجر به گل نمره ۹.۵ را کسب کرد هم 

چنین در بخش امتیاز ۲۲.۵، بلاک ۱.۲ و توپ ربایی نمره ۱ را به دست آورد.
لیگ چین به دلیل برگزاری پنجره دوم انتخابی کاپ آسیا به مدت دو هفته تعطیل 
خواهد بود. همچنین تیم بسکتبال ایران ۸ آذر با عربستان و ۱۰ آذر با سوریه در 

چارچوب پنجره دوم انتخابی کاپ آسیا در قطر دیدار خواهد کرد.

بازیکن تیم بسکتبال شیمیدر 
نیروی  با  مصاف  گفت:  قم 
تهران  آینده سازان  و  زمینی 
دست گرمی  بازی  دو  ما  برای 
بود و فکر می کنم شروع خوبی 

داشتیم.
ارسلان کاظمی اظهار کرد: 
همانطور که می دانید به دلیل 
هشت  کرونا  ویروس  شیوع 
بازی  تیمی  هیچ  که  بود  ماه 
انجام نداده، با این شرایط فکر 

می کنم بازی برابر نیروی زمینی و آینده سازان برای ما دو بازی دستگرمی بود و شروع خوبی داشتیم.
وی اضافه کرد: البته یک مقدار مشکل داشتیم که با توجه به این شرایط هر تیمی در دفاع و حمله دارد، با این حال فکر 
می کنم به واسطه مسابقات پیش روی تیم ملی، حدود ۲۰ روز تیم ها وقت دارند که مجددا روی تیم خود کار کنند و پرقدرت به 

لیگ برتر برگردند.
بازیکن تیم بسکتبال شیمیدر قم افزود: امیدوارم بحث کرونایی بودن تیم ها هم زودتر رفع شود که همه تیم ها بتوانند بازی های 

خود را با قدرت شروع کنند.
وی سپس راجع به فشردگی بازی ها صحبت کرد و افزود: فشردگی لیگ قطعا سخت است و بازیکنان را اذیت می کند، ولی به 

خاطر رعایت پروتکل های بهداشتی است که سازمان لیگ این تصمیم را گرفته و ما باید آن را انجام دهیم.
کاظمی در ادامه به حمایت های هنریک درغوکاسیان از بسکتبال کشور و تیم شیمیدر اشاره و بیان کرد: جا دارد از آقای 
هنریک درغوکاسیان تشکر ویژه کنم به خاطر اینکه در این شرایط اقتصادی مملکت مجددا یک تیم خوب آماده کرده و روانه 

لیگ برتر و از بسکتبال کشور نیز حمایت کردند، چون اگر شیمیدر در لیگ شرکت نمی کرد قطعا جای این تیم خالی بود.
وی در خصوص وضعیت شیمیدر در فصل ۱۳۹۹ لیگ برتر بسکتبال باشگاه های کشور تصریح کرد: امسال تیم خیلی خوبی 
بسته شده، دو بازی مقابل نیروی زمینی و آینده سازان هم برای ما رقابت های دستگرمی خوبی بود و ان شاءالله بتوانیم بهترین 

نتایج را در ادامه لیگ بگیریم.

پومسه  پرافتخار  بانوی 
استان قم در ادامه موفقیت ها 
و دستاوردهای خود در این 
مسابقات  نقره  مدال  رشته 
۲۰۲۰ آنلاین آسیا را کسب 

کرد.
یکی  گزارش،  این  برپایه 
و  شاخص  چهره های  از 
قم  استان  ورزش  پرافتخار 
در رشته پومسه خانم کبری 
است،  بانویی  سخایی وطن 

که با سال ها فعالیت حرفه  ای در تکواندو و بخش فرم این رشته یعنی پومسه، اکنون یکی از مربیان برجسته تکواندو و 
پومسه قم و کشور نیز محسوب می شود. کبری سخایی وطن که در سال های اخیر بارها مقام های برتر لیگ و پیکارهای 
قهرمانی کشور را کسب کرده، برای نخستین بار که پیکارهای قهرمانی پومسه آسیا به دلیل شیوع ویروس کرونا به شکل 
آنلاین برگزار شد موفق به کسب مقام نایب قهرمانی و نشان نقره قاره کهن شد. این بانوی ورزشکار استان قم در مسابقات 
آسیایی یکی از نفرات شرکت کننده در پیکارهای رده سنی ۴۱ تا ۵۰ سال بود و سرانجام مدال نقره را کسب کرد و نایب 
قهرمان آسیا شد، در حالی که نماینده کشور کره جنوبی بالاتر از وی در جایگاه نخست ایستاد و دیگر شرکت کننده 
از کشورمان یعنی نرجس شریفی به مقام سوم و نشان برنز رسید، ضمن اینکه نماینده های فیلیپین، هند و لبنان در 
رده های چهارم تا ششم جای گرفتند. از استان قم یک ورزشکار دیگر این بار در بخش مردان با حریفان شرکت کننده در 
مسابقات پومسه آنلاین قهرمانی آسیا رقابت کرد، ورزشکاری به نام عباس رفیعی که از پیشکسوتان و چهره های نامدار 

این رشته به شمار می رود و بعد از کسب افتخارات متعدد در این رقابت به مقام پنجم آسیا بسنده کرد.
رفیعی در بخش استاندارد گروه سنی ۵۱ تا ۶۰ سال با حریفان حاضر در این جام پیکار کرد و سرانجام به مقام پنجم 
رسید، در حالی که نماینده های فیلیپین، کره جنوب، چین تایپه و کشورمان مکان های اول تا چهارم این گروه سنی از 
مسابقات ۲۰۲۰ قهرمانی آسیا را به خود اختصاص دادند، ضمن اینکه با پایان قضاوت مرحله فینال در مجموع ۱۷ مدال 

رنگارنگ نصیب ورزشکاران پومسه کشورمان شد.

شروع خوبی در لیگ برتر بسکتبال داشتیم

ارسلان کاظمی :با شیمیدر می درخشیم
درمسابقات ۲0۲0 آنلاین آسیا ؛

بانوی پومسه رو قم نایب قهرمان آسیا شد

باشگاه پرسپولیس در واکنش به اظهارات رییس هیات مدیره باشگاه استقلال 
اعلام کرد که هیچ توافقی با استقلال در مورد عدم جذب بازیکن از این تیم 

نداشتیم.
اسماعیل خلیل زاده رئیس هیات مدیره باشگاه استقلال دوشنبه شب گذشته 
و در یک برنامه تلویزیونی در مورد توافق استقلال و پرسپولیس برای ممنوعیت 
جذب بازیکن از لیست تیم مقابل اظهاراتی انجام داد.  موضوعی که با واکنش 
باشگاه پرسپولیس همراه بود. باشگاه پرسپولیس در این باره نوشت: در واقع این 

پیشنهاد ابتدا از سوی مدیران استقلال مطرح شد اما مدیرعامل پرسپولیس اعلام 
کرد هیچ محدودیتی برای جذب بازیکن ندارد.  باشگاه پرسپولیس طبق سیاست 
و خواسته های کادرفنی خود، می تواند بازیکنان مورد تائید سرمربی تیم را جذب 
کند. پرسپولیس قدرتمندترین تیم سال های اخیر فوتبال ایران و قهرمان چهار 

فصل پیاپی لیگ برتر و همچنین فینالیست دو دوره لیگ قهرمانان آسیاست. 
در حال حاضر نیز بازیکنان این تیم جزو بهترین بازیکنان لیگ برتر به شمار 
می روند. باشگاه پرسپولیس برای جذب بازیکن، ملاک هایی چون نیاز کادرفنی 

تیم، سطح کیفی بازیکنان و همچنین اعتبار و برند باشگاه را مدنظر قرار می دهد. 
از این رو، تیم مدیریت پرسپولیس در کنار کادرفنی برای رفع نیازها فعالیت های 
خود را دنبال می کند و هیچ محدودیتی در این زمینه وجود ندارد.  همچنین 
هماهنگی  با  اما  بپیوندند  پرسپولیس  به  تا  داشتند  تلاش  زیادی  بازیکنان 
کادرفنی، امور مربوط به نقل و انتقالات در کمال آرامش و به دور از هرگونه تنش 
و حاشیه پیگیری می شود. هواداران پرسپولیس اطمینان داشته باشند با توجه 
به حضور در فینال لیگ قهرمانان آسیا، مدیریت باشگاه اجازه برهم خوردن 
آرامش تیم را نمی دهد. بار دیگر از طرفداران پرسپولیس تقاضا می شود اخبار را 
تنها از رسانه های رسمی باشگاه دنبال کنند و به حاشیه سازی در فضای مجازی 

بی توجه باشند.

باشگاه پرسپولیس: 

توافقی با استقلال نداشتیم

پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس گفت: نباید فرصت 
طلایی پرسپولیس برای آماده سازی جهت حضور در فینال 
لیگ قهرمانان آسیا بسوزد. سرخپوشان تنها یک دیدار تا 

فتح قاره آسیا فاصله دارند.
و  با مشکلات  اخیر  ماه های  در  پرسپولیس  فوتبال  تیم 
حاشیه های زیادی روبرو شد.  از مشکلات مالی گرفته تا 
کمبود بازیکن و تغییر مدیرعامل سبب شده که این تیم در 
فاصله حدود یک ماه مانده تا فینال لیگ قهرمانان آسیا )۲۹ 

آذر( شرایط ویژه ای داشته باشد.
بهترین  پیوس  فرشاد  با  تا  شد  موجب  مسائل  همین 
گلزن تاریخ پرسپولیس گفت وکویی داشته باشیم که در زیر 

می خوانید:
پرسپولیس این روزها بیش از هر زمان دیگری با 
مشکلات دست و پنجه نرم می کند. نظر شما در این 

باره چیست؟
اکنون زمان طلایی برای آماده سازی تیم برای مسابقه 
حساسی چون فینال آسیا است. رسیدن به فینال آسیا آسان 
نیست اما این تیم این کار بزرگ را انجام داد و در حال حاضر 
تنها یک بازی تا فتح قاره آسیا فاصله دارد. برای چنین تیمی 

این مشکلات عجیب است.
آیا مشکلات روی عملکرد تیم تاثیر نمی گذارد؟

آن چه که ما از اطراف تیم شنیده ایم  بازیکنان چند ماه 
است که دریافتی نداشته اند و مشکلات مالی در تیم غیر 
قابل انکار است. همین موضوع تاثیرات منفی روی عملکرد 
بازیکنان در اولین بازی لیگ هم گذاشته بود. باید هر چه 

زودتر این مسائل حل شود.
توقع شما از مدیریت جدید چیست؟

تیم در برهه حساسی قرار دارد. نباید زمان از بین برود و تیم 
در شرایط ناخوش آیندی برای فینال آسیا راهی قطر شود. 
مدیریت تازه به باشگاه آمده اما توقع معجزه نیست.  امیدوارم 
مدیریت هر کاری می تواند برای حل مشکلات باشگاه انجام 

دهد.
دیدار با سایپا در شروع لیگ از دید شما چطور بود؟

و  بود  مواجه  مشکلاتی  با  تیم  گفتم   که  همانطور 
همین موضوع تاثیراتی در عملکرد بازیکنان داشت اما 
مجموع  در  و  بازیکنان  از  را  خوبی  عملکرد  مجموع  در 
تیم شاهد بودیم و  موقعیت های تیم به دلیل بدشانسی 

تبدیل به گل نشد.
در دیدار با سایپا غیبت یک مهاجم تمام عیار بیش 

از پیش به چشم می خورد؟
درست است. تیم مهاجمان خوبی دارد اما حضور یک 
مهاجم تمام عیار هم جزو الزامات است. باید به نکته ای هم 

اشاره کنم که خیلی حائز اهمیت است.
چه نکته ای؟

مثال  برای  هستند.  جوان  تیم  حاضر  حال  مهاجمان 
بازیکنی مانند مهدی عبدی توانمند و آینده دار است، اما 
مطرح شدن برخی صحبت ها، فشار را روی این بازیکن دو 
چندان می کند. کادر فنی باید فشار را از روی دوش نفرات 

جوان بردارد.
صحبتی در پایان دارید؟

همانطور که گفتم تیم باید بهترین تدارک را برای فینال آسیا 
ببیند. برای تیمی که در این سطح قرار دارد قشنگ نیست 
که مشکل مالی داشته باشد.   امیدوارم باشگاه مشکلات را 

حل کند.

فرشاد پیوس: 

سرخپوشان یک دیدار تا فتح قله آسیا فاصله دارند
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۶ ماه از استقرار نمایندگان در بهارستان گذشت؛ 

کارنامه مجلس یازدهم چیست؟

هفتم آذرماه یعنی حدود ۱۰ روز دیگر، عمر فعالیت مجلس یازدهم به ۶ ماه 
می رسد و اکنون زمان مناسبی است نگاهی نقادانه داشته باشیم به عملکرد 
نمایندگانی که خود را انقلابی خوانده و مهمترین اولویت شان را بهبود اوضاع 

اقتصادی مردم دانسته بودند. 
نهم خرداد، دو روز بعد از افتتاح مجلس یازدهم، محمدباقر قالیباف در گفت وگو 
با یکی از رسانه ها »تلاش ویژه  برای معیشت طبقات ضعیف« را وعده داده و پیام 
رهبر معظم انقلاب را »نقشه راه مجلس« معرفی کرده بود. حال با نزدیک شدن 
به ششمین ماه فعالیت مجلس یازدهم، کدام بخش از این وعده ها محقق شده 

است؟
حاشیه های پررنگ تر از متن

هنوز یک هفته از آغاز به کار نمایندگان جدید نگذشته بود که قرائت اشعار حسین 
عباس زاده نماینده چناران و بینالود حاشیه ساز شد؛ اشعاری که سرشار از تملق و 
مدح رئیس جدید مجلس بود و گرچه واکنش منفی بسیاری از رسانه ها را همراه 
داشت اما قالیباف به جز اشاره ای کوتاه و گذرا در توئیتر خود، واکنش خاصی به 

آن نداشت.
روند انتصاب رئیس دیوان محاسبات که با انتقاد برخی چهره های مهم اصولگرا 
نیز مواجه شد، ماجرای درخواست یک نماینده برای دریافت خودروی شاسی بلند 
به جای خودروی تعیین شده، انتشار خبر اختصاص ۱۵۰۰ دوز واکسن آنفولانزا 
به مجموعه مجلس در شرایطی که هنوز در داروخانه ها توزیع نشده بود، برخی از 
مهمترین حاشیه های مجلس جدید بودند که کمتر نسبتی با شعارهای انقلابی و 

اصولگرایی داشت.
در همین رابطه، محمد مهاجری فعال رسانه ای اصولگرا در واکنش به سخنان 
اخیر رئیس مجلس در توئیتی نوشت: اگر به آقای قالیباف دسترسی داشتم 
می پرسیدم در این پنج ماه و نیم، مجلس غیر از دنباپلاس،  واکسن کرونا و وام چند 

صد میلیونی چه کرده؟
توهین و تقابل با دولت

از ابتدای آغاز به کار مجلس یازدهم، برخی نمایندگان متعلق به طیف اقلیت 
و تندروی مخالف دولت، به جای تعامل و همکاری با قوه مجریه، بنا را بر تقابل 
گذاشتند و گاهی به وادی تهمت و توهین و به تعبیر رهبر معظم انقلاب »هتک 
حرمت« مقام های اجرایی افتادند؛ چه در نطق های پیش از دستور، چه در زمان 
حضور دولتی ها در صحن و چه در رسانه ها. از عبارات توهین آمیز به محمدجواد 
ظریف در جلسه ۱۵ تیرماه صحن علنی تا توهین های بی سابقه ای که به شخص 

رئیس جمهوری داده شد.
این رفتار البته ادامه یافت و تقابل جریانی خاص با دولت در ۲۲ مردادماه، به 
مهم  وزارتخانه  برای  رئیس جمهوری  پیشنهادی  وزیر  مدرس خیابانی  حسین 
نظیر  عباراتی  با  اعتماد،  عدم  رای  بر  علاوه  دولت  گزینه  که  رسید  »صمت« 
»بازداشتی فتنه، هندوانه درباز، قانون شکن، اخلالگر نظام اقتصادی« بدرقه شد! 
این رفتارها سبب شد رهبر معظم انقلاب در کمتر از سه ماه، دوبار به صراحت، 
لعن، تهمت و توهین را نهی و آن را حرام شرعی اعلام و ضمن تائید حق انتقاد و 

پرسشگری مجلس، آنان را به همکاری بیشتر و کمک به دولت توصیه کنند.
در همین رابطه شاید یکی دیگر از مصادیق تقابل با دولت، مخالفت گسترده 
بزرگان مجلس با طرح معروف به گشایش اقتصادی از طریق فروش نفت به مردم 

باشد که در عمل سبب شد از دستور خارج شود.
برخی ناظران سیاسی حرکت رئیس مجلس را که با عنوان »نظارت میدانی« 
و سفر به استان ها یا حضور سرزده به بیمارستان امام خمینی تهران را در ادامه 
برنامه های تقابلی با دولت و شخص رئیس جمهوری دانسته و البته از جنبه های 

تبلیغاتی و انتخاباتی آن برای ریاست جمهوری۱۴۰۰ غافل نبودند.
سفر و حضور در بیمارستانی که با رعایت کمترین شیوه نامه های بهداشتی 

مربوط به کرونا همراه بود و با انتقاد گسترده کارشناسان بهداشتی مواجه شد.
نطق جدید قالیباف وواکنش های مستدل 

اما بعد از همه نصایح و سفارش های حکیمانه رهبر معظم انقلاب به مجلس برای 
همکاری با دیگر قوا و گره گشایی در شرایط سخت کنونی که دشمن با همه توان 
به جنگ اقتصادی برخاسته است، شاید اوج رفتار تقابلی، تبلیغاتی، سیاسی، 
انتخاباتی و عوامگرایانه در این حوزه مربوط باشد به نطق اخیر رئیس مجلس 
که به تازگی از جنگ با ویروس کرونا برگشته بود و چنان تاخت که گویی تحریم 
هیچ نقشی در دشواری های اقتصادی کشور نداشته و همه ارکان اجرایی کشور 

بی تفاوت و بیکار چشم به انتخابات آمریکا دوخته و مملکت را رها کرده اند.
نطق جدید قالیباف با واکنش های مستدل بسیاری از جمله پاسخ رئیس کل 
بانک مرکزی مواجه شد و  یک روزنامه اصولگرا در سرمقاله اش نوشت: »آقای 
رئیس مجلس که می گوید آمریکا سهمی در پدید آمدن مشکلات ندارد، خودش 
هم می داند که حرف درستی نمی زند. مردم هم بر نادرستی این سخن واقف اند. 
بنابراین، کسی که بر مسند ریاست قوه مقننه تکیه زده است، بهتر است سخنی 

نگوید که در نادرستی آن کمترین تردیدی وجود ندارد.«
معیشت، اقتصاد و سیاست

از اوایل خرداد که رئیس مجلس از عزم و »تلاش ویژه برای معیشت مردم« گفت 
و ابتدای تیرماه که هیات رئیسه مجلس از اعلام وصول ۱۴ طرح اقتصادی خبر 
داد و آن را »بیانگر توجه منتخبان ملت به مشکلات و دغدغه های مردم« دانست تا 
امروز، هیچ طرح و مصوبه مهمی برای سامان اقتصاد و کمک به دولت در شرایط 
سخت تحریم و کرونا از سوی قوه مقننه ارائه نشده جز انتقاد و ایراد و تهمت و افترا.
مرداد  در ۲۹  مردمی«،  اقتصاد  »بسته  درباره  زیاد  از سروصدای  بعد  ماه  دو 
گذشته، محمدحسن آصفری نماینده اراک درباره سرنوشت آن بسته گفت: 

»سرنوشت آن را از خود آقای قالیباف بپرسید! ما که چیزی ندیدیم«!
در یک نگاه کلی، همه تلاشی که مجلس در حدود ۶ ماه اخیر انجام داده شامل 

موارد زیر است:
۱. سفر به استان های خوزستان، مازندران و سیستان و بلوچستان به همراه 
گروهی از نمایندگان با نام »نظارت میدانی« آن هم در زمان افزایش شیوع کرونا 
که یکی از پیامدهای آن، ابتلای رئیس مجلس به این ویروس بود و در واقع هیچ 

مصوبه ای برای مردم این مناطق به همراه نداشت.
۲. احضار مکرر وزیران و مسئولان برای گزارش دهی به نمایندگان که جز توهین 
و تخریب در جلسه های علنی به آنها، هیچ نتایجی برای حل مشکلات اقتصادی 

مردم نداشته است.
کوپن  به  که  اساسی  کالاهای  تامین  برای  یارانه  پرداخت  طرح  »تصویب   .۳

الکترونیکی مشهور و به دلیل بار مالی آن، از سوی شورای نگهبان رد شد.
همراهی  در  انقلاب  معظم  رهبر  توصیه های  و  تاکیدات  به  بی توجهی   .۴
با دولت برای حل مشکلات و در پیش گرفتن تقابل و سنگ اندازی در مسیر 

فعالیت دولت.
البته بررسی ها نشان می دهد  ٦٦ لایحه با درخواست دولت و براساس ماده 
١٣٧ آیین نامه داخلی مجلس از مجلس گذشته به مجلس یازدهم ارجاع شده 
که برخی نقش مهمی در گره گشایی اقتصادی و مالی کشور دارند، اما مجلس 
انقلابی درچنین شرایطی، اولویت مردم و نظام را در اصلاح قانون انتخابات ریاست 

جمهوری می داند.
با این تفاسیر، حداقل انتظار افکار عمومی از مجلس و هیات رئیسه این است که 
به تشریح و پاسخگویی عملکرد خود بپردازد؛ هفتم آذرماه در ۶ ماهگی آغاز به کار 

مجلس یازدهم، زمان خوبی برای نشست خبری با رسانه هاست.

سخنگوی دولت گفت: تاکنون هیچ نظر کارشناسی  که در ستاد مورد جمع بندی 
قرار گرفته باشد، مورد مخالفت قرار نگرفته است. دولت هیچ اهمالی در خصوص 
جان مردم نخواهد داشت. ما همه در قبال جان دیگران مسئولیم و باید به این امر 

اهتمام جدی داشته باشیم. 
»علی ربیعی« روز سه شنبه در نشست خبری سخنگوی دولت اظهارداشت: 
یکی از مهم ترین و اصلی ترین مسائل ما در هفته گذشته کرونا بود کرونا در دنیا 
خشن تر و بیرحمانه تر شده است و تلاش های جهانی برای مقابله با کرونا هر روز 
تجارب جدیدتری چه از لحاظ درمان و چه در زمینه پروتکل های بهداشتی پدید 

آورده است.
وی افزود: در زمینه مقابله دارویی با کرونا جهان در حال پیشرفت است ولی هنوز 
نمی توانیم زمان دقیقی را برای درمان موثر نهایی مشخص کنیم با این وضع با 
پیگیری هایی که شاید از اسفندماه در کشور ما شروع شد مراکز علمی و دانشگاهی 

کشور در خصوص داروهای کرونا تلاش های شایسته ای انجام دادند.
سخنگوی دولت گفت: ما امروز جزو تولید کنندگان داروهایی هستیم که در دنیا 
تجویز می شود و تاثیراتی دارد هر چند تاثیر نهایی هیچ دارویی را صد در صد تایید 

نکردند.
وی ادامه داد: بعد از تولید دستگاه سی تی اسکن و کیت های آزمایش پادتن، 
دستگاه ونتیلاتور و داروهای مطرح در کرونا بنابر گزارش مطرح شده در دولت، 
تولید کیت های تست فوری کرونا هم از این هفته به طور انبوه در داخل کشور تولید 

و وارد فرایند تشخیص و درمان می شود.
ربیعی با اشاره به افزایش تعداد مرگ و میر در روزهای اخیر گفت: علت اصلی 
هم بر اساس مطالعات صورت گرفته عدم همراهی تعدادی از افراد جامعه و حتی 

حرکت بیماران مبتلا در سطح شهر بوده است.
 وی یادآورشد: با توجه به بررسی هایی که در بانک های اطلاعاتی جدید به دست 
 آمد مشخص شد، برخی افراد مبتلا در مشاغل مختلف تا بیش از ۵۰ تا ۶۰ کیلومتر 
حرکت کردند. بنابراین ما با وضعیتی جدیدی روبرو شدیم و لازم بود که متناسب با 

این وضعیت تصمیماتی را اتخاذ کنیم.
دستیار ارتباطات اجتماعی رییس جمهوری گفت: تعطیلی گسترده در شهرهای 
قرمز، فاصله گذاری فیزیکی، تست های گسترده، افزایش پوشش بیمه ای بیماران 
کرونا، افزایش غربالگری های هدفمند،  قرنطینه مبتلایان و فراهم کردن امکان 
قرنطینه برای افراد مبتلا که نمی توانند در منازل خودشان قرنطینه شوند، علاوه 
ردیابی الکترونیکی و از همه مهمتر برنامه نهادینه سازی اجتماعی رعایت پروتکل ها 

از عناصر اصلی استراتژی دولت در این مقطع است.
سخنگوی دولت با بیان این که امیدواریم که وضعیت مناسبی در کشور ایجاد 
شود، گفت: پیش از این نیز گفته بودیم در دوگانه معیشت و سلامت، تصمیم گیری 
دشوار است ولی در نهایت، ملاک تصمیم گیری نهایی،  سلامت افراد جامعه 

خواهد بود.  
وی افزود: در یک ماه گذشته طرح های زیادی در وزارت بهداشت مطرح و مورد 
بررسی قرار گرفت. نهایتا وزارت بهداشت هفته گذشته طرح نهایی خود را به قرارگاه 
و ستاد ارائه کرد و شنبه گذشته پس از تهمیدات اجتماعی و انتظامی آن، مورد 

تصویب ستاد قرار گرفت.
ربیعی با تاکید بر اینکه هیچ تاخیری درباره تصمیم گیری در مورد پیشنهادهایی 
که از مجاری کارشناسی رسمی و کمیته سلامت ستاد آمده باشد، صورت نمی 
گیرد، تصریح کرد: تصمیم اخیر وزارت بهداشت که مبتنی بر تعطیلی گسترده 
و فراگیر ارائه شده، یک سیاست پویا برای همه کشور است و چارچوبی برای 

تصمیمات آینده و دادن اختیار به استان هاست.
دستیار ارتباطات اجتماعی رییس جمهوری اضافه کرد: بر مبنای این تصمیم، 
در هر شهری که به تشخیص ستاد ملی استانی دچار شاخص های ابتلا و مرگ و 
میر شده باشد، تعطیلی براساس مناطق زرد، نارنجی و قرمز بطور گسترده اِعمال 
خواهد شد.  چنانچه پس از دو هفته نیز وضعیت تداوم داشته باشد، بنابر نظر وزارت 

بهداشت محدودیت مجددا تمدید خواهد شد.
ربیعی  خاطرنشان کرد: نظر رییس جمهوری در اجرای طرح تعطیلی گسترده 
از روز سه شنبه یعنی امروز بود اما اعضای جلسه شامل نیروی انتظامی و نیروهای 
مسلح، صدا و سیما، وزارت کشور و سایر دستگاه های عضو ستاد معتقد بودند 
اجرایی کردن این مصوبه به یک هفته زمان نیاز دارد. آقای رئیس جمهور هم نظر 
اعضا را برای تاخیر در اجرای طرح پذیرفت لذا طرح تعطیلی گسترده از روز شنبه 

آینده اجرایی می شود.
وی ادامه داد: تا کنون هیچ نظر کارشناسی  که در ستاد مورد جمع بندی قرار 
گرفته باشد، مورد مخالفت قرار نگرفته است. دولت هیچ اهمالی در خصوص جان 
مردم نخواهد داشت. ما همه در قبال جان دیگران مسئولیم و باید به این امر اهتمام 

جدی داشته باشیم.
سخنگوی دولت گفت: در جلسه روز یکشنبه هیات دولت نیز سعید نمکی وزیر 
بهداشت نیز با اشاره به این موضوع از رییس جمهوری تشکر کرد. نمکی همچنین 
اظهار داشتند که هرگز بستن کل کشور را پیشنهاد نکرده بودند و اعتقادی هم به آن 

ندارند و هیچ جای دنیا هم این کار را نکرده اند.
وی در ادامه به مصوبات جلسه اخیر هیات دولت در راستای مقابله با کرونا اشاره 
کرد و گفت: دولت مصوب کرد که انجام تست تشخیص کرونا با تکیه بر تولید 
کیت های داخلی به ۱۰۰ هزار عدد در روز افزایش یابد و در مراکز دولتی رایگان 

صورت بگیرد.
بیماران کرونایی تحت پوشش بیمه قرار می گیرند

ربیعی افزود: همچنین بیماران کرونایی که بستری می شوند در صورت نداشتن 
دفترچه بیمه سلامت تحت پوشش بیمه قرار بگیرند.  در حقیقت بیمه روی تخت 
صورت می گیرد و صرفا ۱۰ درصد هزینه به عنوان فرانشیز دریافت می شود و آن هم 

در صورت مراجعه به مددکاری و احزار عدم توانایی دریافت نخواهد شد.
سخنگوی دولت گفت: داروهای مطرح و حتی داروهای گران قیمتی مثل فاوی 
پی راویر - رم دی سیور نیز تحت پوشش بیمه قرار گرفتند. مراکز سرپایی برای 
تشخیص کرونایی دو برابر شده و تمامی خدمات از آزمایش تست کرونا و داروهای 
آن در این مراکز رایگان خواهد بود. برای رفاه حال هموطنان برای مراجعه کنندگان 

غیرکرونایی مراکز دیگری درمانی تمهیداتی اندیشیده  شده است.
ربیعی در پاسخ به سوالی درباره این که آیا دولت تا به حال تصمیمی مورد نقد 
درباره آمریکا گرفته است، گفت: همه اقداماتی که انجام می دهیم در چهارچوب 
قانون یا مصالح عالیه ای است که در شورای عالی امنیت ملی و مجاری قانونی 

گرفته می شود.
کشاکش های سیاسی به نفع نظام و مردم نیست

ربیعی افزود: قطعا چیزی را دولت بدون طی مراحل و مجوزها انجام نداده است 
و بنای ما در دولت واقعا این است که وارد این مجادلات نشویم. کشاکش های 
سیاسی به نفع نظام، مردم و جامعه نیست. قطعا دولت دست به اقدامی غیر 
مصلحانه نخواهد زد اجازه دهید در این جور مواقع ما به وحدت ملی بیشتر تاکید 

می کنیم.
سخنگوی دولت اظهار داشت: امروز تفسیر نادرستی از تلاش های دولت صورت 
می گیرد.  نمی دانم چرا عده ای از این که می گویند مساله آمریکا به ما ربطی ندارد 
اما خودشان خوشحال یا ناراحت می شوند. فارغ از اینکه در انتخابات آمریکا چه 
گذشته، یک تفسیر نادرست از فعالیت های دولت صورت گرفته اگر ما از تحریم 
صحبت کرده ایم و از تحریم گران حرف زدیم این به عنوان چشم دوختن به خارج 
نیست. اگر ما از به دست آوردن حق ایرانیان از فرصت جهانی برای توسعه گفتیم از 
عقب راندن تحریم حرف زدیم باید به طور جدی  با آثار تحریم مقابله کرد اما تحریم 

هم باید عقب راند.
ربیعی تاکید کرد: در شورای امنیت کاری کردیم که آمریکا حتی دو رای هم 
نداشته باشد این کار بزرگی است. چرا نباید این کار را انجام دهیم آیا این کار به 
منزله این است که شما چشم به خارج دوختید. این تفسیر نادرست ظلم به دولت 
و ستم به ملت است ظلم دولت است برای این که این واقعیت را کتمان می کنند که 
دولت به رغم تحریم ها و تلاش های دشمنان برای پاشیدن ناامیدی تلاش زیادی 

کرده است.
وی گفت: علت بسیاری از نگرانی های موجود نسل های دهه شصت به بعد 
نبود امید است و وظیفه داریم در جهت امید فعالیت کنیم و زیر ساخت های آن را 
باید آماده کنیم حتی باید فشارهای سخت متحمل شد در داخل تلاش کردیم که 

اقتصاد ملی را تاب آور کنیم عدم این کار به مردم جفا است.
کم اهمیت تر دانستن تحریم ها بیرحمانه تر از اعمال تحریم هاست

ربیعی ادامه داد: حتی دادگاه های بین المللی رژیم آمریکا را به  واسطه آسیب 
زدن به ایران به واسطه تحریم ها محکوم می کنند. جامعه جهانی از قانون شکنی 
دولت ترامپ علیه مردم ایران به حقیقت روی آورده است. کم اهمیت تر دانستن 
کمتر  را  تحریم ها  که  کسانی  و  تحریم هاست  اعمال  از  تر  بیرحمانه  تحریم ها 
اهمیت می شمارند به شایستگی مردم ایران برای خودباوری اعتقاد ندارند ما باید 
از مزیت های جهانی استفاده کنیم و سیاست های ظالمانه ای که آمریکا علیه ما 
داشته را به عقب برانیم. سخنگوی دولت با بیان اینکه در مورد مشکلات مردم 
محتاج نقد اجتماعی هستیم، اظهارداشت: من حتی نقد بدون راهکار را هم 
می پسندم. نقد و شالوده شکنی کار نادرستی نیست. نقد به ما کمک می کند که 
آسیب ها را بشناسیم اما متاسفانه نقدها اجتماعی و اقتصادی نیست بلکه سیاسی 

است و امروز نقدهای سیاسی زیادی همه ما می شنویم.
 دستیار ارتباطات اجتماعی رییس جمهوری یادآورشد: بنای دولت ایجاد فضای 
آرام برای همه دلسوزانی است که می خواهند از رنج مردم و آلام جامعه بکاهند. ما 
نیاز به فضای آرام داریم و نیازمند نشان دادن انسجام به تصمیم گیرانی در خارج 

هستیم که می خواهند نشان بدهند ایران در حال فرو ریختن است.
 وی یادآورشد: شما ببینید از انتخابات آمریکا چه کسانی نگران هستند و کدام 
شبکه های فارسی زبان در این مدت بی تابانه نگرانی خود را بروز می دادند آنها که 

مصلحت مردم را نمی دانند و هیچ چیز از ایران برایشان مهم نیست.
سخنگوی دولت با بیان اینکه فضای آرام، انسجام، یکپارچگی و مراعات نوعی 
آداب در کنار هم بودن را بیش از گذشته نیازمند هستیم، افزود: به طور کلی بنابر 

عدم پاسخگویی در دولت است. پاسخ ها باید در حد روشن شدن فضا و ابهام باشد 
و هیچ پاسخ توهین آمیز یا پاسخی که کسی را متهم می کند از سوی دولت داده 

نخواهد شد.
 ربیعی با بیان اینکه اجازه نداریم مناقشات جدیدی ایجاد کنیم، خواستار مقایسه 
شرایط در دولت های مختلف شد و افزود: در شرایط تحریم را در دوره ای که چند 
برابر درآمد ارزی بود و دوره ای که درآمد ارزی ناچیز بود را مقایسه کنید. حتی رنج 

و سختی تورمی را با وجود محدودیتهای ارزی مقایسه کنید و بعد نتیجه بگیرید.
 نشان دادن رنج مردم و ندیدن اقدامات درست جفا به مردم است

 وی با اشاره به افزایش ۱۵ درصدی صادرات و صادرات غیر نفتی در چند ماه 
اخیر گفت: کدام دولت زندگی بدون نفت و بودجه بدون نفت را تجربه کرده است. 

مقایسه کنید و منصفانه سخن بگویید.
 دستیار ارتباطات اجتماعی رییس جمهوری اضافه کرد: هیچ دولت و هیچ قوه 
ای در ایران و در هیچ کجای دنیا نمی تواند بگوید که من کاستی ندارم. همه دولت 
های دنیا و همه قوا و همه مجالس دنیا کاستی دارند. ما ادعا نمی کنیم که نقد نیاز 
نداریم اما تحولات جهانی در حوزه بین الملل به سرعت در حال تغییر است و ما 
نیازمند این هستیم که با انسجام از فرصت هایی که به دست می آید، برای احقاق 

حقوق مردم استفاده کنیم.
 ربیعی افزود: ما از رنج ناشی از تحریم آگاه هستیم و اساساً زندگی مردم مسئله 
ملی و جدی همه ماست. اما نشان دادن رنج ها و دردها و اقدامات درست را نشانه 
نرفتن جفا به مردم است. اگر قرار باشد من می توانم با آمار و ارقام از رنج های 
بیشتری سخن بگویند ولی آیا این دلیل بر این است که شما تلاش دولت برای 

عقب راندن تحریم را مورد اتهام قرار بدهید.
سخنگوی دولت با بیان اینکه همه ما باید تلاش خود را بر استفاده از فرصت های 
پیش رو متمرکز کنیم، اظهارداشت: علاوه بر هم افزایی که ضرورت امروز است، 
انسجام و همدلی بیشتر بین قوا، ملت و دولت از ضروری ترین اقدامات برای عبور 
موفق از بحران خشن بی سابقه و بی رحمانه ای است که در چند سال اخیر به 

کشور وارد شده است.
 وی تصریح کرد: دولت از فرصت های جهانی که حق مردم ایران است، کوتاه 
نخواهد آمد و از هر فرصتی ایجاد شود، استفاده خواهیم کرد. متاسفانه برخی بنا 
تضعیف دولت به گونه ای حرف می زند که انگار آمریکا سردار سلیمانی را ترور نکرده 

و ما را ترور اقتصادی نکرده است.
ربیعی خاطرنشان کرد: دولت از نقد استقبال می کند اما تلاش هایی که برای 
عقب راندن تحریم صورت می گیرد را بدون اینکه انگ و برچسب بزنید که این تلاش 

یعنی دلبستگی شما به فضای خارجی و این حرف نادرستی است.
اعتراضات را محترم بشماریم

سخنگوی دولت درباره اقدامات دولت و معاونت اجتماعی وزارت کشور برای 
ریشه یابی حوادث آبان سال ۹۸ اظهارداشت: درباره این حوادث نظر دولت این بود 
که باید نسبت به جوانانی که با هیجان وارد این قضایا شدند با رافت برخورد شود که 

در دوره خودش تقسیم بندی صورت گرفت.
ربیعی افزود: حتی در کنار افرادی که معترض بودند و آمدند و می خواستند تخلیه 
شوند، افرادی هم با هیجان آمده بودند. آنها از بچه های سرزمین خودمان هستند و 

عضو خانواده بزرگ ایران هستند.
وی یادآور شد: در همین جا از اقدام اخیر قوه قضاییه که تعدادی از محکومان را 

مورد رافت قرار داد خوشحال هستیم و این همیشه مورد تاکید دولت بوده است.
سخنگوی دولت تصریح کرد: دستور و اختیارات ویژه ای از سوی رییس جمهوری 
به همه استانداران سراسر کشور داده شده که به خانواده های این افراد رسیدگی 
کنند. در تهران نیز تعدادی از وزرا و معاونین رییس جمهوری این کار را انجام دادند 

و جلساتی را برگزار کردند.
ربیعی خاطرنشان کرد: استانداران و معاونین استانداران موظف به سرکشی به 
خانواده ها و افراد آسیب دیده شدند که به آنها کمک و با آنها همراهی داشته باشند 

و همانطور که گفتم تعدادی از مسوولان دولتی هم نزد خانواده ها حضور یافتند.
وی افزود: همه دستگاه های اجرایی مرتبط با موضوع اعم از امنیتی، اطلاعاتی، 
انتظامی، اجتماعی و قضایی گزارش های مربوط به حادثه را با یک رویکرد آسیب 

شناسی ارائه کردند.
سخنگوی دولت عنوان کرد: چند گزارش مهم از جمله گزارش سیل و پلاسکو 
در دولت تهیه شد برای اینکه در آینده بتوانیم از این گزارش ها جمع بندی های 
سیاستی داشته باشد. گزارش دیگری هم که در دولت تهیه شد گزارش آبان بود 

که وزارت کشور متکفل آن بود.
امنیت کشور مورد بحث قرار گرفت،  این گزارش ها در شورای  افزود:  ربیعی 
جمع بندی شد و نتیجه آن هم برای تمامی دستگاه ها اجرایی ارسال شد و اقدامات 

مختلفی هم در حوزه های مربوطه به دستگاه های اجرایی توصیه شد.
وی یادآور شد: با توجه به اینکه آسیب دیدگان دقیقا شناسایی شده اند و با 
تقسیم بندی که در همان دوره هم در مورد گروهی که شهدا بودند و هم گروهی 
که دیه بگیر بودند و گروهی هم که محکوم شدند صورت گرفت برای رسیدگی به 

هرکدام از اینها متناسب با وضعیت شان تقسیم بندی شد و مورد تاکید قرار گرفت.
سخنگوی دولت گفت: امیدواریم هرگز تکرار این حادثه تلخ را نداشته باشیم و با 
شرایطی که همواره مورد نظر دولت بوده بتوانیم اعتراضات را در اجتماعات با مجوز 
دنبال کنیم و اینقدر نهادینه کنیم که شاهد اینگونه اتفاقات نباشیم و آنقدر بر این 
امر مصر بودیم که بتوانیم به نحوی اعتراضات را محترم بشماریم و برای آن حمایت 

قانونی هم انجام دهیم.
هر اقدام علیه ایران، پاسخ کوبنده خواهد داشت

ربیعی در پاسخ به پرسشی درباره واکنش ایران به احتمال حمله ترامپ به مراکز 
هسته ای ایران در ۲ ماه باقیمانده از دولتش، گفت: نمی دانم چه کسی این ادعا 
را کرده است تا پاسخش را بدهم اما می دانم صهیونیست ها عملیات روانی فراوانی 
دارند انجام می دهند و وقتی هم به تعادلات اقتصادی نزدیک می شویم به سرعت 
خط عملیات روانی از یک طرف شکل می گیرد.  ما هم فکر می کنیم مهمترین 
ناراضیان از تغییرات آمریکا رژیم صهیونیستی است. برخی کشورهای منطقه 
که تحقیق درستی از شرایط را ندارند و خود را به اسارت ترامپ درآورده بودند هم 
ناراضیان این بحث هستند و همچنین مخالفان کلاسیک ما هم که به مدت ۴۰ 

سال سقوط نظام را دنبال می کنند هم نگران این تغییرات هستند.  
وی اضافه کرد: به هرحال ممکن است تلاش هایی داشته باشند اما اجازه دهید 
نظر شخصی خود را بیان کنم و نه از جایگاه سخنگو. من چنین پیش بینی ندارم که 
بخواهند منطقه ای را با ناامنی روبرو کنند. وزارت خارجه باید پاسخگوی این سوال 
باشد. اما در هر صورت پاسخ جمع بندی شده ما همیشه این بود هر گونه اقدامی 

علیه مردم ایران، قطعا پاسخ کوبنده خود را خواهد داشت.

سخنگوی دولت: 

دولت هیچ اهمالی در خصوص جان مردم ندارد

»ابوالقاسم رئوفیان« دبیرکل حزب ایران زمین به ایرنا 
گفت: آقای قالیباف باید هوشمندانه و با رعایت اصول 
اخلاقی همچون انصاف، صحبت کند و حرف هایی 

بزند که از خِرد جمعی جامعه برآمده باشد. 
تازگی گفته  به  قالیباف« رئیس مجلس  »محمدباقر 
است: تصمیمات ما در حوزه مسکن، بورس، ترخیص 
و  پولی  سیاست های  گمرک،  از  اساسی  کالاهای 
ترجیحی،  ارز  اختصاص  ریزی،  بودجه  نظام  بانکی، 
سوداگری ها در بازار ارز، طلا و خودرو، بی تفاوتی نسبت 
به گرانی ها و رها کردن بازار و بی توجهی به تولید ملی، 
به پاستور و بهارستان و باب همایون و میرداماد ارتباط 
دارد نه به جورجیا و میشیگان و آریزونا. پس به مردم 
آدرس غلط ندهید. مهم ترین ریشه  مشکلات کشور 
سوء مدیریت، استفاده نکردن از ظرفیت های عظیم 

ناهماهنگی  و  گذاشتن  دست  روی  دست  داخلی، 
و  است؛  مجری  و  گذار  سیاست  نهادهای  میان 
برقراری  عدم  باعث  که  سوءمدیریت هاست  همین 
ارتباط مناسب تجاری با کشورهای همسایه و منطقه 
و  آسیا  کشورهای  مخصوصا  دنیا  مهم  کشورهای  و 
اوراسیا شده است. »ابوالقاسم رئوفیان« دبیرکل حزب 
ایران زمین در واکنش به این سخنان و در گفت وگو با 
ایرنا اظهار داشت: ارزیابی ام از حرف های اخیر آقای 
قالیباف همان ارزیابی مردم از این صحبت ها است. 
مردم وقتی در فاصله ۶ ماه مانده به انتخابات این کلمات 
را از آقای قالیباف می شنوند ذهنشان به این سمت می 
رود که این سخنان بوی تبلیغات انتخاباتی می دهد 
چرا که ایشان یکی از چهره های مطرح برای انتخابات 
۱۴۰۰ ریاست جمهوری است. اما این حرف ها ناشیانه 

است چرا که مشکلات اقتصادی و به واقع رنجی که 
مردم دارند تحمل می کنند معلول عملکرد ۴۰ سال 

اخیر است نه صرفا نتیجه عملکرد دولت روحانی.
او افزود: اگر چه متاسفانه دولت روحانی نتوانست به 
وعده ها و شعارهای انتخاباتی خود عمل کند و امیدی 
دلیل  اما  بخشد  تداوم  بود  برانگیخته  دل ها  در  که  را 
نمی شود که همه کاسه کوزه ها را سر دولت بشکنیم. 
متاسفانه همه دولت ها با وعده وعیدهای شیرین سر 
کار آمده اند و در نهایت هم نتوانسته اند قول هایشان 
به مردم را عملی کنند و رفته اند. عوامل متعددی برای 
محقق نشدن این وعده ها وجود دارد. این وضعیت 
معلول و خروجی یک سیستم است نه خروجی عملکرد 
البته همه  آقای روحانی.  فرد مثل  یا یک  یک دولت 
مشکلات ما ناشی از تحریم های بین المللی نیست اما 

بخش قابل توجهی از آن فرزند همین تحریم ها است.
رئوفیان تصریح کرد: قالیباف بعد از عقد برجام هم 
شیوه ای  هم  مذاکره  موافقم  بابرجام  من  بود  گفته 
با  و  هوشمندانه  باید  قالیباف  آقای  است.   مبارزه  از 
انصاف صحبت کند  رعایت اصول اخلاقی همچون 
بیرون  جامعه  جمعی  خرد  از  که  بزند  حرف هایی  و 
و  مشخص  های  طیف  بندی  جمع  نه  باشد  آمده 
محدودی ازجامعه که البته نظر آنان هم محترم است. 
درست است که مردم نسبت به وضع موجود به شدت 
معترضند اما این اعتراض صرفا به سمت دولت نیست 
بلکه جهت گیری از آن به سمت همه کسانی است که 
می توانستند در سایه تفاهم و همکاری و همدلی دست 
به دست هم دهند و مشکلات جامعه را حل کنند ولی 

چنین نکردند.

ابوالقاسم رئوفیان: 
رئیس مجلس هوشمندانه و با رعایت اصول اخلاقی صحبت کند
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تمامی خوبی ها با خرد به 
دست آید و کسی که خردمند 

نیست ، دین ندارد .
چهارشنبه -بیست وهشتم آبان 1399 - سال بیست وسوم- شماره 5157

تحف العقول : ۵۴

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم، ارزش های طرح های در حال 
انجام استان با پیشرفت حداقل ۲۰ درصد را، ۱۳ هزار میلیارد تومان اعلام کرد.

 مهرداد غضنفری پیش از ظهر دیروز در نشست کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید 
استان با اشاره به اهمیت توجه به شاخص های تخصصی هر بخش از تولید برای 
تخصیص منابع بیان کرد: گاهی برای تسهیل و رفع موانع تولید به یک شاخص 
عددی مشترک برای همه طرح ها و پروژه ها اشاره می شود، در حالی که بخش 
های مختلف مانند صنعت، کشاورزی، میراث فرهنگی و مواردی دیگر دارای تفاوت 
های خاصی با یکدیگر هستند که باید در برنامه ریزی ها لحاظ شود. وی اضافه 
کرد: دستورالعمل اجرایی تأمین مالی بنگاه های اقتصادی در استان ها به بحث 
اولویت تخصیص تسهیلات به پروژه های با پیشرفت فیزیکی حداقل ۶۰ درصد 
اشاره دارد، در حالی که می توان پیشنهاد داد تا پروژه های کمتر از ۶۰ درصد نیز 
بر اساس تشخیص هر دستگاه و تصویب در کارگروه استانی، جزو اولویت ها قرار 
گیرد.  معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم ادامه داد: ارائه تسهیلات 
رونق تولید در استان قم دارای ظرفیت خاصی است که باید به همت دستگاه 
های مختلف اجرایی و همچنین بانک ها جذب و تخصیص یابد، اما در عین حال 
جذب مازاد بر این تسهیلات هم می تواند نشانه ای از توان مدیریتی برخی مدیران 

استانی داشته باشد. وی افزود: البته دستورالعمل این تسهیلات به پرداخت های 
مستقیم بانکی هم اشاره دارد که این امر نیز می تواند مورد توجه مدیران دستگاه 
های اجرایی قرار گیرد. غضنفری با اشاره به روند اختصاص تسهیلات در استان 
گفت: قاعده بر این است که متقاضیان تسهیلات تولیدی، باید به سامانه وارد شوند 
و درخواست خود را ثبت کنند، اما مدیران دستگاه های اجرایی هم می توانند بر 
اساس اهلیّت سنجی متقاضیان، نسبت به آشنا کردن بیشتر این متقاضیان با 
این روند اقدام کنند. معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم یادآور شد: 
تسهیلات رونق تولید در استان توسط برخی بخش ها مانند جهاد کشاورزی جذب 
شده است، اما برخی دیگر از بخش ها مانند میراث فرهنگی هنوز در این امر موفق 
نبوده اند که حتی می توان بر اساس یک تصمیم مشخص، نسبت به جابجایی این 
تسهیلات از بخشی به بخش دیگر اقدام مقتضی را به عمل آورد. وی تصریح کرد: 
بدیهی است این جابجایی تسهیلات، امکان بهره مندی همه متقاضیان را از این 
امر مهیا و به رونق تولید کمک خواهد کرد. غضنفری همچنین در بیان آماری از 
پروژه های استانی گفت: ارزش طرح های در حال انجام در استان که پیشرفت ۲۰ 
درصد و بیشتر داشته اند، بالغ بر ۱۳ هزار میلیارد تومان است که حدود ۵۰ درصد 

این موارد، پیشرفت بیش از ۶۰ درصدی را شاهد بوده اند. 

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم اعلام کرد

وجود ۱۳هزارمیلیاردتومان  پروژه نیمه تمام دراستان قم

طرح: مهدی عزیزی

روی مرگ رو هم کم کردیم!
بازداشت خلبان قلابی با ادعای خلبانی برای مسئولان عالی کشور!

 دادستان عمومی و انقلاب فردیس از بازداشت متهم مدعی خلبانی خبر داد و گفت: فردی هفته گذشته با 
لباس خلبانی و نشان رسمی متعلق به هواپیمایی جمهوری اسلامی ایران و اسپری اشک آور و شوکر و بی سیم به 
همراه چهار محافظ و خودروهای مدل بالای بنز و تویوتا به دادسرای فردیس به منظور تودیع وثیقه متهم دیگری 
مراجعه می کند. حسین ناصر خاکی افزود: »رسول. د« با نام مستعار بابک با ارائه اوراق و اسنادی مدعی می شود 
که خلبان شخصی مسئولان عالی نظام است که این ادعا مورد تردید دادستان و یکی از قضات این مجموعه 
قرار گرفته و پس از دریافت این گزارش، دستور دادستانی فردیس به منظور بررسی اسناد ارائه شده و صحت 
ادعای این فرد صادر شد.دادستان عمومی و انقلاب فردیس بیان کرد: طبق بررسی ها و استعلامات انجام شده 
توسط دستگاه های اطلاعاتی، مشخص شد اسناد هویتی ارائه شده توسط این فرد جعلی است و وی بدون 
داشتن سابقه خلبانی با غصب عنوان و اعمال نفوذ برخلاف حق و مقررات قانونی و جعل کارت خلبانی شرکت 

هواپیمایی جمهوری اسلامی ایران »ایران ایر« فعالیت های مجرمانه داشته است.

 طبری :در منزل آملی لاریجانی بازداشتم کردند
 اکبر طبری، از مسئولان سابق قوه  قضائیه که این روزها به جرم فساد مالی در زندان اوین به سر می برد 
در جوابیه ای برای روزنامه »شرق« جزییات جدیدی از حوادث مرتبط با خود را اعلام کرده است. این جانب 
از بدو بازداشت )درحالی که در خارج از حوزه قضائی تهران و در شهرستان آمل بدون دریافت نیابت قضائی 
از شهرستان آمل ناهار میهمان منزل ریاست مجمع تشخیص مصلحت نظام و منصوب مقام عظمای ولایت 
حضرت آیت الله آملی لاریجانی بودم، در منزل ایشان توسط گروه پنجاه نفره - که موجب درگیری با نیروهای 
حفاظتی حضرت آیت الله آملی لاریجانی قرار گرفت - بازداشت و در ساعت سه ونیم شب توسط بازپرس 
رسیدگی کننده پرونده که در آن شب در بند ۲ الف بازداشتگاه منتظرم بود، تفهیم اتهام نموده که در تاریخ 
تشکیل بیش از یکصدساله عدلیه در آن ساعت شب سابقه نداشته است( روانه سلول انفرادی نموده لذا 
شاکی عمومی و سازمان اطلاعات سپاه پس از پانزده ماه )...( هیچ یک از ادله اثبات اتهام یا جرم را ارائه 
ننمودند. بلکه تنها گناه این جانب این است که بیست سال خدمت صادقانه در قوه قضائیه، مدیری لایق، 

توانمند و پاکدست بوده ام .

آخرین وضعیت شیوع کرونا در استان قم
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: در ۲۴ ساعت گذشته منتهی به ۲۷ آبان ماه جاری، ۸۱ تَن در اورژانس 
مرکزهای درمانی استان با تشخیص احتمالی و مشکوک به کرونا پذیرش شدند. به گزارش روابط عمومی 
دانشگاه علوم پزشکی قم، محمدرضا قدیر عصر سه شنبه افزود: در این بازه زمانی، ۶۸ تن نیز بستری جدید در 
بخش ها و تحت نظر اورژانس بیمارستان در قم داشته ایم.وی با اشاره به ترخیص ۸۰ تن از کل بیمارانی که طی 
روزهای گذشته بستری بودند، اظهار داشت: در حال حاضر ۵۲۶ تن مشکوک به کرونا در بیمارستان ها بستری 
هستند که حال ۱۲۷ تن از آن ها وخیم است.وی خاطرنشان کرد: همچنین در ۲۴ ساعت گذشته ۴ تن کرونا 

مثبت جان خود را از دست دادند.

فرهاد مجیدی: از نماینده قم شکایت می کنم
فرهاد مجیدی کاپیتان سابق استقلال به توییت احمد امیرآبادی، نماینده مردم قم در مجلس واکنش نشان داد 
و گفت: "علیه این فرد که متاسفانه نماینده مجلس هم هست، اعاده حیثیت و شکایت خواهم کرد. یک ادعای 
کاملا بی اساس."هیچ وقت درایران شرکت و فعالیت بازرگانی نداشته ام  وتابه حال یک ریال ارز دولتی دریافت 
نکرده ام.علیه این فرد که متاسفانه نماینده مجلس است اعاده حیثیت و شکایت خواهم کرداحمد امیرآبادی 
فراهانی، عضو هیات رئیسه و نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی در توییتی اعلام کرده بود فرهاد 

مجیدی، کاپیتان و سرمربی سابق استقلال ۹ بار در لیست تخصیص ارز دولتی بوده است.

حکم نهایی روح الله زم هنوز اعلام نشده است
 مرکز رسانه قوه قضاییه اعلام کرد: هیچ خبر جدیدی در مورد حکم نهایی روح الله زم منتشر نشده است. به 
گزارش مرکز رسانه قوه قضاییه،  اخباری که دراین مورد در برخی رسانه ها منعکس شده مربوط به اظهار نظر 

تیرماه سخنگوی قوه قضائیه در مورد حکم بدوی زم است.

رئیس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای اسلامی شهر قم:

شهرداری به تنهایی نمی تواندامکانات 
آتش نشانی را تامین کند

رئیس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای اسلامی شهر قم خواستار 
حمایت مدیران استانی برای خرید امکانات و تجهیزات آتش نشانی شد و 
گفت: مجموعه شهرداری و شورا به تنهایی نمی توانند تمام هزینه های 

سازمان آتش نشانی را تأمین کنند.
حسن مالکی نژاد با اشاره به اهمیت به روزرسانی تجهیزات و امکانات 
آتش نشانی، اظهار داشت: بیش از ۶ میلیارد تومان ماشین آلات جدید 
برای آتش نشانی قم در سال جاری هزینه شد اما با توجه نوسانات ارزی و 
شرایط امروزی باید بودجه بیشتری برای امر نوسازی ماشین آلات فرسوده 
و اجتماعی  این مجموعه اختصاص دهیم. رئیس کمیسیون فرهنگی 
شورای اسلامی شهر قم با بیان اینکه وقتی هدف نجات جان مردم است 
آتش نشانی باید امکانات آن به روز باشد، افزود: استانداری با توجه به این 
راهبرد که آتش نشانی خدمت آن به مردم برمی گردد باید بودجه کافی به 
آن اختصاص داده شود و در زمینه نوسازی ماشین آلات این سازمان باید 
بیشتر از دیگر ارگان های دیگر اقدامات لازم صورت گیرد. مالکی نژاد با 
اشاره به اهمیت خدمت رسانی در سازمان آتش نشانی، دقت و حساسیت 
آن ابراز کرد: سازمان آتش نشانی یک سازمان خدمت رسان حساس و 
خدمت رسانی آن نسبت به دیگر ارگان ها باید دقت بیشتری داشته باشد، 
هم چنین باید در حوزه جذب نیرو و هم آموزش نیروها باید سنگ تمام 
بگذارند، چراکه با جان مردم در ارتباط هستند. وی با تأکید بر هزینه های 
بالای خرید تجهیزات و امکانات فردی و سازمانی برای آتش نشانی، یادآور 
مجموعه  ولی  انجام شده  خوبی  اقدامات  سال ها  این  در  هرچند  شد: 
شهرداری و شورا به تنهایی نمی توانند تمام هزینه های سازمان آتش نشانی 
را تأمین کنند، چراکه هم اکنون یکدست لباس فردی بک آتش نشان بیش 
از ۱۰۰ میلیون تومان و خرید یک ماشین بیش از ۵ میلیارد تومان هزینه 
دارد. رئیس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای اسلامی شهر قم با 
تاکید بر لزوم توجه مدیریت استان به مسئله آتش نشانی، خاطرنشان کرد: 
یک دقیقه زودتر رسیدن به محل حادثه می تواند جان بسیاری را نجات دهد 

لذا باید در کنار امکانات مناسب توجه ویژه به نیروی انسانی این نهاد شود.

با حضور رئیس مجلس به صورت مجازی :

ده هزار میلیارد ریال پروژه در قم 
افتتاح می شود

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم از برگزاری آیین افتتاح، 
بهره برداری، رونمایی و آغاز عملیات اجرایی ۱۴ پروژه شاخص شهر قم با 

حضور رئیس مجلس شورای اسلامی به صورت مجازی خبرداد.
مهدی کلانترزاده از برگزاری آیین افتتاح، بهره برداری، رونمایی و آغاز 
عملیات اجرایی ۱۴ پروژه شاخص شهر قم با حضور محمدباقر قالیباف 
رئیس مجلس شورای اسلامی خبر داد. مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل 
شهرداری قم با اشاره به اینکه قرار بود رئیس مجلس شورای اسلامی برای 
شرکت در این آیین در شهر قم حضور یابد، ادامه داد: به دلیل شرایط ویژه 
کرونایی و برای احترام به دستورالعمل ها این مراسم به صورت غیر حضوری 
برگزار می شود. به گفته کلانترزاده، این افتتاحیه ها در ادامه برنامه های 
وفات حضرت  تا سالروز  قم  روز  ایام  مناسبت  به  تدوین شده شهرداری 
معصومه)س( طراحی شده است همچنین این چهارمین دوره افتتاحیه  
پروژه های بزرگ در شهرداری قم است که از ابتدای سال شکل گرفته است. 
آنطور که وی می گوید، در سال جاری ۹۹ پروژه بزرگ در شهرداری قم در 
دست اجرا بوده که بخشی از آن از ابتدای سال افتتاح شده و بخش دیگری 
در ماه های باقیمانده به مرحله بهره برداری می رسد. مدیرکل ارتباطات و 
امور بین الملل شهرداری قم با اشاره به اعتبار پروژه هایی که روز شنبه افتتاح 
یا شروع به اجرا می شوند، تصریح کرد: این ۱۴ پروژه بااعتباری بالغ بر 
۱۰۰۰۰ میلیارد ریال در حوزه های عمرانی، خدماتی، فضای سبز، تفریحی 
و … تدوین شده است. کلانترزاده به برخی از موارد شاخص این پروژه ها هم 
اشاره کرد و گفت: باغ پرندگان قم، بوستان محله ۸ پردیسان، بوستان شهید 
زین الدین، پروژه سرمایه گذاری بلوار پیامبر اعظم)ص(، تقاطع میدان نماز 
ازجمله پروژه هایی است که با حضور مجازی رئیس مجلس شورای اسلامی 

افتتاح یا عملیات اجرایی آن آغاز می شود.

سرپرست سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم مطرح کرد

آموزش راهکارهای خرید هوشمندانه 
در فروشگاه ها

سرپرست سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم گفت: آموزش های 
در  هوشمندانه  خرید  محوریت  و  پسماند  مدیریت  موضوع  با  محیطی 
با اشاره به  ارائه می شود. سیدعبدالله میرابراهیمی  فروشگاه های شهر 
اجتناب از تولید پسماند و کاهش در مبدا، اظهار کرد: برنامه های آموزشی با 
موضوع اجتناب از تولید پسماند باید برای سطوح مختلف جامعه اجرا شود 
که شامل مواردی مانند، آموزش شهروندی در زمینه نحوه استفاده مجدد 
از محصولات، خرید به صورت فله ای، انتخاب اجناس با بسته بندی قابل 
بازیافت و … می باشد. سرپرست سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم 
گفت: با هماهنگی های صورت گرفته با سازمان میادین و میوه و و تره بار 
شهرداری قم، فروشگاه های همشهری در مرحله اول آموزش قرار دارند و 
ارائه آموزش در دیگر فروشگاه ها نیز در ادامه صورت می پذیرد. میرابراهیمی 
یادآور شد: آموزش های محیطی یکی از موثرترین نوع آموزش ها است که به 
بالا بردن سطح آگاهی عموم مردم و مشاغل تمرکز دارند. وی اضافه کرد: 
کاهش یا جلوگیری از تولید پسماند یا انحراف آن از مسیر جریان پسماند 
با استفاده از روش هایی هوشمندانه در مرحله تولید یا مصرف محصولات 
نظیر بازیافت، استفاده مجدد، افزایش عمر مفید محصولات و نظایر آن 

توسط تولید کنندگان و مصرف کنندگان کالا امکان پذیر است.

شهردار قم تاکید کرد

ضرورت مستندسازی تصاویر شهر
 در مقاطع مختلف تاریخ

بر ضرورت مستندسازی تصاویر شهر در مقاطع  تاکید  با  قم  شهردار 
مختلف گفت: تاریخ مصور یک شهر همین عکس هایی است که توسط 
هنرمندان تهیه شده و در آن سبک زندگی، فرهنگ شهروندی، چالش های 
شهری، آسیب ها، زیبایی ها و... وجود دارد. سیدمرتضی سقائیان نژاد 
ظهردیروز در مراسم تقدیر از برگزیدگان جشنواره عکس شهر من، با تاکید 
بر ضرورت مستندسازی تصاویر شهر در مقاطع مختلف اظهار کرد: تاریخ 
مصور یک شهر همین عکس هایی است که توسط هنرمندان تهیه شده 
و در آن سبک زندگی، فرهنگ شهروندی، چالش های شهری، آسیب ها، 
زیبایی ها و... وجود دارد. وی با اشاره به تصاویر مستندی که از شهرهای 
کشور توسط مستندسازان خارجی در گذشته تهیه شده است افزود: باید 
به صورت یک برنامه مستمر به این جریان مستندسازی شهر توجه شود. 
شهردار قم با بیان اینکه مستندسازی شهر در آینده مواهب زیادی خواهد 
داشت گفت: سازمان فرهنگی باید در این زمینه برنامه ریزی مطلوبی 

داشته تا بتوانیم خروجی قابل توجهی از این منظر داشته باشیم.

 استاندار قم با اشاره اهمیت و نقش شهرک های 
صنعتی در رشد و توسعه اقتصادی گفت: مسئولان 
های  شهرک  های  زیرساخت  توسعه  برای  استان 
صنعتی تلاش کنند.  بهرام سرمست در جلسه ستاد 
تسهیل و رفع موانع تولید قم طی سخنانی با تاکید بر 
توسعه زیرساخت ها به عنوان مهمترین وظیفه دولت 
اظهار  صنعتی  نواحی  در  گذاران  سرمایه  قبال  در 
شکوهیه  صنعتی  شهرک  گاز  نامه  تفاهم  داشت: 
الگویی برای کشور شد و امروز نیز باید تفاهم نامه برق 
را به سرانجام برسانیم. وی همچنین موضوع منابع 
از نیاز های مهم فاز توسعه ای شهرک  آبی را یکی 
های صنعتی عنوان و خاطرنشان کرد: باید الگوی 
مناسبی برای توزیع آب این مناطق طراحی شود. 
استاندار قم پیگیری های مدیریت استان برای تامین 
مالی واحدهای تولیدی را مورد توجه قرار داد و با اشاره 
به انتظارهای سرمایه گذاران برای دریافت تسهیلات 
حمایتی افزود: بخش خصوصی نیز باید حساب های 
سپرده گذاری خود را به بانک های عامل منتقل کند. 
سرمست بیان کرد: از بانک های عامل انتظار داریم 
تا برای افزایش سهم اعتبارات حمایتی پیگیری های 
لازم را انجام دهند. وی با اشاره به آغاز به کار مرکز 
بررسی مشکل های تولید و سرمایه گذاری استان 

از فعالیت های این  باید گزارشی  خاطرنشان کرد: 
مرکز و کارکردهای آن در راستای جذب سرمایه گذاری 
ارائه شود. در این جلسه گزارشی از پیشرفت تفاهم 
نامه در خصوص رفع مشکل برق شهرک شکوهیه 
قم، وضعیت تسهیلات حمایتی پرداختی به فعالان 
سرمایه  از  حمایت  مرکز  های  فعالیت  و  اقتصادی 
گذاری استان قم ارائه شد.  قم دارای هفت شهرک 
صنعتی شکوهیه، الغدیر، چاپ و نشر، سلفچگان، 
فناوری  و   - قنوات   - )ع(  ثامن الائمه  محمودآباد، 
اطلاعات و ارتباطات )I.C.T( و چهار ناحیه صنعتی 

خورآباد، دستجرد، سیرو و طغرود است.
از ظرفیت هنرمندان قم برای بهبود آسیب 

های اجتماعی استفاده شود
از  تعدادی  با  نشست  در  همچنین  قم  استاندار 
هنرمندان و سینماگران قم گفت: استفاده از ظرفیت 
هنرمندان برای کمک به بهبود آسیب های اجتماعی 
و اعتلای فرهنگی جامعه ضروری است. وی حمایت 
از بخش فرهنگ و هنر را یکی از سیاست های مهم 
توزیع  و  جذب  در  داشت:  اظهار  و  دانست  دولت 
مختلف  های  بخش  بین  توازن  باید  نیز  اعتبارات 
فرهنگی برقرار شود. سرمست با اشاره به عزم جدی 
و  فعالیت های هنری  به  برای رونق بخشی  استان 

تسهیل فعالیت هنرمندان گفت: تلاش می کنیم تا 
از ظرفیت های موجود برای کمک به سینماگران و 
هنرمندان بهره ببریم. استاندار قم در ادامه شرایط 
کنونی جامعه از حیث آسیب های اجتماعی را مورد 
هنر  و  فرهنگ  زبان  از  باید  افزود:  و  داد  قرار  اشاره 
برای اعتلای ارزش های فرهنگی بهره گرفت. وی 
نقش و جایگاه قم به عنوان یک جهان شهر شیعی 
را مورد تاکید قرار داد و بیان کرد: مدیریت فرهنگی 
در چنین جایگاهی باید فراتر از استان و در تراز ملی 
و بین المللی اثرگذاری داشته باشد. سرمست به نقش 
الگویی هنرمندان در جامعه اشاره و خاطرنشان کرد: 
باید بیش از پیش از ظرفیت این قشر برای انتقال 
مفاهیم و ارزش های انقلاب اسلامی و دفاع مقدس 

بهره گرفته شود.

استاندار قم:
زیرساخت شهرک های صنعتی قم توسعه پیدا کند

مدیر منطقه یک شهرداری قم :

سه بوستان در منطقه یک آماده بهره برداری است
مدیر منطقه یک شهرداری قم با اشاره به تأکید شهرداری منطقه یک بر توسعه بوستان های محلی از 

اتمام سه بوستان محلی در منطقه یک خبر داد.
احمد ترکمن با اشاره به تلاش شهرداری منطقه یک برای ایجاد بوستان های محلی، اظهار داشت: عمده 
سرانه فضای سبز منطقه یک فرا منطقه ای است و بوستان های مهدی و هاشمی که از جمله مساحت های 
مهم فضای سبز منطقه یک است عمدتاً مورداستفاده زائران و مسافران قرار می گیرد. مدیر منطقه یک 
شهرداری قم افزود: کاری که در حال حاضر روی آن تمرکز کرده ایم ایجاد بوستان های محله ای است که 

برای مردم این منطقه کارکرد تفرجی و سلامتی داشته باشد.
ترکمن به آمادگی سه بوستان محله ای در منطقه یک اشاره کرد و گفت: زیرسازی و روشنایی و ابنیه این 
بوستان ها انجام شده است و آماده بهره برداری است. وی با اشاره به موقعیت قرارگیری این بوستان ها، 
افزود: یکی از این بوستان ها بوستان محله ای متین است که در بلوار فراشاهی خیابان شهید باغی قرارگرفته 
است. به گفته مدیر منطقه یک شهرداری قم بوستان کوچه اول محتشم کاشانی و بوستان ممتاز در بلوار 
فراشاهی از دیگر بوستان های محلی در منطقه یک است که آماده بهره برداری است. ترکمن بابیان اینکه 
در بلوار روحانی یک سری لکه هایی برای فضای سبز محلی دیده شده است، تصریح کرد: پیمانکار این 
بوستان های محله ای هم مشخص شده و تا پایان سال به بهره برداری خواهد رسید. وی از مراحل تملک 
بوستان دیگری در خیابان محتشم خبر داد و گفت: این بوستان در خیابان محتشم ۴۰ هزار متر است که 
۱۸ هزار متر از آن را توانستیم تملک کنیم. مدیر منطقه یک شهرداری قم به بوستان حاشیه روحانی هم 
اشاره کرد و گفت: این بوستان ابتدای فاز سه بلوار روحانی قرار دارد و پیمانکار آن مشغول به کار است، ابنیه 
۸۰ درصد پیشرفت فیزیکی داشته و پس از این مرحله تأسیسات ادامه پیدا خواهد کرد. ترکمن با اشاره به 
تکمیل بوستا بانوان در این منطقه، افزود: بوستان های معلم و شهدا نیز در مرحله تکمیل ابنیه قرار دارند.

رییس اداره ایمنی راه و حریم جاده های استان قم:

 ـسیرو در استان قم اجرا شد  ایمن سازی محور کهک 
رییس اداره ایمنی راه و حریم اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم گفت :با هزینه ای 
افزون بر ۲۰ میلیارد ریال طرح ایمن سازی ۱/۸ کیلومتراز محور کهک – سیرو ) استان قم ( ، بااستقرار ۳۰۰ 

قطعه نیوجرسی مفصلی اجرایی شد . 
جعفراویسی درخصوص جزییات این پروژه اظهارداشت : محورهای جاده ای بخش کهک به دلیل 
موقعیت ییلاقی از طرفی جاذبه های گردشگری آن و از طرف دیگر ، از ترافیک چشمگیری برخوردارمی 
باشند.  اویسی ادامه داد: همچنین بخش کهک به دلیل تنوع باغات و محصولات کشاورزی درزمره تولید 
کنندگان محصولات باغی استراتژیکی می باشد که این مهم ضرورت ایمن سازی محورهای آن را دوچندان 

می گرداند. 
وی درخصوص اجرای طرح استقرار نیوجرسی های مفصلی درحد فاصل کهک – سیرو اظهار داشت: 
به دلیل عریض بودن محور از سویی و  تجانب کاربری هایی همچون دانشگاه پیام نور ، جایگاه سی ان 
جی، واحدهای مسکن مهر و ... با آن از سویی دیگر ، موجب مخاطراتی جهت کاربران جاده ای شده بود 
. اویسی طول این مسیر را بالغ بر ۱/۸ کیلومتر دانست و تصریح کرد : پس از بازدیدهای میدانی و رایزنی 

های جمعی ، مقرر گردید نسبت به استقرار ۳۰۰ قطعه نیوجرسی مفصلی دررفوژ آن اقدام شود.
وی یاد آور شد : به دلیل ترافیک ترکیبی و غالبا چشمگیر محورهای بخش کهک که ضرورت رعایت کامل 
جوانب ایمنی را دوچندان میکند از تمامی عزیزان ، اعم از اهالی و کاربران جاده ای که از این محور تردد 

می نمایند درخواست میگردد تعامل و همکاری لازم با مجریان طرح را داشته باشند .
 

سرپرست منطقه شش شهرداری قم  اعلام کرد

مساحت ۳ هزار متر مربعی بوستان خانواده 
سرپرست منطقه شش شهرداری قم با اشاره به سرانه اندک فضای سبز منطقه، گفت: بوستان ۳ هزار 
مترمربعی خانواده با توجه به درنظرداشتن تمهیداتی برای بانوان و خانواده می تواند تأثیرات مثبت فرهنگی 

و اجتماعی برای منطقه داشته باشد.
سید رضا حسینی در حاشیه افتتاح بوستان خانواده در گفت وگویی اظهار داشت: این بوستان در 
زمینی با مساحت حدود ۳ هزار مترمربع و با توجه به سرانه اندک فضای سبز منطقه شش شهرداری 
با توجه به وسعت منطقه شش،  قم احداث شده است. سرپرست منطقه شش شهرداری قم افزود: 
تراکم جمعیت و سرانه کم فضای سبز نیاز به احداث چنین بوستان هایی احساس می شد که با توجه به 
ویژگی های خوب این زمین برای احداث بوستان انتخاب شد. حسینی با اشاره به تمهیدات این بوستان 
برای بانوان، تصریح کرد: به منظور رفاه حال بانوان و خانواده ها در سطح منطقه شش لازم بود بوستانی 

به این منظور اختصاص داده می شد که می تواند تأثیرات فرهنگی و اجتماعی برای منطقه داشته باشد.
وی به هزینه اجرای این بوستان هم اشاره کرد و گفت: با توجه به اینکه کاشت درختان و گیاهان این 
بوستان از قبل انجام شده بود هزینه های تملک نداشت بااعتبار یک میلیارد و ۲۰۰ میلیون تومانی به 

بهره برداری رسید.

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم گفت: 
پیوست  به  نیاز  قم  در شهر  پروژه های فضای سبز 
فرهنگی دارند. سید موسی حسینی کاشانی با اشاره 
برای  الگو  به یک  بوستان کتاب می تواند  اینکه  به 
فضای سبز کل شهر تبدیل شود بر ضرورت تدوین 
پیوست فرهنگی برای پروژه های فضای سبز تأکید 
کرد. مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم با 
اشاره به عملکرد شهرداری قم در توسعه فضای سبز 
و بوستان های موضوعی، اظهار داشت: در سال های 
اخیر اقدامات خوبی در تقویت زیرساخت های خوبی 
در فضای سبز قم شده است و می شود حرکت های 
با  خوبی را مشاهده کرد. حسینی کاشانی افزود: 
توجه به آمار و ارقامی که خود مجموعه شهرداری 
ارائه می دهد به نظر می رسد که شاهد جهش خوبی 
در حوزه توسعه فضای سبز در شهر قم هستیم. وی 
برای  که  فرهنگی  پیوست  بتوانیم  اگر  داد:  ادامه 
برنامه های مختلف شهر کار می شود در نظر بگیریم 
قطعاً خروجی بهتر و مناسب تری خواهد داشت و 

یکی از این کارها این است که بتوانیم در فضاهای 
پیش بینی  می شود  ایجاد  شهر  در  که  مختلفی 

به منظور مجموعه نیازهای شهروندان داشته باشیم.
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم تصریح 
کرد: استفاده صرف از فضای سبز موضوع خوب و 
مورد تأکیدی است اما اگر بتوان پیوست فرهنگی 
برای بوستان ها در نظر بگیریم قطعاً تأثیرگذاری آنها 
نامگذاری  بود. حسینی کاشانی  چندبرابر خواهد 
فرهنگی  پیوست  این  موارد  از  یکی  را  بوستان ها 
به  بوستان ها  نام گذاری  و گفت: خود  ارزیابی کرد 
کنار  در  و  بکند  کمک  می تواند  فرهنگی  نام های 
آن برنامه های مختلف فرهنگی هنری است که در 
بوستان ها می تواند برگزار شود و رغبت مردم را نسبت 

به فضای سبز بیشتر کند.
کافه کتاب و شهربازی مفهومی در بوستان 

کتاب احداث شود
همکاری  با  کنیم  تلاش  باید  کرد:  تصریح  وی   
دستگاه های مختلف که این نام گذاری از صرف اسم 

بوستان کتاب خارج شود و بوستان کتاب بتواند همه 
مؤلفه های بحث کتاب را بتواند در خودش داشته 
می کند  مراجعه  بوستان  این  به  هرکسی  که  باشد 
متوجه کتاب محور بودن آن بشود. مدیرکل فرهنگ 
برنامه های  به  اشاره  با  قم  استان  اسلامی  ارشاد  و 
کافه  احداث  بوستان  این  توسعه  برای  پیشنهادی 
کتاب در بوستان کتاب را یکی از طرح ها دانست و 
تأکید کرد: در استان البرز نمونه این را داشتیم این 
بوستان هم این قابلیت را دارد که با احداث کافه کتاب 
در آن علاوه بر تشویق بیشتر به حضور مردم امکان 
عرضه کتاب را هم فراهم کند. حسینی کاشانی با 
اشاره به اقدامات موسسه تبیان در حوزه بازی های 
مفهومی، تصریح کرد: چنین مؤسساتی می توانند در 
بوستان کتاب با رویکرد کتاب فعالیت داشته باشند و 
شهربازی با مفهوم کتاب را در بوستان کتاب داشته 
باشیم و اگر شهرداری قم این موضوع را پیگیری کند 
اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی هم در حد توان در 

کنار شهرداری خواهد بود.

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم  خواستارشد

تدوین پیوست فرهنگی برای پروژه های فضای سبز

تردد  صنوف  تعطیلی  ساعت  تعیین  از  پس  که  آمده  خبرها  در 
خودروها با افزایش 50 درصدی همراه شده است. 

رئیس شورای اسلامی شهر قم گفت: علی رغم تصویب دولت، ۳۲ هکتاری 
قم در ساماندهی سکونتگاههای غیررسمی قم ۱۲ سال بلاتکلیف است.

عبدالله جلالی روزدوشنبه  در یکصد و شصت و ششمین نشست رسمی 
علنی شورای اسلامی شهر قم در خصوص مشکلات منطقه ۶ قم بیان کرد: 
وضعیت امکانات شهری در این منطقه مطلوب نیست و ساکنین در معرض 
آسیب های جدی در مجاورت دکل های قوی برق قرار دارند و تمهیداتی برای 

رهایی از این مشکلات اندیشیده نشده است.
وی تصریح کرد: در رابطه با پیگیری مشکلات این منطقه به همراهی و 
همدلی مدیران شهری و نمایندگان مردم قم در مجلس و دولت نیاز است تا 

بتوان بخش زیادی از مشکلات در این منطقه را رفع کرد.
و  محروم  مناطق  نوسازی  برای  قم،  بازآفرینی  ستاد  کرد:  بیان  جلالی 
سکونتگاههای غیررسمی قم به ویژه در منطقه ۶ ورود کند تا معضلات و 
محرومیت ها ساماندهی شود. وی خاطرنشان کرد: منطقه ۶ دارای یک هزار 
و ۱۰۰ هکتاری وسعت و ۲۳۰ هزار نفر جمعیت است و یک ششم از جمعیت 
شهر مقدس قم را در بر می گیرد. رئیس شورای اسلامی شهر قم گفت: کمبود 
فضای سبز در این منطقه یکی از مشکلات جدی است، در حالی که در قم 
میانگین سرانه فضای سبز به ۲۰ متر مربع می رسد در منطقه ۶ تنها ۴ متر 

مربع فضای سبز شهری دیده می شود.

رئیس شورای اسلامی شهر قم  مطرح کرد

بلاتکلیفی ۱۲ ساله سکونتگاه های غیر رسمی


